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نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

///

فــولاد را مادر صنایع می خوانند، چرا که اســتفاده از آن در صنایع تولیدی تقریبا ناگزیر اســت؛ درواقع از 
ســاخت ماشین آلات صنعتی گرفته تا تولید محصولات نهایی و مصرفی گوناگون، از فولاد بهره می برند. در 
این زنجیره، صنایع پایین دســتی فولاد یکی از تاثیرپذیرترین صنایع از نوسانات بازار فولاد در اثر تحریم ها 

می باشند که با مشکلات گوناگونی دست و پنجه نرم می کنند.
مشــکلات امروز صنایع پایین دستی فولاد را عمدتا در سه محور اساسی می توان به اختصار برشمرد: تامین 
سرمایه در گردش، تامین مواد اولیه و مشکلات و موانع موجود در مسیر صادرات. صنعت لوله و پروفیل با دارا 
بودن بیش از 150 واحد بزرگ تولیدی در سراســر کشور با ظرفیتی حدود 18 میلیون تن انواع محصولات 
و بالغ بر 40 هزار اشــتغال مستقیم، علاوه بر تامین نیازهای داخلی، می تواند با صادرات محصولات با ارزش 

افزوده بالا، نقش به سزایی در تنوع بخشی به درآمدهای ارزی کشور نیز داشته باشد.
این در حالی اســت که به دلیل مشــکلات گوناگون داخلی و خارجی، طبــق گزارش های دریافتی، صنعت 
لوله و پروفیل کشــور هم اکنون به طور میانگین با یک ســوم ظرفیت فعالیت می کند و برای تداوم تولید با 

چالش هایی مواجه است.
در شــرایطی که کشورهای اطراف و منطقه خاورمیانه بازار خوبی برای تولیدات صنایع لوله و پروفیل ایران 
می باشــد و تجربه نشــان داده که امکان صدور تولیدات این صنایع به بازارهای منطقه )به لحاظ کیفیت و 
قیمت( وجود دارد اما متاسفانه به دلیل مشکلات یاد شده، سهم اندکی از این بازارها در اختیار صنایع ایران 

می باشد. 
شــرایط بحرانی اقتصاد کشورمان؛ از یک سو به لحاظ تحریم ها و فشارهای خارجی و از سوی دیگر به دلیل 
شــرایط بحرانی تولید و بیکاری و ضرورت حمایت از صنایع داخلــی، به وضوح ایجاب می کند که نهادها و 
دستگاه های متولی اقتصاد کشــور در بخش های مختلف، با نگاهی ملی و فرابخشی مشکلات صنعت لوله و 

پروفیل را مورد توجه و تامل قرار دهند.
بدون تردید نحوه تعامل، همفکری و همکاری کل زنجیره صنعت فولاد، از صنایع بالادستی تا صنایع پایین 
دستی و بورس کالای ایران، در دستیابی به شرایط مطلوب برای ادامه حیات تولید و حفظ اشتغال در کشور 

بسیار ضروری و مهم می باشد.
مادامی که نگاه بخشی و جزیره ای بر هر یک از حلقه های این زنجیره حاکم باشد و هر بخش تنها و تنها در 
اندیشه ماموریت ها و اهداف سازمانی خویش باشد، بدون توجه به آنکه عملکرد او چه  آثار و پیامدهای منفی 

برای دیگر بخش ها و حلقه های زنجیره تولید به همراه دارد، یقینا این زنجیره دوام و قوام نخواهد داشت.
از این رو امید اســت متولیان وزارت صمت، صنایع بالادســتی و پایین دســتی فولاد و تشکل های مرتبط، 
بــورس کالای ایــران و دیگر بخش های مرتبط با زنجیره فولاد و حتی شــبکه بانکی به دلیل نقش مهم در 
تامین مالی صنایع، در سال رونق تولید، با نگاهی ملی و درک متقابل از شرایط یکدیگر، بیش از گذشته راه 
تعامل و همکاری را برای حمایت از اقتصاد ملی، رشد و توسعه تولید، حفظ و افزایش اشتغال، رشد صادرات 

محصولات )به ویژه با ارزش افزوده بالاتر( و افزایش درآمدهای ارزی، در پیش گیرند.

نعمت اله شهبازی
مدیرمسئول

سرمقاله

////

حمایت از زنجیره فولاد



////
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 ســندیکای تولید کنندگان لوله و پروفیل 
فولادی ایران در چه سالی راه اندازی شد؟

این ســندیکا بیش از 50 سال پیش راه اندازی شد، 
در واقع ســابقه تاســیس به پیش از دوران انقلاب 
بازمی گــردد. در آن زمان تعــداد کارخانه ها کمتر 
بــود اما به تدریج بعــد از انقــلاب افزایش یافت و 
کارخانه های مختلف در این صنعت عضو ســندیکا 
شــدند تا جایی که در حال حاضر ما 140 عضو و 
در مجموع این کارخانه هــا نزدیک به 40 هزار نفر 
اشــتغال زایی داشــته اند که ســرمایه های بسیار 
کلانی را هم وارد صنعت کرده اند. ظرفیت اســمی 
کارخانجات 18 میلیون تن اســت که از آن محل 
صادرات زیادی به کشورهای دیگر دارند. اگرچه در 
شرایط فعلی مشکلات بیشماری در مسیر صادرات 
وجود دارد اما سندیکا به عنوان صدای اعضا در حال 
انجام رایزنی هایی با وزارت صمت، سازمان حمایت 
و همچنین بورس کالاســت تا بتواند صادرات را از 
مسیر پیشــین به خصوص به کشورهای همسایه و 
هم مرز با ایران به پیش ببرد. انجام این صادرات به 
عنوان یک روال همیشــگی هم باعث اشتغال زایی 
داخلی می شــود و هم ارزآوری به همــراه خواهد 
داشت. به همین دلیل نیاز به همکاری اعضا در این 

رابطه داریم که البته خوشــبختانه این همکاری در 
حال حاضر وجود دارد اما کافی نیست؛ با هماهنگی 
می توانیم دوشــادوش همدیگر به پیــش برویم و 

مشکلات مان را حل کنیم.
 در صنعت لوله و پروفیل به صورت مشخص 

با چه مشکلاتی روبرو هستید؟
مــا در ایــن صنعت مشــکلات زیــادی داریم که 
امیدواریــم بــا هماهنگــی و تعامل و پشــتیبانی 
اعضــای اعضای ســندیکا که بیــش از 140 عضو 
هســتند بتوانیم این مشکلات را مرتفع کنیم. یکی 
از مشــکلات تامین مواد اولیه است که ما آن را به 
عنوان یک مشکل جدی تلقی می کنیم؛ متاسفانه 
مواد اولیه به موقع به دست ما نمی رسد، به خصوص 
در امر صادرات این عدم تحویل به موقع مواد اولیه 
بسیار آسیب زاست، در شرایط فعلی و با تعرفه هایی 
که برای صادرات تعریف کرده انــد امکان صادرات 
نیست، همچنین به دلیل بالا بودن قیمت ها امکان 
واردات مــواد اولیه موردنیاز را هــم نداریم و ما به 
دنبال این هستیم شــرکت مبارکه را متقاعد کنیم 
تا مواد اولیه ما را تامین کنند و با قیمت مناسب به 
ما بدهند که بتوانیم با بازارهای جهانی رقابت کنیم، 
البته در اینباره با ما همکاری زیادی هم کرده است. 

 در رابطه با خرید مــواد اولیه از بورس نظر 
شما چیست؟

همین اکنــون تنها راهــی که بــرای تامین مواد 
اولیه داریم خرید از بورس کالاســت، اما مشــکل 
اینجاســت که بر اساس بخشــنامه جدید وزارت 
صمت محصــولات پروفیــل 140 کارخانه ما باید 
در بورس عرضه شــود، بر اساس این بخشنامه 75 
درصد محصولات باید در بورس کالا عرضه شــود 
که با ایــن روش هم تک تک اعضا و هم ســندیکا 
مخالف آن هســتند؛ از نظر ما عملی شدن چنین 
چیزی غیرممکن اســت و کارخانه های کوچک و 
بزرگ و متوسط ما مشــتری های خاص خود را در 
منطقه های مربوط به خــود دارند که امکان خرید 
خرده از بورس وجود ندارد، تعاونی هایی هستند که 
محصولات پروفیل را خریــد می کنند و همچنین 
آهن فروشــان و پیمانکاران از دیگر مشــتری های 
ما هســتند که امکان ورود به بورس را ندارند و این 
یک مشکل بســیار جدی را برای اعضای سندیکا 
می تواند فراهــم کند و راه را برای دلالی باز می کند 
و در نهایت هر کارخانه مشــتری همیشگی خود را 
از دســت می دهد. ما بیش از 150 محصول تولید 
می کنیم، مشتری های متعددی دارند اما بسیاری از 

امرالله زمانی علویجه رییس سندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی:

بی ثباتی، صنعت را در کشور زمین گیر کرده است

بی ثباتی ارزی و اقتصادی همواره یکی از مسائلی است که اهل صنعت و تولید 
همواره از آن گلایه داشته اند، در شرایطی که تولیدکننده در عین تحریم های 
بین المللــی همچنان به تولید ادامه می دهد و دغدغه صادراتی دارد، به اذعان 
بسیاری از اهل فن، بی ثباتی در قوانین و نرخ ارزی موجب شده تا تولیدکننده 
بیشتر توان را بر سر حل مسائل داخلی و تامین ارز مورد نیاز و ادامه کار تحت قانون - با 
وجود صدور بخشــنامه های پی در پی- بگذارد، در صنعت لوله و پروفیل در شرایطی که 

علیرغم وجود تحریم های بین المللی تولیدکنندگان همچنان بازارهای صادراتی خود را تا 
اندازه ای حفظ کرده اند، از این موضوع گلایه مندند که علیرغم بی نیازی از حمایت دولت و 
مسئولان تنها خواسته آنها صرفنظر کردن از صدور بخشنامه های پی در پی و سنگ اندازی 
در مسیر تولید است؛ امرالله زمانی علویجه رییس سندیکای لوله و پروفیل فولادی ایران 
و مدیر عامل شرکت تعاونی فولاد علویجه در این رابطه گفت وگویی با جهان معدن انجام 

اکرم شعبانیداده که شرح آن در پی می آید:
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آنها امکان دسترســی به بورس را ندارند و ما زمینه 
خوبی هم از بورس حتی بــرای تامین مواد اولیه با 
قیمت های زیادی که به ما تحمیل می شود نداریم. 

 سندیکا در این مدت چه کمکی توانسته به 
اعضا داشته باشد؟

ســندیکا مکاتباتی با وزارت صمــت، بورس کالا، 
ســازمان حمایت و ارگان های مربوطه داشته ، البته 
ســازمان بورس هم اذعان کرده که این کار مقدور 
نیست ولی وزارت صمت اصرار بر اجرای این طرح 
دارد، ما به دنبال این هســتیم کــه آنها را متقاعد 
کنیم این کار به نفع صنعت لوله و پروفیل نخواهد 

بود. اعضای ما مرتب پیگیر این قضیه هستند.
 راهبردهای سندیکای لوله و پروفیل به طور 

کلی چیست؟
ســندیکا وظیفه ای در قبال اعضا دارد که مشکلات 
تامین مواد اولیه، قیمت، بیمه، دارایی و دیگر مسائل 
آنهــا را پیگیری و نســبت به حل آنهــا اقدام کند. 
خوشبختانه در چند سال گذشته این کار انجام شده 
و در کنار آن کارهای خوب دیگری هم انجام شــده 
اما ارگان های مربوطه آن همکاری که با تشــکل ها 
باید داشته باشــند را متاســفانه ندارند و قوانین و 
بخشنامه های متعدد وزارت صمت برنامه های ما را 
اساســا به هم می ریزد؛ یا سهمیه را نصف می کنند 
یا جنس مورد نیــاز را عرضه نمی کنند و ... در واقع 
ما هــر اندازه تــلاش می کنیم تا کار بــر یک روال 
معمول پیش رود بخشــنامه جدید صادر می شود و 
همه تلاش های ما را خنثی می کند. متاســفانه در 
وزارتخانه های مرتبــط تصمیم های پایداری گرفته 
نمی شود و این به تولید کننده ضرر می زند. به دنبال 
این هستیم که خواسته هایمان را در محیط دوستانه 
و به دور از جنجال، در ســندیکا پیگیری کنیم اما 
همچنان نیاز بــه همکاری دولت و ســازمان های 
مربوطه با این صنعت تولیــدی داریم، چرا که این 
صنعت از لحاظ سرمایه گذاری، اشتغال زایی و تامین 
نیاز داخلی بسیار تاثیرگذار است. در امر صادرات و 
ارزآوری هم می توانیم خدمات بســیاری داشــته 
باشیم اما سرمایه های بسیاری از جمله دستگاه هایی 
خریداری و وارد شــده اند اما راکد مانده اند. در حال 
حاضر تنهــا 30 درصد ظرفیت تولید را اســتفاده 
می کنیم و 70 درصد باقی مانده جنبه صادراتی دارد 
که امکان آن مهیا نیست. بخشنامه ها بیشتر جنبه 

بازدارنده دارد تا هدایت کننده. 
 چند درصــد از کل تولیدکنندگان لوله و 
پروفیل فولادی در ایران عضو این ســندیکا 

هستند؟
شــاید 10-20 کارخانه در مجموع عضو ســندیکا 
نباشــند که البته این تعداد هم متقاعد شده اند که 
کم کم وارد سندیکا شوند، در واقع بالای 90 درصد 
کل تولیدکننــدگان لوله و پروفیــل فولادی ایران 
عضو سندیکا هستند. همکاری های راهبردی لازم 
اســت که میان اعضا انجام شــود، البته باید بگویم 

تمام مشــکلات ما به دســتگاه های خارج و غیر از 
تولیدکنندگان لولــه و پروفیل بازنمی گردد، گاهی 
خود اعضا عــدم هماهنگی هایــی در مورد قیمت 
محصولات و حتی خرید از بــورس وجود دارد. در 
واقع میان اعضا رقابت های ناســالم ایجاد می شود 
که اگر مــا با یکدیگر هماهنگ باشــیم و از بورس 
یکپارچه خریــد کنیم می توانیم ایــن رقابت های 
ناســالم را کنار بگذاریم. پیش از این فولاد مبارکه 
کمی از جنس را برای کشف قیمت به بورس عرضه 
می کــرد و مابقی را به صــورت مچینگ به اعضای 
مــا می فروخت و اعضای ســندیکا بــه این خرید 
مســتقیم از مبارکه عادت کرده بودند و اکنون که 
ملزم شده اند از بورس خرید کنند مشکلاتی بر سر 
راه آنها هســت. ضمن اینکه در مورد قیمت گذاری 
هم با وجود اینکه همه ما از بورس خرید می کنیم، 
اتفاقات بدی افتاده است، مرتب رقابت های ناسالم 
انجام می شــود و زمانی که قیمت کــف عرضه را 
می گذارند بــا قیمت های خیلی بالاتــر به فروش 
می رسد و البته حل همه این مســائل با همکاری 
اعضای ســندیکا امکان پذیر خواهــد بود. در مورد 
مواد اولیه خواست اعضای ما کشف قیمت در بورس 

و خرید به صورت مچینگ است. 
 نظر شــما به عنوان رئیــس هیات مدیره 
ســندیکا در مورد کشــف قیمت در بورس 

چیست؟
مــا مخالف این هســتیم که مواد اولیــه در بورس 
عرضه شــود، بهترین روش برای ما این اســت که 
همانطور که مبارکه مواد اولیه را تولید می کند آن را 
قیمت گذاری کرده یا پیشنهاد قیمت بدهند، سود 
عادلانه را هم تعیین کنند و بر اساس سهمیه بندی 
مواد اولیه را به اعضای ما بفروشــند و با این فرمول 
نیــازی به عرضــه در بــورس نیســت، همچنین 
راهکارهای خوبــی برای تحویل جنــس صرفا به 
اعضایی که تولید دارند و فعال هســتند هم داریم. 
با همکاری ســندیکا و فولاد مبارکه در حال حاضر 
کارخانه هــا را ظرفیت ســنجی می کنیم تا ببینیم 
کارخانه هــای فعلی چه انــدازه ظرفیت، مصرف و 
تولید دارند و در این راســتا دستگاه ها، برق و بیمه 
آنها را هم مورد بررســی قرار می دهیم و زمانی که 
این لیست آماده شــود کاملا مشخص خواهد بود 
که مواد اولیه چه اندازه به هر تولیدکننده برســد. 

اگرچه ما همین ســهمیه بندی را هم روش خوبی 
نمی دانیم، ما تولید کننده هســتیم و هر اندازه که 
ورق لازم داشته باشیم باید به ما تحویل داده شود تا 
میزان تولید بالا رفته و در ابتدا نیاز داخلی را تامین 
کنیم و مازاد آن را صادر کنیم. سهمیه بندی برای 
زمانی است که کمبود داشــته باشیم. فولاد سازان 
تاکیــد می کنند که کمبودی وجــود ندارد و حتی 
صــادرات هم انجــام می دهند؛ در حالــی که من 
معتقدم حتی اگر کمبودی وجود دارد باید به همان 
میزان واردات انجام شــود تا بتوانیم از این ظرفیت 
18 میلیون تن اســتفاده کنیم، تامین بخش تولید 
به معنای اشتغال زایی و ارز آوری است، متاسفم که 
بگویم در سالی که رونق تولید نام گرفته مسئولان 
ما به امر تولید توجهی ندارند و تنها شعار می دهند. 
من معتقدم حتی اگر 50 درصد از این ظرفیت 18 
میلیون تنی فعال شــود اشتغال زایی خیلی خوبی 
ایجاد می کند، در حالی که در مجموع شرکت های 
عضو ســندیکا 30 درصد ظرفیت تولید را استفاده 
می کنند این در حالی است که بعضی کارخانه ها از 
10 درصد ظرفیت هم اســتفاده نمی کنند و بعضی 
دیگــر به دلیل مســائل مالی و کمبــود نقدینگی 

خطوط تولید را بسته اند. 
 آیا نوســان نرخ ارز تاثیری بــر تولید و 
صادرات شما در طی یک سال گذشته داشته 

است؟
مهمترین مشــکل در تولید از نوســانات است، چه 
نوسان ارزی و چه نوسان ریالی؛ به این مفهوم که بی 
ثباتی صنعت ما را به زمین زده است، وقتی می گوییم 
تنها 30 درصد از ظرفیت تولید ما اســتفاده می شود 
یعنی در صورتی که مواد اولیه هم خریداری شــود 
گاهی تولیدکننده جرات تولید را ندارد، ممکن است 
صنعتگــر مواد اولیه را با قیمت بالاتر بخرد اما وقتی 
تولیــد می کند قیمت ارز کاهش پیدا می کند و این 
ضرر برای تولیدکننده خواهد بود، چنین اتفاقی در 
ســال های قبل رخ داده و بعضــی از تولیدکنندگان 
همچنان دارند ضرر مربوط به آن دوران را می پردازند، 
این نوسان ها به هر شکل به تولید ضربه های سنگین 
زده است. ضمن اینکه ما تحریم هستیم و در تامین 
لوازم یدکی هم مشکلات زیادی داریم اما بدون شک 
تحریم های داخلی بیشتر از تحریم های بین المللی به 

ما ضربه می زند. 

سندیکای لوله و پروفیل فولادی، مخالف 
عرضه مواد اولیه در بورس کالا است، بهترین 

روش برای ما این است که فولاد مبارکه 
محصولات خود را با سود عادلانه قیمت گذاری کند و 

بر اساس سهمیه بندی مواد اولیه را به اعضای 
سندیکا بفروشد و با این فرمول نیازی به عرضه در 

بورس کالا نیست
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  ظرفیت هــا و پتانســیل صنعت لوله و 
پروفیل در کشور ما چیست؟

ظرفیت لوله و پروفیل در کشور ما بسیار بالاست 
اما شرکت ها با 20الی 30 درصد ظرفیت در حال 
فعالیت هســتند که این معضل به تامین  مواد 
اولیه، تامین نقدینگی، عرضه و تقاضا، نوســان 
شــدید قیمت ها برمی گردد. تامین نقدینگی در 
صنعت لوله و پروفیل نســبت به درصد سود آن 
خیلی کم اســت و بیشــتر از 5 درصد هم نمی 

شود.
  مهمترین مشکلات این صنعت در داخل 

ایران و صادرات چیست؟ 
یکی از مهمترین مشــکلات این صنعت تصویب 
روزانه بخشــنامه های غیرکارشناســی است که 
برای صنعتگر و تولیدکننده وضع می شود. طی 

روزهای اخیر بانک مرکزی مصوبه جدیدی اعلام 
کرد که صنعتگران می توانند 50درصد  ارز خود 
را به صورت نقدی و50 درصد دیگر را مواد اولیه 
با هماهنگی بانک مرکزی وارد کنند. متاســفانه 
این بخشنامه ها و دستورات خیلی سریع صادر 
می شــوند و زمان اجــرای آن مصوبه همان روز 
تعیین می شــود و صنعتگر را بــا چالش جدی 
روبرو می کنند. این بخشنامه ها به جای اینکه به 
صنعت و تحقق شــعار سال )رونق تولید( کمک 
کند، بیشــتر تولید و تولیدکننده را از این شعار 
دور می کنند. این  بخشنامه ها که از سوی وزارت 
صمت بانک مرکزی و گمرک که صادر می شوند، 

باهم در تضاد هستند.
تولیدکنندگان و صادرکنندگان با دو نوع تحریم 
روبرو هستند؛ یکی تحریم های خارجی و دیگری 

تحریم هــای داخلی. بــا تحریم هــای خارجی 
می توان مقابله کــرد و آن هارا دور زد ولی خود 
تحریمی ها کمر تولیدکننده را شکســته و توان 

مقابله با آنها وجود ندارد.
  راهکارهای برون رفت از این مشکلات از 

دیدگاه شما چیست؟
پیشنهاد من و همه تشــکل ها و انجمن ها این 
است که در جلسات وزارتخانه و کمیسیون های 
تخصصی مجلس باید نماینده تشــکل ها حضور 
داشته باشند که بتوانند نظرات و مشکلات خود 
را بیــان کنند و با دادن نظر مشــورتی راه حل 
صحیحی برای خروج از مشکلات  انتخاب شود. 
لذا معاون اول رییــس جمهور آقای جهانگیری 
در نامه ای اعلام کردند که نماینده و اعضا هیات 
مدیره تشــکل ها و سندیکا ها در تمامی جلسات 
حضور داشته باشند که هنوز هیچ اتفاق مثبتی 

صورت نگرفته است.
مهم ترین چالش صادراتی شرکت شما    

در سال 97 چه بوده است؟
متاســفانه از ظرفیت تولیدی شرکت کیهان به 
علت نداشــتن مواد اولیه کافی به صورت کامل 
اســتفاده نمی شــود لذا صــادرات خاصی هم 
نداشــتیم. در بین محصــولات، قوطی پروفیل 
و لوله هــای مبلی بیشــتر صادر می شــوند و 
به دلیل اینکه ما بیشــتر لولــه های تخصصی 
 گاز تولیــد مــی کنیــم نتواســتیم صــادرات 

داشته باشیم. 
  روند تولید شرکت کیهان در سال97 چه 
میزان بوده است؟ و چه برنامه ای برای سال 

98 دارید؟
ظرفیت اسمی کارخانه 150 هزار تن است اما در 
سال 97 نتوانستیم با بیش از 30درصد ظرفیت 
کار کنیم. برای ســال جاری با تمام توان تلاش 
می کنیم بــا 70 درصد ظرفیت تولیــد کرده تا 
بتوانیم ظرفیت اسمی را پوشش دهیم. همچنین 
در حــال برنامه ریزی بــرای راه اندازی محصول 
قوطــی پروفیل  هم برای تامین نیاز داخلی و هم 
صادرات هستیم. برنامه شرکت برای صادرات به 

کشورهای  قطر، عمان، عراق و افغانستان است.
در پایــان، امیــدوارم با همــکاری و هماهنگی 
بتوانیــم تحریم هــای داخلــی را دور بزنیم که 

چالش اساسی این صنعت است. 

ملک ثابت نایب رییس هیات مدیره سندیکای لوله و پروفیل فولادی:

توان مقابله با تحریم های خارجی را داریم 
اما خودتحریمی ها را خیر

 صنعت لوله و پروفیل فولادي درایران تنها صنعت ملی کشــور است که هویت صنفی و سازمانی آن، 
تقریبا قدمتی هم پاي خود آن دارد. سال 1351 هیات موسس »سندیکاي صاحبان کارخانه هاي سازنده 
لوله و پروفیل ایران« اعلام موجودیت کرد و نهادي صنفی و مدنی براي صنعتی اقتصادي بنا نهاده شد 
که همچنان پا بر جاست. این تشکل به دلیل ضرورت ارایه مفیدترین خدمات به اعضاء فعالیت هاي خود 
را در قالب کمیته و کمیسیون هاي متناسب طبقه بندي نموده و در تعاملی مستمر با نهادهاي دولتی از یکسو و 
عموم صنعتگران این رشته و صنایع وابسته از سوي دیگر به حرکت خود شتابی مضاعف بخشیده است. متاسفانه 
شرایط محیطی و متغیرهاي مربوط شرایطی را فراهم کرده که در حوزه مدیریت داخلی واحدهاي صنعت لوله و 
پروفیل فولادي مشکلات متعددي شــکل بگیرند و بالطبع مدیران این صنعت در چنین شرایطی با مشکلات، 
تنگناها و محدودیت هاي فراوانی مواجه هســتند. در همین راستا ماهنامه جهان معدن با مهندس مهدی ملک 
ثابت نایب رییس هیات مدیره و رییس هیات مدیره شرکت لوله و پروفیل کیهان مصاحبه ای انجام داده که شرح 

طاهره گودرزیآن در پی می آید:
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 در شرایط فعلی صنعت تولید لوله و پروفیل 
فولادی با چه مشکلاتی روبروست؟

بحث تولید در کشور ما همیشه مشکلاتی داشته که 
تولیدکنندگان درگیر آن بوده اند، گلایه هایی در حال 
حاضر وجود دارد که ناشی از فراگیر شدن مشکلات 
تولید در همه صنایع اســت، بحــث صادراتی و نرخ 
بازگشت ارز هم از دیگر مسائلی است که ما در صنعت 
تولید لوله و پروفیل فولادی با آن روبرو هســتیم. به 
عنوان مثال بخشنامه جدید بانک مرکزی به ما ابلاغ 
کرده اســت که موظف به بازگرداندن ارز صادراتی به 
سامانه نیما هستیم و این مبحثی است که در جلسه 
سندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی آن 
را به بحث و بررســی گذاشــته ایم. این موضوع فشار 
زیادی بر روی تولیدکنندگان و شرکت های صادراتی 
بــر جای می گذارد و به بیان ســاده تر می توان گفت 
عامل بازدارنده ای در مســیر صادرات است. چرا که 

از یــک طرف دولت مواد اولیه کارخانه ها را در بورس 
بــه فروش می گذارد و البته  نرخ پایه بر اســاس ارز 
نیمایی تعیین می شــود اما با توجه به رقابتی که در 
بورس وجود دارد خریدار ناچار است مواد اولیه مورد 
نیاز خود را بر اســاس نرخ ارز سنا و حتی در مواردی 
بالاتر از آن نرخ خریداری کند، شــاید بنا به موقعیت 
زمانی حتی در مواردی این خریدها بر اســاس نرخ 
ارز آزاد هم انجام شود، اما در مقابل دولت از ما توقع 
دارد که صادرکننده بدون توجه به مشــکلاتی که در 
مسیر صادرات داشته و در کنار ریسک بازگشت پول 
و مســائلی از این دست، ارز بازگشــت داده شده را 
به نرخ ارز نیمایی در ســامانه بــه فروش بگذارد که 
این موضوع قطعا تولیدکننده را متضرر کرده و عامل 

بازدارنده ای در مسیر صادرات می شود. 
 تفاوت نرخ میان ایــن دو نوع ارز چه اندازه 

موجب ضرر شما می شود؟

بر اســاس نرخی که در حال حاضر ارائه می شــود و 
همــواره از همان ابتدای تعریــف ارز نیمایی هم این 
فاصله وجود داشــته، تفاوت نرخ ارز سنا و ارز نیمایی 
چیــزی حدود 30 درصد اســت اگرچه در میزان کم 
اختلاف زیادی ایجاد نمی کند اما برای تولیدکننده و 
صادرکننده تبدیل به یک رقم بزرگ و در نهایت از بین 

رفتن انگیزه صادرات می شود.
 چطور می توان در مسیر رفع این معضل گام 

برداشت؟
بــا در نظر گرفتن این موضوع مهم که ســال جاری با 
عنوان “رونق تولید” نام گذاری شــده است، در حالی 
که شرایط نرخ ارز باعث شده زیرساخت های صادراتی 
بــرای تولیدکنندگان ایرانی تا انــدازه زیادی کاهش 
داشته باشد، اما همین شرایط فعلی بهترین موقعیت 
اســت تا بتوانیم این مشکلات و معضلات را رفع و پس 
از آن به تولید و اشتغال بپردازیم. با توجه به اینکه یکی 
از بزرگ ترین معضلات و مشــکلات ما در امر صادرات 
کشورهای همســایه هستند که در انتظارند تا در این 
موقعیت بحران اقتصادی با ما رقابت کنند، و البته این 
موضــوع مرتبط با این حقیقت تلخ اســت که در این 
کشورها مشوق های صادراتی برای صادرکننده در نظر 
گرفته شده و وارد امر رقابت با دیگر کشورها می شوند 
اما در کشور ما متاسفانه تنبیه های صادراتی وجود دارد. 
بخشنامه های صادر شده از سوی وزارت صمت تبدیل 
به ســعی و خطا شده، ما پیشنهادی ارائه می دهیم و 
بعد از مدتی که می بینیم مشکلاتی ایجاد کرده آن را 
کنار می گذاریم و اصلاحیه جدیدی بر روی آن صادر 
می کنیم. اگر امور بــه صورت اصولی انجام و تصمیم 

گیری شود چنین مشکلاتی وجود نخواهد داشت. 
 با وجود تمام مسائل موجود آیا موفق به ایجاد 

دستاوردی در سال گذشته شده اید؟
با توجه به مشکلاتی که در مسیر کار ما ایجاد کرده اند، 
در سال گذشته دستاورد خاصی نداشته ایم؛ شرکت ما 
در ســال 52 جواز تاســیس گرفته در ســال 54 به 
بهره بــرداری رســیده ایم و از همان زمان تاکنون با نام 
صنعت لوله و پروفیل یزد در حال تولید هستیم. تمام 
تلاش ما بر این است تا حد ممکن برای کشور خودمان 
ارزآوری داشته و مثمرثمر باشیم. اما به صورت رسمی 
از ســال 89 وارد بحث صادرات شده ایم و چندین سال 
متوالی به عنوان صادرکننده نمونه استانی انتخاب شدیم 
و همچنان هم در بحث صادرات علیرغم مشکلات فعال 
هســتیم. بازگشــت نرخ ارز باعث شد ما بخشی از بازار 
صادراتی مان )حدود 50 درصد( را از دســت بدهیم که 
دلیل آن ســردرگمی ما و بخشنامه های ضد و نقیضی 

بوده است که از پی هم صادر شده اند. 

مهندس تفضلی عضو هیات مدیره سندیکای لوله و پروفیل فولادی:

به جای تشویق، تنبیه صادراتی دریافت می کنیم

گلایه هــای تولیدکننــدگان در هر صنف و صنعتی تقریبا از جنبه هایی به یکدیگر مشــابه اســت، 
تولیدکنندگان اساسا از این موضوع گله مندند که در شرایط بحران اقتصادی در حالی که توقع می رود 
دولــت از بخش تولید حمایت کند، همــواره موضوع های پیش بینی نشــده ای در حال وقوعند و یا 
بخشــنامه هایی در دست ابلاغند که تولیدکننده را به هر سمت و سویی می برند و مانع از تولید بهینه 
می شــوند. تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی هم از این قاعده مســتثنا نیســتند، گلایه از ایجاد مشکل و 
دردســرهایی که در مواردی حتی منجر به تعطیلی واحدهای تولید شــده است، همچنین موانعی که بر سر راه 
صادرات قرار می گیرد و در نتیجه باعث می شود تا بازارهای صادراتی که در طول سالیان بر مبنای اعتماد متقابل 
ایجاد شده اند، تنها با ابلاغ یک بخشنامه منع صادرات دو تا سه نوبت از موعد صادرات محصول از بین بروند! در 
شــرایط فعلی اقتصادی که تولید بیشتر می تواند موجب کاهش بحران اقتصادی و در نهایت افزایش صادرات و 
ارزآوری شود تولیدکنندگان و صادرکنندگان تنها انتظار دارند بخش دولتی با در نظر گرفتن سختی های تولید و 
صادرات از ایجاد موانع بیشتر در این مسیر خوددداری کند؛ در این رابطه محمد عارف تفضلی یزدی مدیرعامل 
شــرکت پروفیل یزد و عضو هیات مدیره سندیکای لوله و پروفیل فولادی ایران از مشکلات تولید و صادرات در 

شبنم اسدیاین صنعت گفته است که شرح این گفت وگو را در ادامه می خوانیم:
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لوله و   ظرفیت ها و پتانسیل صنعت 
پروفیل در کشور ما چیست؟

در ابتدا اجازه دهید فضایی از روند ورود این 
صنعت به کشورمان را ترسیم کنم.

صنعت لوله و پروفیل در جهان با ســاخت 
لوله های درزجــوش در اوایل قرن نوزدهم 
آغاز شــد و بعد از جنگ جهانی دوم تولید 
پروفیل جای خود را در این صنعت باز کرد. 
در ایران هم در همان سال های بعد از جنگ 
جهانی دوم و با تغییر جنس اســکلت های 
ساختمانی و چارچوب های درب و پنجره از 
چوب به آهن و فولاد، کم کم ایران نیز وارد 
این صنعت شــد با این تفــاوت که در ابتدا 
کارخانه های ســاخت پروفیل شروع به کار 
کردند و سپس کارخانه های تولید لوله، این 
صنعت را دنبال کردند. اولین  کارخانه ای  که 
در ایران در ســال 1340    تولید پروفیل را  
بود.  شروع کرد  »شــرکت  صنعتی  سپنتا« 
دو سال بعد از آن »شرکت  سدید« فعالیت 

خــود را در این حوزه آغاز کرد. که در حال 
حاضــر بنده هــم عضو هیــات مدیره این 

مجموعه هستم.
با گســترش ایــن صنعــت تولیدکنندگان 
برای هماهنگی بیشــتر، یک تشکل صنفی 
غیرانتفاعــی را در تاریــخ 5 آذرماه 1351 
تاســیس کردند. این تشکل که »سندیکای 
لوله و پروفیل ایران« نام دارد، امروزه 140 
واحد صنعتی در حوزه لوله و پروفیل را در 
برگرفته اســت. ظرفیت اســمی تولید این 
واحدهای صنعتی 18/5 میلیون تن اســت 
که 40 هزارکارگر را به طور مستقیم و 120 
هزار دیگر را به طور غیرمستقیم به کار گرفته 
است. به علاوه در زنجیره بعدی این صنعت 
بیش از 600 گروه کالایی وجود دارد، که در 
صنایع همچون: نفت، گاز، پتروشیمی؛ آب 
و فاضلاب،کشــاورزی،تزیینات و روشنایی، 
تجهیزات ایمنی راهداری، مبلمان شــهری، 
صنعت ســاختمان، صنایع خودرو ســازی 

سبک و سنگین  و دیگر صنایع مادر کاربرد 
دارد.

مواد اولیــه این صنعت هــم ورق فولادی 
است که توسط فولادسازان بزرگ کشور از 
جمله فولاد مبارکه اصفهان تامین می شود. 
به حمدالله، کشــور ما در این صنعت تقریبا 
به خودکفایی رسیده و تمام زنجیره تامین 
مــواد این محصول در داخل کشــور وجود 
دارد. نــه تنهــا زنجیره تامیــن، بلکه تمام 
ماشــین آلات و خطوط نــورد تولید لوله و 
پروفیل نیز داخل کشــور ســاخته و نصب 
می شود. تحریم ها باعث شد که من وارد این 
عرصه در شرکت نیکان نورد اسپادانا شوم و 
ساخت خطوط نورد این محصولات را آغاز 
کنم و اولین صادرکننده ماشــین های نورد 

سرد به اروپا باشم.
 شرکت لوله و پروفیل نیکان در این 

زمینه چگونه آغاز به کار کرد؟
ســندیکای لوله و پروفیل ایران 140 عضو 

عضو هیات مدیره سندیکا و عضو هیات نمایندگان اتاق ایران:

عامل افزایش قیمت محصولات لوله و پروفیل 
افزایش قیمت ورق فولادی بوده است

صنعت لوله و پروفیل فولادی به عنوان مکمل صنعت ساختمان می تواند نقشی 
تعیین کننده در قیمت گذاری های ســاختمانی داشــته باشد؛ در شرایطی که 
تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی در ایران به میزان قابل توجهی به خودکفایی 
رسیده اند، اما مشکلاتی در مسیر تولید آنها را از این امر بازداشته است. اگرچه 
پیش تر مازاد تولید این صنعت صادر می شد اما در شرایط فعلی وضع به گونه ای پیش رفته 
است که حتی امر تولید به سختی به پیش می رود؛ تامین مواد اولیه، صدور بخشنامه های 

پی در پی و همچنین عرضه ورق های فولادی تولید شرکت فولاد مبارکه در شرایط خاص 
- عدم تحویل به روز- در بورس موجب شــده تا بیشتر قریب به اتفاق اعضای سندیکای 
تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی از وضع موجود گلایه مند باشند. مهندس احمد پزنده 
عضو هیات مدیره سندیکا لوله و پروفیل فولادی  و رییس هیات مدیره شرکت لوله و پروفیل 
نیکان در گفت وگویی با جهان معدن به بیان مسائل و مشکلات موجود در صنعت تولید لوله 

حمیدرضا درخشانو پروفیل فولادی پرداخته است:
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دارد کــه 42  عضو آن در اســتان اصفهان 
هســتند و یکی از مجموعه های پیشتاز در 
صنعت لولــه و پروفیل گروه صنعتی نیکان 
است که شامل 3 شــرکت نیکان پروفیل، 
نیکان صنعت اژیه و نیکان نورد اسپاداناست.
الهی، شــرکت صنعتــی نیکان  به لطــف 
پروفیــل با هدف تولیــد پروفیل فولادی و 
برش ورق در سال 1361 شروع به فعالیت 
کــرد. افزایش ظرفیت تولید پروفیل و تنوع 
محصولات یکی از اهداف مهم این شــرکت 
محســوب می شــد؛ لذا درصدد راه اندازی 
شرکت ماشین ســازی نیکان نورد اسپادانا 
برای ساخت ماشــین آلات و خطوط نورد 
در این شــرکت بوده است. ســاخت انواع 
برطرف  پروفیل جهت  تولید  دســتگاه های 
کــردن نیــاز مجموعــه و پاســخگویی به 
سفارشــات متقاضیان توسط واحد ماشین 
ســازی از دیگر فعالیت هــای این مجموعه 

است. 
گام بعدی توسعه مجموعه، تاسیس شرکت 
نیکان صنعت اژیه در راستای کارآفرینی و 
اشــتغال زایی در حوزه شرق اصفهان بوده 
است. گســترش و تنوع محصولات تولیدی 
مــا را بر این داشــت که در ســال 1392 
در منطقــه صنعتی اژیــه در قالب واحدی 
صنعتی شروع به فعالیت کنیم.  توجه کامل 
به اصول مهندســی در ســاخت مجموعه 
کارگاهــی از جمله ویژگی هــای اولیه این 
طرح اســت. روند توســعه مجموعه نیکان 
صنعت اژیه از آن پس تاکنون همواره ادامه 

داشته است.
امیدوارم در ســال 1398 بــه عنوان عضو 
هیــات مدیره ســندیکای لولــه و پروفیل 
ایــران و همچنین عضو هیــات نمایندگان 
اتاق بازرگانی اصفهــان نقش دغدغه مندانه 
و مطالبه گرانه خود را در قبال مشــکلات 
اقتصــادی مردم و فعــالان اقتصادی حفظ 
کنم تا راهگشــایی هایی در حوزه اقتصاد و 

رونق تولید ایجاد شود.
در  صنعت  این  مشــکلات  مهترین   
و حوزه صادرات چیست؟  ایران  داخل 
چه  ارزی کشــور  همچنین شــرایط 
تاثیــری بر روی صــادرات این بخش 

داشته است؟
در اواخر بهار و تابستان 97 با جهش ناگهانی 
قیمت دلار، فضا بــرای صادرات پروفیل به 
کشورهای همســایه مخصوصا عراق فراهم 
شــد. ما باید از چالش هایی که ممکن است 
صنعــت را تهدید کند اســتفاده کنیم تا از 
بحران خارج شــویم. مســاله ارزی هم در 
این دســته از چالش ها قــرار می گیرد که 

متاسفانه دولتمردان نتوانستند این موضوع 
را مدیریت کنند. همان طور که گفته شــد 
18/5 میلیون تن ظرفیت کارخانه هاســت، 
که تقریبــا یک چهارم ایــن مقدار مصرف 
داخل کشــور را جوابگو بــوده و مازاد آن 
باید صادر شــود. در واقع می توان گفت که 
از ظرفیت اسمی  پایین تر  کارخانه ها خیلی 
خود تولید می کنند. متاســفانه دولت طی 
یک ســری بخشــنامه، صادرات را محدود 
کرد و در اسفند ماه 97 صادرات محصولات 
فولادی به طور کلی ممنوع شــد. در حالی 
که مســاله اصلی در گرانــی لوله و پروفیل 
قیمت خرید ورق از بورس بوده اســت. این 
نه تنها قیمت تمام شده پروفیل را افزایش 
می دهد بلکه باعث تضعیف قدرت ســرمایه 
در گردش کارخانه ها برای خرید مواد اولیه 
می شود، که این خود موضوع مهمی است. 
برای مثال در ســال 96 برای خرید 3000 
تن ورق مبلغ 7 میلیارد تومان نیاز بود ولی 
در ســال  97 باید این مقدار را با مبلغ 13 
میلیارد تومان خریداری کرد. در صورتی که 
هزینه فرآیندی تولید پروفیل از سال 96 تا 

97 تغییر چندانی نکرده است. 
 راهکارهــای بــرون رفــت از این 

مشکلات از دیدگاه شما چیست؟
همــکاری بخش هــای مختلــف دولتی با 
است  مشکلات  گره گشای  بخش خصوصی 
و اســتفاده کردن از آرا و نظــرات آنها در 
حیطه ای که خود صاحب سبک و نظر و کار 
هستند می تواند یک رویه ثابتی برای رونق 
تولید کشــور مهیا کند. ایجاد کارگروه های 
مشترک به منظور همفکری بخش قانونگذار 
و بخــش خصوصی برای بررســی مســائل 
صــادرات قبل از هر بخشــنامه یک راهکار 
مناســبی به نظر می رســد. به عنوان بیان 
تجربه، در اردیبهشــت ماه 98 در جلســه 
هیات رییســه ســندیکا موضوع ممنوعیت 
صادرات بررسی شد و طی نامه نگاری های 
انجام شده با دفتر صنایع معدنی توانستیم، 
ایــن بخش را بــا دادن آمارهــای تولید و 

صادرات کارخانه های لوله و پروفیل مجاب 
کنیم تا ممنوعیت صادرات این محصول را 
تا پایان خــرداد ماه برطرف کند. حال بهتر 
بود که این دفتر قبل از صدور بخشــنامه با 

سندیکا لوله و پروفیل هم اندیشی می کرد.
صادرات  دســتاوردهای  مهم ترین   
بخش لوله و پروفیل در ســال 97 چه 

بوده است؟
در سال 97 با وجود محدودیت های صورت 
گرفته تقریبا 765 هــزار تن پروفیل صادر 
شده اســت. که این خود باعث ارز آوری به 

داخل کشور شده است.
 دولت و مجلس چه کمکی برای برون 
انجام  می توانند  مشکلات  این  از  رفت 

دهند؟
در مصاحبه ای که با یکی از خبرگزاری ها در 
ماه های گذشته داشتم. این مطلب بیان شد 
تولیدکنندگان،  مــا  تمــام مشــکلات  که 
دســتورالعمل ها و بخشــنامه های دست و 
پاگیر دولت است. اگر دولتمردان ما را آزاد 
بگذارند راحت تر هستیم و بهتر می توانیم از 
پس مشــکلات بربیاییم. طبق سیاست های 
کلی اقتصاد مقاومتی در مورد حمایت همه 
جانبــه و هدفمنــد از صــادرات کالاها و 
خدمات به تناسب ارزش افزوده و با خالص 
ارز آوری مثبت به وسیله تسهیل مقررات و 
گسترش مشوق های لازم و ایجاد ثبات رویه 
و مقررات در مورد صادرات با هدف گسترش 
پایدار سهم ایران در بازارهای هدف، اشاره 
شده است. اما در بخشنامه های صادر شده 
از بخش دولتی این موارد توجه نشده و در 
عین حال مشکلاتی هم برای صادرکنندگان 
بخــش خصوصی ایجاد کرده اســت. اینکه 
تقریبا هر هفته یک بخشنامه صادر  و بسته 
ارزی ارائــه و یا صــادرات محصولی ممنوع 
شود و یا قیمت آن تغییر کند، ثبات رویه را 
بر هم می زند و صادرکنندگان هر روز با یک 
چالش رو به رو می شــوند کــه این موضوع 
خود ضربه های ســهمگینی به بخش تولید 

وارد کرده است. 

همکاری بخش های مختلف دولتی با بخش 
خصوصی گره گشای مشکلات است و استفاده 

از آرا و نظرات آنها در حیطه ای که خود صاحب 
سبک و نظر هستند می تواند یک رویه ثابتی برای 

رونق تولید کشور مهیا کند. ما در حد توان خود در 
سندیکا و اتاق بازرگانی سعی می کنیم نظرات تشکل 
ها از جمله سندیکای لوله و پروفیل را به دولتمردان 

منتقل کنیم
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 ظرفیت ها و پتانســیل صنعت لوله و پروفیل در 
کشور ما چیست؟

صنعت لوله و پروفیل در کشــورما ظرفیت بالایی دارد و 
مصرف کل کشور را پوشش می دهد و توان صادراتی بالایی 
نیز وجود دارد. لوله و پروفیل جزء معدود محصولاتی است 
که صادرات آن با فرازو فرودهایی همراه اســت. مهمترین 
مســاله در صادرات بحث  قیمت گذاری  و بخشنامه ها و 
آیین نامه های دولتی اســت. درهر صورت ظرفیت بسیار 
بالاســت و یکی از ضعف های صنعت لوله و پروفیل این 
اســت که تقاضا ببیشتر از عرضه است و  با هم همخوانی 

ندارند.
 مهمترین مشکلات  این صنعت در داخل ایران و 

بخش صادراتی این حوزه چیست؟
مهمترین مشــکل در این صنعت، رقابت های غیرسازنده 
بیــن تولیدکنندگان به دلیل بالا بودن ظرفیت  اســت. 
مواد اولیه در داخل کشور تامین می شود، به همین دلیل 
مشکل تولید نداریم. ولی چون بین شرکت هایی که قادر به 
صادرات هستند از نظر قیمت رقابت وجود دارد،مشکلاتی  
به  وجود آمده است. لذا سندیکا برای قیمت گذاری با یک 

تلورانس خیلی معقول باید داوطلب شود. 
متاســفانه در مورد کالاهای صادراتی ایران پیشینه خوبی 
وجود ندارد، در قوانین و انتقال ارز نیز با مشــکلاتی مواجه 
هســتیم. اگر فرضا کشورهای وارد کننده مثل افغانستان، 

ترکمنســتان، عراق و ســوریه  به تجار خود اعلام کنند که 
کالاهای خود را  با 2 الی 5 درصد بالاتر، از ترکیه تامین کنند 
که هم برایشان راحت تر است و هم می توانند LC  باز کنند و 
اعتباری خرید کنند، قطعا بازارهای خود را از دست خواهیم 
داد. همانطــور که می دانید در ایــران خرید باید به صورت 
نقدی باشد و LC  در ایران کار نمی کند. در بحث انتقال ارز 
و  بازگشت آن نیز مشکلات زیادی وجود دارد. بازگشت ارز 
اجتناب ناپذیر است و صادرکننده نمی تواند توقع بازگشت ارز 
را نداشته باشد، همانطور که می دانید مزیت اصلی صادرات، 
ارزآوری برای کشــور اســت و اگر ارز برگشت نداشته باشد 
صادرات عاقلانه نیست لذا  بازگشت ارز مشکل  نیست بلکه 

چند نرخی بودن آن مشکل ساز شده است. 
سالانه بسته به  تناژ صادرات، معافیت هایی به شرکت ها 
داده می شــود که خیلی کم اســت و برای صنعت لوله و 
پروفیل این معافیت های اندک قابل قبول نیست . بر فرض 
مثال برای کارخانه ای که ماهی  10 هزارتن تولید دارد و  
5000تن آن را  که 2.5میلیون دلار در ماه می شود را صادر 
می کند، معافیت یک میلیون دلار در سال ارزش چندانی 
نــدارد. لذا بهترین روش برای باز شــدن راه صادرات تک 
نرخی شــدن ارز است و جلوی نوسانات شدیدش را باید 
گرفت. این موضوع ) چند نرخی شــدن ارز( باعث ایجاد 
رانت و فساد در کشور شد و  فقط تولیدکننده ها و افرادی 

که فاقد رانت هستند از این موضوع متضرر شده اند. 

 راهکارهای برون رفت از این مشکلات از دیدگاه 
شما چیست؟

اقتصاد پویا و با ثبات و مدیریت صحیح راهکار برون رفت 
از این مشکلات  اســت. وقتی اقتصاد پویا باشد می تواند 
با کشــورهای دیگر رقابت کند. برقراری روابط با تفکر و 
هوشــمندی با تمام دنیا باعث می شود تا تحریم ها کم و  
حذف شــوند، در این صورت اســت که اقتصاد ثبات پیدا 
می کند و تمامی مشــکلات کشــور حل می شود. به نظر 
من ریشه تمامی مشکلات کشور ما از عدم مدیریت است. 
اگر مدیریت درست باشد نرخ ارز درست تعیین می شود، 
بیکاری از بین می رود و ســرمایه گذار خارجی وارد کشور 

می شود؛ این ها مولفه های اقتصاد پویا است.
 مهم ترین دستاوردهای صادراتی شرکت شما و 

صنعت لوله و پروفیل در سال 97 چه بوده است؟
 محصولات کیان پرشــیا کیفیت نسبتا برتری در کشور 
دارد و بازار داخل،اصلی ترین  بازار محصولات ما اســت و 
به شکلی جذابیت خوبی برای محصولات در داخل وجود 
دارد. شرکت در سال 90هزار تا 300هزارتن پروفیل تولید 
می کند و تولید لوله های قطور  عمده فعالیت کیان پرشیا 
اســت که ســالی تا 100هزار تن هم لوله های قطور برای 
پروژه های عمرانی و پروژه های آبرســانی بین شــهرها و 
منابع آب و مخازن تولید می کند. سال گذشته در صادرات 
پروفیل نســبتا موفق بوده ایم ولی تا رسیدن به افق های 
روشن راه زیادی در پیش داریم. با توجه به اینکه محصول 
ما در ایران کشــش خوبی داشــته به صادرات کمتر فکر 
کردیــم ولی در حال حاضر با توجه به اینکه قیمت ها رو 
به کاهش است و پروژ های عمرانی در کشور کم شده و از 
طرف دیگر تولید ثابت مانده، اگر بخواهیم سقف تولید را 

حفظ کنیم راهی غیر از صادرات نداریم.
 برنامه های شرکت برای  سال98 چیست؟

افزایــش تولیــد، صادرات و ارتقا محصــولات مهمترین 
برنامه های شرکت در ســال جاری می باشد. سال 98 در 
بخش لوله های شوفاژ و گاز خانگی نیز قرار است تجهیزاتی 
را نصب کنیم و تلاش می کنیم با تســت و بهره برداری از 

لوله های قطر پایین در این حوزه نیز وارد شویم.
همچنین برای سال جاری ماهیانه 4 هزار تن صادرات را 
به عنوان هدف در نظر گرفته ایم و امیدواریم در سال 99 

نیز  بتوانیم این میزان را افزایش دهیم.
برای دستیابی به بازارهای جدید در سال 98، مدیربازرگانی 
خارجی شرکت سفر خود را از  کشور عراق شروع کرده که 
سپس به کشورهای لبنان، سوریه و عمان نیز سفر خواهند 
کرد و بازارهای جدید را بررسی می کنند که کشورها چه 
میزان از محصولات و کدامیک از محصولات ما را  بیشتر 
نیاز دارند تا بتوانیم با سیاست گذاری صحیح به بازارهایشان 

راه پیدا کنیم.

مهندس  ملول عضو هیات مدیره سندیکای لوله و پروفیل فولادی کشور:

روابط هوشمند با دنیا، اقتصاد را پویا و باثبات می کند

صنعت لوله و پروفیل فولادي کشور جزو معدود صنایعی به حساب می آید که از صفر تا صد فرایندها و فناوري هاي 
مورد استفاده در آن تقریباً بومی شده است. در چند دهه گذشته عواملی چون یارانه هاي مختلف مانند یارانه هاي 
انرژي، کم بودن تعداد تولیدکنندگان و حجم تولیدات لوله و پروفیل فولادي، تقاضاي زیاد محصولات لوله و پروفیل 
فولادي در بازار به دلایل مختلفی مانند حجم بالاي پروژه هاي عمرانی و فعالیت هاي سازندگی، ساخت و سازهاي 
بخش خصوصی و پروژه هاي دولتی، و عواملی از این دست باعث شده بودند این صنعت جذابیت هاي زیادي براي سرمایه گذاران 
و تولیدکنندگان داشته باشد. در همین راستا با مهندس بیژن ملول عضو هیات مدیره سندیکای لوله و پروفیل فولادی کشور 
و مدیر عامل شرکت تولیدی کیان پرشیا به گفت وگو نشستیم و نظر ایشان را در خصوص چالش ها و دستاوردهای مهم این 

مژده بهشتیصنعت جویا شدیم که ادامه  آن در پی می آید:
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 آقای عطایی از چــه زمانی تولید محصولات لوله و 
پروفیل را شروع کردید؟

از ســال 1350 فعالیــت خود را با راه اندازی شــرکت اخوان 
حدادیان شــرکت کچو و چند ســال بعد با شــرکت سپاهان 
سقف، شروع کردم. به مرور زمان در سال 71 و 72 به خطوط 
تولیدمان، خط های بســته جوش را اضافه کردیم. وقوع جنگ 
باعث شد تا خطوط تولید  به صورت کامل تعطیل شود. پس 
از پایان جنگ در سال 68 بار دیگر تولید را از سر گرفتیم. خط 
فرم یا بازار ما فلزی بود. خط باز بدون جوش بود و کار را با هشت 
کارگر شروع کردیم. در سال بعد یک قیچی و در سال های بعد 
دو خط دیگر اضافه کردیم. تا ســال 1374 چهار خط جوش 
داشتیم با حدود شصت کارگر. سال 78 نیز شرکت تولیدی به 

نام شرکت گروه تولید صنعتی کچو راه اندازی کردیم.
 چه محصولاتی تولید می کنید؟

انــواع پروفیــل و محصولات تو خالی. از قوطی ده در بیســت 
تــا قوطی صــد و چهل در صــد و چهل، دو نــوع لوله گاز با 
اســتانداردهای مربوطه ای پی آی تولید می کنیم، از یک دوم 
اینچ تا چهار اینچ و لوله های صنعتی از جمله محصولات ماست. 
لوله هــای گاز خانگی از یــک دوم اینچ تا دو اینچ هم از جمله 

تولیدات ما هستند. 
 مشکلات شما در امر تولید محصولات چیست؟

در سال 91 در منطقه سوسنگرد که یکی از محروم ترین مناطق 
ایران است با تصمیم به کمک به یک کارخانه ورشکسته ورود 
پیدا کردیم. کارخانه ای در آن منطقه راه اندازی کردیم و هدف 

مــا مطلقا ســودآوری نبود، بلکه برای جلوگیــری از بیکاری 
کارگرها و از بین رفتن سرمایه سرمایه گذاران کار را آغاز کردیم، 
طی قراردادی و تعامل کردیم و جریمه و پول و بدهی های آن 
کارخانــه را پرداخت کردیم، کارخانه ای بود که هیچ کارگری 
نداشــت و مجهز به ســه خط تولید بود. در ســال 93 و 94 با 
در پیش گرفتن مســیر تولید دو خــط اضافه کردیم و تعداد 
کارگران حدود چهل و دو نفر بود. در سال 94 با بخشنامه های 
نابه جای مسئولین دولتی که صبح بخشنامه می دهند و عصر 
همان بخشــنامه را باطل می کنند و در نهایت فردا بخشنامه 
دیگری صادر می کنند، ما نهایتا این کارخانه را حفظ کردیم اما 
با مشکلاتی که ایجاد شد ناچار به تعدیل تعدادی نیرو شدیم اما 
توانستیم موقعیت شغلی 35 کارگرمان را حفظ کنیم آن هم در 
شرایطی که از فولاد مبارکه به ما بار اختصاص داده می شود اما 
هزینه حمل آن زیاد است و مقرون به صرفه در رقابت های بازار 
نیست. ما مجبور هستیم هر زمان از بازار از واسطه ها بخریم. با 
این مسائل الحمدلله همچنان 32 کارگر در این کارخانه مشغول 
به کار هســتند. توقع ما این بود که در آن منطقه محروم و با 
توجه به این که در استان خوزستان نسبت به استان های دیگر 
در و پنجره های فولادی بیشتر مصرف می شود حداقل بتوانیم 

ده خط تولید اضافه و روزانه با صد کارگر کار کنیم. 
 ظرفیت ها و پتانسیل های صنعت تولید لوله و پروفیل 

در کشور ما چیست؟
صنعت لوله و پروفیل صنعتی نیســت که منسوخ شده باشد. 
هنوز در ایران حتی در مناطق روستایی و محروم این محصول 

مصرف دارد، در شرایطی که در این مناطق درهای آلومینیوم 
کاربرد چندانی ندارد به جای آنها یا درهای چوبی و یا درهای 
فلزی می گذارند. در چنین موقعیتی فولاد یک محصول با تاریخ 
مصرف دائمی و در واقع مادر صنایع است. در چنین شرایطی 
عده ای به عنوان تولید کننده ثبت شرکت کرده و در نوسانات 
بازار از فولاد مبارکه سهمیه می گیرند که در نهایت یا با رانت 
و یــا از هــر طریق دیگری و مواد اولیه ای که دریافت می کنند 
به تولید کننده واقعی نمی رســد. این مشــکلی است که ما در 
بورس هم با آن روبرو هستیم. در واقع من معتقدم ظرفیت ها 
و پتانســیل های خوبی در این صنعت نهفته اســت اما نهایت 
کلام من این اســت که اهمیتی به تولید داده نمی شــود. چرا 
ما نباید تولید و صادرات داشــته باشیم؟ چرا مشکل صادرات 
برای تولیدکننده وجود دارد؟ کشورهای همسایه مثل عراق و 
افغانستان و تاجیکستان واقعا مشتری خوبی برای کالاهای ما 
هستند ولی تحریم داخلی ما مخصوصا در صنعت تولید لوله و 
پروفیل، بیش از تحریم های خارجی شده است. صبح بخشنامه 
اجازه صادرات می دهند و فردا همان را ممنوع می کنند. عین 
بخشنامه ای که وزیر جهاد می گوید صادرات گوجه فرنگی آزاد 
است اما وزیر صمت آن را ممنوع اعلام می کند، ما هم چنین 

مشکل مشابهی با وزارتخانه داریم. 
 مشکل دقیقا چیست؟

اگــر می خواهیم تولیــد کنیم باید افــرادی در راس کار قرار 
بگیرند که از جنس تولید هســتند، وزیر صمت باید از جنس 
تولید باشــد تا بتواند شــرایط و موقعیت تولیدکننده را درک 
کند. کشــور ما زمانی می تواند پیشرفت کند که افراد گزینش 
شــوند و هر کس در جای خود قرار بگیرد. از بخش خصوصی 
نظرخواهــی و مشــورت نمی خواهند؛ اگر بخش خصوصی به 
چنیــن موضوعاتی منافع عده ای بــه خطر می افتد، رانت ها و 

تقاضاها به خطر می افتد. 
 آیا این تمام مشــکلات است؟ نوســان های ارزی 

مشکلی در کار شما ایجاد نکرده است؟
درســت به همین دلیل من صــادرات محصولاتم را متوقف 
کــرده ام، در واقع برای ما شــرایطی فراهم کرده اند که قیمت 

محصول نهایی از قیمت مواد اولیه کمتر است. 
 دستاوردهایی که سال 97 داشته اید چه بوده است؟

تولید یک سری محصولات جدید مثل نوع خاصی از لوله های 
گاز که تا پیش از این وارد می کردیم اما اکنون با تولید آن در 
داخل توانستیم تا اندازه ای به صرفه جویی ارزی برسیم، در عین 
حــال در صنعت لوله و پروفیــل هم انجام اندازه ای صادرات را 
داشــته ایم که به نســبت خوب بوده اما در عین حال نوسانات 
ارزی تبدیل به معضلی برای تمام صادر کنندگان و همینطور 
واردکنندگان شده است. من معتقدم دولت باید بتواند ما را به 
انــدازه ای حمایت کند که بتوانیم با ترکیه و چین وارد رقابت 
شــویم و اگر چنین حمایتی نباشد واقعا رقابت کردن در بازار 

امری بسیار سخت یا ناممکن می شود. 

سید مرتضی عطایی عضو هیات مدیره سندیکای لوله و پروفیل فولادی:

لوله و پروفیل؛ صنعتی پویا و منسوخ نشدنی است

زمانی می توانیم از اهمیت صنعت تولید لوله و پروفیل فولادی صحبت کنیم که جایگاه دقیق آن را در تامین نیازهای 
داخلی و منطقه ای بدانیم، در شرایطی که در میان کشورهای همسایه تنها تعداد محدودی از کشورها امکان تولید لوله 
و پروفیل فولادی دارند، به وضوح در محدوده ای وسیع برای تولیدکنندگان امکان صادرات ایجاد می شود. در چنین 
شرایطی انتظار می رود صادرات این بخش، علیرغم سودآوری برای تولیدکننده گره گشای بخشی از مشکلات ارزی 
نیز باشد. مشکلاتی که با تدبیر می تواند راه را به سوی ارزآوری قابل توجه و همچنین اشتغال زایی که نیازهای فعلی کشور ما 
هستند باز کند؛ در این راستا ماهنامه جهان معدن در گفت وگویی با سید مرتضی عطایی کچویی عضو هیات مدیره سندیکای 

شبنم اسدیتولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی به مسائل و مشکلات موجود در این صنعت پرداخته است:
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 وضعیت حال حاضر صنعت لوله و پروفیل 
چگونه است؟

بر اســاس پروانه های صادر شــده توسط وزارت 
صمت ظرفیت اســمی کارخانجات تولید لوله و 
پروفیــل تا پایان ســال 96 برابر 18 میلیون تن 
بوده اما بر اســاس آمارهای غیر رسمی ظرفیت 
واقعی حدود 7 تا 8 میلیون تن است آنچه اکنون 
نیــاز تمامی اعضاســت اطلاعات تولید شــفاف 
اســت تا بتوان بر اساس آمار و مستندات سالیانه 
برنامه ریزی کنیم که تاکنون عملی نشــده است. 
لــذا بر این باوریم که تولید واقعی لوله و پروفیل 
با ضخامت زیر 5 میلیمتر در ســال گذشته بیش 

از 3 الی 4 میلیون تن نبوده است.
 پتانســیل های صادراتی به چه شــکل 

هستند؟
آنچه که در ورود به بازارهای صادراتی می بایست 
مورد توجه ویژه قرار گیرد این است که در صورت 
ورود به یک بازار صادراتی، آیا ابزار ماندگاری نیز 
داریم؟ برای پاسخ به این سوال باید بررسی کرد 
که با چه مزیت هایی وارد بازار صادراتی شده ایم. 
در گذشته بیشترین حجم صادرات لوله و پروفیل 

در برابــر واردات مواد اولیه کــه به صورت ورود 
موقت وارد شــده بودند صــورت می گرفت اما به 
دلیل بخشــنامه ها و دستورالعمل های دست و پا 
گیــر و پی در پی به هیچ وجه نتوانســتیم نفوذ 
خوبی در آن بازارها داشته باشیم  و با کشورهای 
چین و ترکیه حتی در کشــورهای همسایه خود 
نیز رقابت کنیم و همواره ورود ما به آن بازارها به 
صورت مقطعی و با اندک ظرفیت انجام می گرفت.
خوشــبختانه از ســال قبل با توجه به راه اندازی 
و افزایــش ظرفیت تولید ورق فــولاد مبارکه و 
بالاخص خط نورد فولاد صبا جهش قابل توجهی 
در تامین مواد اولیه تولید کنندگان لوله و پروفیل 
ایجاد شد، هرچند کافی نیست اما توانست شرایط 
بهتری برای صادرات محصولات ما ایجاد کند و از 
طرفی قیمت ارز نیز شرایط رقابتی مناسبی برای 

ما بوجود آورد.
در حال حاضر بخش عمده صادرات ما به کشورهای 
همسایه است که البته در حال پیگیری بازارهای 
جدید نیز هســتیم، اما موضوعی که همواره باید 
مدنظر داشت آشنایی با قیمت ها و شرایط کشور 
هدف اســت که متناســب بــا آن قیمت گذاری 

محصول صادراتی انجام شــود. متاسفانه برخی از 
همــکاران ما با هدف جلب مشــتری و به دلیل 
نداشــتن اطلاعات کافــی از بازارها، قیمت هایی 
غیر واقعی پیشــنهاد می دهند که علاوه بر ایجاد 
رقابت منفی در بین تولیدکنندگان، این کار باعث 
می شــود که برای استمرار حضور خود از کیفیت 
محصولات بکاهند و ســبب از بین رفتن اعتماد 
در بازار نه تنها به یک شرکت بلکه به کل صنعت 
کشور می شود و یا اینکه بعد از مدتی دیگر ادامه 
حضور با این شرایط امکان نخواهد داشت و ناچار 
به ترک آن بازار می شــوند. بنابراین مساله تامین 
مواد اولیه و هدف گذاری جهت حضور مستمر و 
با کیفیت در بازارهای صادراتی نقش اساســی در 

ورود به این حوزه دارد.
 عمده محصولات صادراتی شــما را کدام 

محصولات تشکیل می دهند؟
از نظــر تنوع محصــولات و ظرفیت تولید، گروه 
صنعتی تهران شرق یکی از بزرگترین کارخانجات 
لوله و پروفیل کشور است که تولیدات آن شامل 
بیش از 250 محصول با سایز و ضخامت متفاوت 
اســت. در بخش لوله های آب و لوله صنعتی این 

صابری عضو هیات مدیره سندیکای لوله و پروفیل؛

برای تولید، نیاز به تامین باثبات مواد اولیه داریم

یکی از مسائلی که تقریبا بیشتر اعضای سندیکای تولیدکنندگان لوله و 
پروفیل فولادی به آن اشــاره می کنند، عدم ثبات در تامین مواد اولیه 
مورد نیاز خطوط تولید آنهاست، به اذعان اکثریت اعضا در شرایطی که 
سال »رونق تولید« نام گذاری شــده، بهترین راه برای افزایش میزان 
تولید، تامین مواد اولیه مورد نیاز خطوط تولید است، در شرایطی که میزان عرضه 
با نوسان همراه باشد، نمی توان برای یک تولید باثبات برنامه ریزی کرد. این مساله 
در کنار به کارگیری مسئولانی که تخصص آنها در زمینه های دیگری است، موجب 

شده تا نه تنها سندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل بلکه خطوط تولید صنعتی 
به طور کلی با مسائلی عجیب و غیرکارشناســانه روبرو شوند، مهندس محمود 
صابری عضو هیات مدیره ســندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی به 
همراه مهندس مهرداد صابری از گروه صنعتی تهران شــرق شامل کارخانه های 
نورد لوله و پروفیل تهران شــرق و نورد لوله و پروفیل میامی فولاد شرق در این 
رابطه پاسخگوی سوالات جهان معدن درباره مســائل و مشکلات صنعت لوله و 

اکرم شعبانیپروفیل بوده است.
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مجموعه با داشــتن خطوط متعدد لوله سازی و 
دستگاه های تســت،  لوله های سایز 1/2 الی 16 
اینــچ بــا ضخامت 1 الــی  12 میلیمتری تولید 
می کند. در بخش قوطی و پروفیل نیز تولیدات ما 
از سایز 20*20 میلیمتر الی 320*320 میلیمتر 
با ضخامت 1 تا 10 میلیمتر است که از بزرگترین 
تولید کنندگان این حوزه و در برخی سایزها نیز 

تولید کننده انحصاری هستیم. 
در حــوزه صادرات نیز، صــادرات محصولات ما 
محدود به یک سایز یا ضخامت نبوده و توانسته ایم 
در بازارهای متنوع بین المللی وارد شویم. در حال 
حاضر ظرفیت تولید ما در ماه 20 هزار تن است 
و آمادگی داریم تا این ظرفیت را به 40 هزار تن 
نیز افزایش دهیم. اما بزرگ ترین مانع ما در حال 
حاضر تامین مواد اولیه و برخی مســائل جانبی 
است، همیشه برای تولید پایدار باید مساله تامین 

پایدار را مدنظر داشته باشیم.
 چه چالش هایی در این صنعت پیش روی 

شماست؟
چالش و مسائلی که با آن مواجهیم را به طور کلی 
می توان به دو دســته تقسیم کرد: مشکلاتی که 
متاسفانه از سوی برخی از همکاران در این حوزه 
ایجاد می شود و دوم آنهایی که از بیرون از صنف 

برای ما به وجود می آید.
از جمله مواردی که ما در صنف خود با آن مواجه 
هستیم استفاده از ورق ها و مواد اولیه نامرغوب در 
تولیدات اســت که علاوه بر اینکه اعتماد مشتری 
را سلب می کند با پیشــنهاد قیمت های ارزان تر 
رقابتــی نابرابر در بازار ایجاد می کند که البته در 
حال بررســی و رفع آن هســتیم. اما آنچه که در 
این صنعــت و صنایع دیگر همــواره 70 درصد 
از دغدغه های فکری تولیدکنندگان را تشــکیل 
می دهد مربوط به چالش هایی اســت که از سوی 
وزارتخانه و اداره های دولتی ایجاد می شــود که 
می تــوان به صدور بخشــنامه های پــی در پی، 
بخشنامه های نادرســت و یا درست اما در زمان 
نادرست اشاره کرد که معتقدم تنها راهکار برون 
رفت از آن ارتباط مستقیم و متقابل تولیدکننده 

و دستگاه قانون گذار و وزراتخانه است. 
 موضوع عرضه مــواد اولیه در بورس چه 
تاثیری بر روی روند تولید شما داشته است؟

روش فعلی عرضه در بورس روش مناسبی نیست، 
در واقع مســئولان بورس کالا برای کشف قیمت 
و تعییــن میزان عرضه - بــه منظور تامین مواد 
اولیــه مورد نیاز صنف ما- تعاملی ندارند، بارها از 
آنها تقاضــا کرده ایم اجازه دهند تا ما نماینده ای 
در کمیته تصمیم گیری عرضه داشــته باشــیم 
امــا تا به امروز با آن موافقتی نشــده اســت؛ در 
بورس زمان تحویل، تناژ عرضه و همینطور ثبات 
قیمتی برای ما از اهمیت بالایی برخوردار اســت 
کــه تاکنون مورد بی توجهی قرار گرفته اســت. 

همینطور مســاله سهمیه بندی مواد اولیه هم از 
دیگر چالش هایی اســت که با آن روبرو هستیم و 
از دیــدگاه من اصلا روش مناســبی برای تامین 
مواد مورد نیاز تولید ما نیســت. تولیدکننده باید 
هر اندازه که مواد اولیه نیاز دارد در اختیار داشته 
باشــد تا رونق تولید تحقق بخشــیده شــود، اما 
ســهمیه بندی ها مشکلات زیادی در مسیر رونق 

تولید حداقل در صنف ما ایجاد می کند.
 نوسان نرخ ارز چه تاثیری بر روی فعالیت 

شما در این صنعت داشته است؟
شرایط ثابت ارزی طبیعتا برای همه ما بسیار بهتر 
است، این نوسانات ضررهای بسیار بزرگ و جبران 
ناپذیر به تولیدکننده می زند؛ دســتورالعمل هایی 
که در رابطه با بازارهای نیما، سنا، متشکل ارزی 
و... به تولیدکننده تحمیل می شود، در واقع وقتی 
از ما می خواهند ارز را به سامانه نیما عرضه کنیم 
حداقل کاری که باید انجام دهند این اســت که 
یک حســاب بانکی خارج از کشــور به ما معرفی 
کننــد، اما چنیــن اتفاقی تا به امــروز نیفتاده؛ 
حتی مســئولان ارزی بانک ها هم نمی توانند راه 
حلی پیش پای ما بگذارند، تک نرخی شــدن ارز 
بهترین راهکاری اســت که می تواند به صادرات 
کمک کند، در عین حــال برخی از تصمیم های 
غیرکارشناســی که وزارتخانه در پیش گرفته از 
معضلات دیگری اســت که ضربه بزرگی به بدنه 

تولید وارد کرد.
 سال 97 چه دستاوردهایی داشته اید؟

در ســال برای نخســتین بار صادرات به کویت، 
تاجیکستان، تمامی کشورهای حوزه قفقاز، اغلب 
کشورهای CISو کشورهای حاشیه جنوبی خلیج 
فارس را آغاز کردیم که منجر به گســترش بازار 
صادراتی ما شد، در حوزه تولید هم دستگاه های 
تســت جدید را به خط تولیــد اضافه کردیم که 
تا حد قابــل ملاحظه ای کیفیت محصولات ما را 

افزایش داده است.
ما در کنار صادرات به کشــورهایی همچون عراق 
و افغانســتان، توانســتیم وارد بازار قطر شویم و 
در پروژه های جام جهانی این کشــور ورود کنیم، 
کویــت هم بــازار جدید دیگر ما بــود. به لطف 
خداوند متعال توانســتیم با وجود مشکلات مان 

بازارهای صادراتی را گسترش بدهیم اما مشکلات 
داخلی کار را برای ما ســخت کرده اســت. عدم 
هماهنگی در بدنه دولت و مســئولان باعث شده 
در امر صادرات و همینطور تولید خلل وارد شود، 
در مبحث بازگشــت ارز حاصل از صادرات یکی 
از معضلاتی که ما همچنان با آن درگیر هســتیم 
این است که در معامله با برخی کشورها از جمله 
عراق ما ریال دریافــت می کنیم اما تاکید دارند 
که دلار حاصل از این صادرات را برگردانیم، واقعا 

چنین چیزی برای ما غیرممکن است.
در دســت گرفتن بازار لوله و پروفیل کشورهایی 
مثل عراق و افغانســتان هم می تواند بازار خوبی 
برای ما ایجاد کند و هم تا حدود زیادی مســائل 
ارزی را پوشــش دهد، در شرایط فعلی نیازی هم 
نداریــم که به بازارهای اروپایی ورود کنیم و تنها 
با تمرکز بر روی کشورهای همسایه و کشورهای 
حاشــیه خلیج فارس که عموما از تکنولوژی های 
لازم تولیــد لولــه و پروفیل برخوردار نیســتند 
در صــورت حمایــت مســئولان می توانیم هم 
محصولات مان را به فروش برسانیم و هم در حد 

معقول و منطقی ارزآوری داشته باشیم.
 بــه عنوان ســوال پایانی ســندیکای 
تولیدکنندگان لولــه و پروفیل فولادی تا 
چه اندازه در حل مســائل و مشکلات اعضا 

کمک رسان بوده است؟
سندیکا کوشیده است تمام مشکلاتی را که اعضا 
و حتی شــرکت های غیرعضو با آن روبرو بوده اند 
پیگیــری کنــد، از زمانی که در هیــات مدیره 
ســندیکا بوده ام ســعی کردیم که تمام مسائل و 
مشــکلاتی که از سوی  اعضا مطرح می شود را با 
تمام تــوان پیگیری و تا حد امــکان هم مرتفع 
کنیم. در یک ســال گذشــته بخــش مهمی از 
مشکلاتی که قبلا مطرح شده بود را حل و فصل 
کردیــم، از جمله مســائلی که با فــولاد مبارکه 
داشتیم را توانستیم در یک تعامل بسیار خوب و 
متقابل حل کنیم. تقسیم کاری در میان اعضای 
سندیکا موجب شد تا کارها در یک روال خوب و 
منطقی پیش رود و همینطور امیدواریم در آینده 
نیز در آرامش و تعامل با تک تک اعضا همه موارد 

را پیگیری کنیم. 

سندیکا کوشیده است تمام مشکلات اعضا و 
شرکت های غیرعضو را پیگیری کند، در یک سال 

گذشته بخش مهمی از مشکلاتی که قبلا مطرح شده 
بود، از جمله مسائلی که با فولاد مبارکه داشتیم را توانستیم 

در یک تعامل بسیار خوب و متقابل حل کنیم. تقسیم کاری 
میان اعضای سندیکا موجب شد تا کارها در یک روال خوب و 

منطقی پیش رود. امیدواریم در آینده نیز در آرامش و 
تعامل با تک تک اعضا همه موارد را پیگیری کنیم
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 ظرفیت ها و پتانســیل های صنعت لوله و 
پروفیل در کشور ما چیست؟

من معتقدم همین که در طول سال گذشته علیرغم 
وجود مشــکلات فراوان میزان صادرات ما افزایش 
پیــدا کرده و ما یک محصول نهایی، ارزش آفرین و 
اشتغال زا هستیم خود  به  خود ظرفیت های خاموش 
این صنعت به راه افتاده اســت و موفق بوده ایم که 
حداقل تعداد 5 هزار نفر نیروی جدید جذب کرده و 
اشتغال آفرینی کنیم، پتانسیل های خاص این صنعت 
را بیــان می کند. این کار باعث شــده که با توجه به 
اینکه صادرات انجام می گیرد رقابت منفی بین اعضا 
کاهش پیدا کند و همینطور این محصول با کیفیت 
و ممتاز ایرانی در کشــورهای هدف شناخته شده و 
در سال های آینده هم اگر مشکل تازه ای ایجاد نشود 
همین مســیر رشد و توسعه ادامه پیدا خواهد کرد. 

صنعت لوله و پروفیل با توجه به کاربردهایی که دارد 
هم می تواند ما را از امر واردات در این بخش معاف و 
هم با انجام صادرات موجب ارزآوری به داخل کشور 
شود. محصولات لوله و پروفیل فولادی به عنوان یک 
محصول نهایی از رشــد مناسبی برخوردار بوده، آن 
هم در شــرایطی که صادرات در بخش های دیگر با 
تحریم روبرو شده و فولاد خام هم از آن تاثیر پذیرفته 
می بایست شرکت های بالادستی فولاد کاری کنند 
کــه مواد خام آن ها تبدیل به کالای نهایی و هزاران 
گروه کالایی شود و البته لازم به گفتن است که این 
محصول نهایی تحریم پذیر هم نیســت. برای عبور 
از این مسیر لازم اســت که شرکت های بالادستی 
محصولات خود را بــا قیمت بهتری عرضه کنند و 
همه مســئولان هم باید کمک کنند تا موانع تعرفه 
و غیرتعرفه ای و نیز موانع صادرات و موارد تشــدید 

کننــده تحریم از بین رود و از هرگونه عکس العمل 
ناگهانی مثل دستورالعمل اخیر مبنی بر جلوگیری از 
صادرات محصولات لوله و پروفیل فولادی به صورت 

جدی جلوگیری شود. 
 سندیکا تا چه اندازه یاری گر تولیدکنندگان 

در این راستا بوده است؟
مکاتبه و رایزنی مستمر با مقامات و مسئولین  بلندپایه 
کشــوری و انعکاس مطالبات و مشکلات سندیکای 
لوله و پروفیل فولادی ایران و پیگیری تا مرتفع شدن 
مشکلات از جمله کارهایی بوده که سندیکا همواره 
در دفاع از حقوق اعضای خود آن را در پیش گرفته 
اســت، انعکاس مشکلات اعضای ســندیکای لوله 
و پروفیل فولادی ایران و طرح مواضع ســندیکا از 
طریق رسانه های ملی و رسانه های عمومی از جمله 
راهبردهایی بوده که سندیکا همواره در پیش گرفته 

دبیر سندیکای لوله و پروفیل فولادی:

 محصولات باکیفیت و ممتاز ایرانی را 
در کشورهای هدف صادراتی برند کرده ایم

فعالیت و مشارکت جویی اعضا، موجب رشد و اعتلای سندیکا شده است

سال جاری که با عنوان رونق تولید آغاز شده، بیش از هر چیز با گلایه های 
تولیدکنندگان در موضوع عدم همراهی دولت و مسئولان در پرداختن به 
امر تولید همراه بوده است؛ در شرایطی که تحریم ها اقتصاد کشور را به رکود 
نزدیک کرده اند، کارشناسان اقتصادی تنها راه عبور از این بحران را افزایش 
تولید عنوان می کننــد، تولیدی با کیفیت که بتواند علاوه بــر تامین نیاز داخلی 
مشتری های بین المللی را نیز راضی نگه دارد. در بخش تولیدکنندگان لوله و پروفیل 
فولادی عدم تامین مواد اولیه مورد نیاز یکی از این مسائل است که تولیدکننده را از 
هدف اصلی یعنی تولید بازمی دارد، مساله دوم نحوه بازگشت ارز حاصل از صادرات 

است، اگرچه بخش های بســیاری از تولیدکنندگان و صادرکنندگان در رشته های 
مختلف صنعتی و تولیدی به این شــیوه معترض هستند اما همچنان روال به همان 
منوال سابق است؛ در شرایطی که تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی تاکید دارند 
که تولیدات کارخانه های ایرانی مشــابهی در منطقه ندارد، سنگ اندازی در مسیر 
صادرات تبدیل به یکی از معضلاتی شده که هر کدام از آنها به نحوی تلاش در برطرف 
کردن آن دارند، در این راستا ماهنامه جهان معدن گفت وگویی با مهندس امیرحسین 
کاوه دبیر سندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی و مدیرعامل گروه صنعتی 

طاهره گودرزیسدید داشته که در پی می آید:
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اســت. به عنوان مثال می توان به پیگیری تشکیل 
کارگروه فولاد با حضور موثر ســندیکا در شــورای 
رقابت با مدیــران وزارت صنعت و مدیران ارشــد 
فولادساز با توجه به تشــکیل جلسات کارشناسی 
تخصصی با شورای رقابت و اثبات سخن سندیکا در 
زمینه انحصار توسط شرکت فولاد مبارکه تشکیل 
کارگروه فولاد با محوریت سندیکا به صلاح اعضای 
سندیکا با توجه به اینکه صنف ما یکی ازمشتری های 
بزرگ ورق های گرم فولادی در کشور است، می توان 

اشاره کرد.
 به طور دقیق چه راهبردهایی در سندیکا در 

پیش گرفته اید؟
پیگیری مطالبات و منافع مشترک شرکت های عضو 
سندیکا، افزایش مشارکت اعضا در سندیکا، پیگیری 
تسهیل در تامین مواد اولیه، ارتقای جایگاه سندیکا 
بــه عنوان نماینده بخــش خصوصی صنعت لوله و 
پروفیــل فولادی ایران، ارائه خدمات به اعضا جهت 
تقویت خدمات مشاوره ای حقوقی و بیمه و مالیات 
در ســندیکا، بستر ســازی برای ایجاد فرصت های 
کسب و کار شرکت های عضو، ارائه خدمات آموزشی 
کاربردی و تخصصی بــه اعضا و ... از جمله اهدافی 
بوده که ســندیکا در طول این ســال ها مدنظر قرار 
داده و تا حدود زیادی هم به آن دست یافته است. 

 اگر قرار باشد نمره ای به اعضای سندیکا در 
امور تشکلی بدهید آن نمره چیست؟

به حمدالله اعضای سندیکای تولیدکنندگان لوله و 
پروفیل فولادی افرادی مشــارکت جو، فعال و تابع 
خرد جمعی هستند و اقبال آنها به انجام کار جمعی 
سبب رشد و اعتلای سندیکا شده است، از نظر من 
نمره اعضای سندیکا در کار جمعی و تشکلی از 20، 

18 است.
 در صادرات لوله و پروفیل در طول یک سال 

گذشته چه عملکردی داشته اید؟
صادرات لوله و پروفیل در ســال 97 حدود سه برابر 
ســال 96 بوده و به حدود 750 هزار تن انواع و اقسام 
لولــه و پروفیل فولادی، معــادل 500 میلیون دلار 
رســیده و بخشی از صادرات هم با پول داخلی و ریال 
به کشورهای عراق، افغانستان و پاکستان انجام گرفته 
اســت. بخشــی از کالای صادراتی هم با توافق تهاتر 
انجام گرفت. در حقیقت شرکت های فولادی از زمانی 
که منع صادرات آنها به اروپا اعلام شد بخش بزرگی 
از صادرات خود را متوقف کردند. یکی از شرکت های 
بزرگ بالادســت که در امر صادرات بود از ســال 96 
بر اســاس جریمه ای که اتحادیــه اروپا تعیین کرده 
بــه طور کلی صادرات خود را متوقف کرد. در ســال 
گذشــته هم علیرغم تحریم هایی که وضع شد روند 
پیشین ادامه پیدا کرد. تحریم موضوع جدیدی نیست 
و بیش از هر چیز جنگ روانی است؛ در همین رابطه 
هم در شرایط کنونی نیاز است که صنایع بالادستی 
مــا برای تکمیل مواد اولیه طرح بدهند تا با صادرات 
محصول نهایی دو برابر تولید بالادســت سود ایجاد 

کنند و صادرات را به کشورهای همسایه ادامه دهند. 
با توجه به کاهش ارزش پول ملی، وجود تحریم های 
ظالمانه، کاهش فروش نفت و کم شــدن درآمدهای 
ارزی کشور؛ افزایش صادرات غیر نفتی علاوه بر سایر 
دلایل علمی و توجیه اقتصادی؛ در شــرایط  آرایش 
جنگی دشــمنان به عنوان یک وظیفه ملی و میهنی 
بر عهده شــرکت های تولیــدی و خدماتی بوده و در 
نهایت به عنوان یکی از مهمترین ارکان توسعه کشور، 
محرک رونق تولید بوده و ســبب توســعه صنایع و 
کســب و کارهای کشــور خواهد شــد. اهمیت این 
موضوع تا جایی است که معاون اول ریاست جمهوری 
بــه کرات صــادرات و توســعه آن را از اصلی ترین و 
حیاتی ترین اولویت های کشــور دانســته و وظیفه 
خطیری را بر عهــده وزارت صمت به عنوان فرمانده 
صادراتی کشــور، گذاشته است. موضوع مهم در این 
میان، مشکلات متعدد و ویژه ای است که در خصوص 
صادرات وجود دارد؛ به گونه ای که این چالش ها و نیز 
تسهیلات مورد نیاز درخواستی تولیدکنندگان و ارایه 
دهندگان خدمات فنی و مهندسی؛ جهت حضور در 
بازارهای بین المللی، همواره از دغدغه های مرتبط با 
فرآیند صادرات، خصوصا در شرایط جنگ اقتصادی 
بوده اســت. بررســی این موارد، در این روزهایی که 
مسئولان صنعتی کشــور تاکید موکدی بر صادرات 
غیر نفتی دارند، می تواند به عنوان آسیب شناسی در 

بخش صادراتی، مدنظر قرار گیرد.
 چه مشکلات و چالش هایی پیش روی این 

صنعت قرار دارد؟
در رابطــه با بخش تولید لوله و پروفیل فولادی باید 
بگویــم اگر بتوانیم مواد اولیه را به قیمت مناســب 
از داخل تامین کنیــم، صادرات کالای هم بالتبع با 
شرایط بهتری اتفاق می افتد و این نکته ای است که 
نیاز به توجه مسئولان دارد. مزیت ما در کشور نباید 
گاز ارزان یا برق ارزان باشد، بلکه بایستی تولید فولاد 
ارزان با گاز و برق و سنگ آهن ارزان باشد؛ چون این 
فولاد ارزان نباید به صورت فولاد خام صادر شود بلکه 
باید در صنایع پایین دست داخلی مورد استفاده قرار 
گیرد تا بتوانند با انجام بهره وری، فولاد خام را تبدیل 
به کالای با ارزش افزوده بیشتر کنند و ما بتوانیم در 
بازارهای جهانی محصول نهایی را به رقابت بگذاریم. 
اگر محصول نهایی در رقابت قرار گیرد در آن شرایط 
ما می توانیم صادرات ارزشمند داشته باشیم اما اگر 

به علت گرانی مواد اولیه نتوانیم با کشورهای همسایه 
رقابت کنیم، تبدیل به یک معضل می شود.  بر اساس 
اخباری که اکنون در دست داریم کشورهای منطقه 
درصدد هســتند تا تعرفه واردات فولاد را تا دو برابر 
وضعیت فعلی افزایش دهند و اگر چنین چیزی اتفاق 
بیفتد ناچاریم مواد اولیه را با قیمت ارزان تر ارائه داده 
و صادر کنیم. مواد اولیه لوله و پروفیل در بورس کالا 
قیمت  گذاری می شود اما متاسفانه شاهد هستیم در 
بعضــی موارد با افزایش قیمــت دلار این مواد دچار 
نوسان قیمت می شوند، در حالیکه باید با کف قیمت 
نیمایی قیمت گذاری شود نه با بالاترین قیمت دلار و 
اگر چنین روندی ادامه پیدا کند خود به خود بر روی 
پیشرفت روند صادراتی که در سال گذشته داشته ایم 

تاثیر منفی بر جای می گذارد.
از جمله مهمترین  تســهیلات درخواستی، برطرف 
کردن مشــکلات نقل وانتقال پول، ضمانت نامه ها، 
وام ها و... در راســتای کاهــش هزینه های مرتبط 
ونهایتا کاهــش هزینه های فــروش محصولات و 
خدمــات در جهت افزایش رقابت پذیری با ســایر 
شرکت ها اســت؛ همچنین توجیه پذیری اقتصادی 
حضور در بازارهای هدف، بررســی دقیق بازارهای 
هدف از طریق وزارت خارجه و ارائه به شــرکت های 
داخلی همچون چاپ بولتن و ســایر گزارشات مورد 
نیاز، تســهیل در اخذ بیمه نامه های معتبر دولتی 
مرتبط با کاهش ریسک صادرات در بازارهای هدف 
بین المللی، تســهیل شــرایط صادرات محصول و 
خدمات از منظر استانداردهای موجود در بازارهای 
هدف، بخش دیگر از این چالش هاست. افزون بر این 
تسهیل در تامین مواد اولیه مورد نیاز جهت تولید و 
صادرات با شرایطی مناسب، تهاتر کالا و خدمات با 
بازارهای هدف، تسهیل در بازاریابی و امکان پرزنت 
توانمندی های داخلی به طرف های خارجی از طریق 
رایزن های تجاری و ســفارتخانه ها، بررسی امکان 
تسهیل قوانین تجاری کشورهای هدف از طریق عقد 
قراردادهــای ترجیهی مورد نیاز با مشــورت بخش 
خصوصی، تســهیل قوانین مرتبــط با بخش های 
گمرک، حمل و نقل، صدور ویزا و... و شناسایی و رفع 
قوانین مخل صادراتی و تســهیل در اخذ مجوزهای 
مرتبط در بازارهای هدف موضوع های دیگری است 
کــه ما در بخــش چالش ها با آنها روبرو هســتیم. 

مهمترین  تسهیلات درخواستی، برطرف کردن 
مشکلات نقل وانتقال پول، ضمانت نامه ها، 

وام ها و... در راستای کاهش هزینه های 
مرتبط ونهایتا کاهش هزینه های فروش محصولات و 

خدمات در جهت افزایش رقابت پذیری با سایر 
شرکت ها است
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 چالش ها و مشکلات صنعت لوله و پروفیل 
از نظر شما چیست؟ 

کارخانه کیهان از سال 73 به مساحت حدودا 120 
هزارمتر مربع به نیت تولید لوله و پروفیل فولادی و 
لوله مبلی و لوله گالوانیزه راه اندازی شد. بلافاصله، 
لوله شوفاژي و تست گاز را نیز تولید کردیم. زمانی 
که شروع به کار کردیم در قسمت لوله مبلی رقیبی 
نداشــتیم، در لوله گاز و شوفاژ هم محصولات ما با 
کیفیت و طبق استاندارد تولید مي شود. در حقیقت 
ما در این زمینه جزو ده شرکت برتر در صنعت لوله 

و کل کشور هستیم.
یکــی از بزرگ ترین معایب صنعــت لوله و پروفیل 
این است که مجوزهای بسیار زیاد و غیرکارشناسی 
صادر شده و کارخانه های زیادی در شهرها تاسیس 
شــد. بسیاري از شرکت های فعال در صنعت لوله و 
پروفیــل تنها با 30 درصد ظرفیت در حال فعالیت 
هســتند. به نظــر من به جای اعطــای مجوزهای 

غیرکارشناســی برای تاســیس کارخانه بهتر بود 
کارخانه هایی ورشکسته و یا دارای کمبود سرمایه 
در گردش به ســرمایه داران معرفي تا با ســرمایه 

خود، آن را احیا کنند.
مشــکل بعدی به مالیات عملکرد و ارزش افزوده و 
بیمه برمی گــردد. از جمله ایراداتی که می توان به 
نظام مالیاتی کشــور گرفت این است که در شرایط 
عادی و بحران و رکود نســخه یکســانی استفاده 
می کند در واقع فاقد انعطاف پذیری اســت. بحثی 
که دارایی مطرح کرده این است هرچه می فروشید 
باید با فاکتور رسمی باشد و خریدار هم باید فاکتور 
رسمی بدهد. حال اگر خریدار نخواهد فاکتور بدهد 
یا فاکتور جعلی بدهد، پس از چند ســال دارایی به 
فروشنده می گوید این ســند مشکل دارد لذا باید 
9 درصد ارزش افزوده و جریمه آن را فروشــنده یا 
همان تولیدکننده بدهد. بــه نظر من اداره دارایی 
باید فرهنگ ســازی کند که خریدار و فروشنده در 

مورد حســاب ها و فعالیت های شــان شفاف سازی 
کنند و مالیــات خود را به موقــع پرداخت کنند، 
در حالي که به نظر مي رســد ســازمان مالیاتي از 
طریق تولیدکننده ها قصد دارد تا ارزش افزوده را از 

مصرف کننده نهایي بگیرد.
چالش بعــدی، بانک ها و ســودهای تســهیلاتی 
آنهاست. به طور مثال در گذشته ما بابت تسهیلات 
گرفته شــده از ســوی یک بانک خصوصی تا 40 
درصد ســود مرکب پرداخت کردیم. با این شرایط 
هیچ تولید کننــده ای انگیزه ای برای تولید ندارد و 
فرآیند تولید کند می شــود. در کنار این مشکلات، 
اگــر یکی از چک ها برگشــت بخــورد بانک تمام 
حســاب ها را مسدود می کند و مشــکلات فراوان 

بعدي را به همراه خواهد داشت.
پیشــنهادی که مــا به بانک ها دادیــم این بود که 
در ازای درصــدي از ارزش دارایــی کارخانه هاي 
بدهــکار و زیر کلید بــردن ورق، برای کارخانجات 

مهندس موسوی مدیرعامل شرکت تولید لوله و پروفیل کیهان:

سود بالای تسهیلات بانکـی 
فرآیند تولید را کند می کند

صنعت لوله و پروفیل فولادی، با توجه به پیشینه ای بیش از 60 سال، جزء 
معدود صنایعی به حســاب می آید که فناوری های مورد استفاده در آن 
تقریبا به صورت کامل بومی شده است. در زنجیره این صنعت بیش از600 
گروه کالایی ســاخته می شود که در صنایع نفت، آب، گاز و پتروشیمی، 
آبفای کشــور، خطوط انتقالی سراسری، صنایع کشــاورزی، صنایع روشنایی، 
تجهیزات ایمنی راه ها، مبلمان شــهری، صنعت ساختمان، صنایع خودرو سازی 

سبک و سنگین و صنایع مادر دیگر مورد استفاده قرار می گیرد.
طی10 ماه ابتدای سال 97؛ صادرات تجمعی پروفیل، لوله و مقاطع پروفیلی حدودا 

به میزان 600 هزار تن بوده است. پیش بینی می شود با توجه به کاهش ارزش ریال، 
و رکود بازار داخلي شاهد روند رو به رشد بیشتری در میزان صادرات به کشورهای 
منطقه )با در نظر گرفتن مباحث مرتبط با تحریم( در سال 98 باشیم. هرچند موانع 
کشــتیرانی در حمل و نقل و انتقال پول و نیز شناسایی بازارهای صادراتی جدید؛ 
همچنان از جمله مشــکلات پیش روی این بخش می باشد. ماهنامه جهان معدن 
در گفت وگو با مهندس مرتضی موسوی مدیرعامل شرکت تولیدی لوله و پروفیل 
کیهان به بررسی مشکلات صنعت لوله و پروفیل و صادرات آن پرداخته که شرح 

حمیدرضا درخشانکامل این گفت وگو در پی می آید:
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گشــایش اعتبار داخلي باز کنند تــا بتوانند بدون 
مشــکل وســرمایه درگردش )که مشــکل اصلي 
کارخانجات مي باشــد( از فولاد مبارکه خرید کنند 
کــه اگر این اتفاق مي افتاد، با ورود ورق به کارخانه 
و تولیــد محصول و فروش و صادرات آن با توجه به 
افزایش قیمت در سال گذشته، کل بدهي هاي این 

کارخانجات به بانک ها تسویه مي شد .
 در تامین مواد اولیه مشکلی ندارید؟ 

در حــال حاضــر 3 کارخانه فــولاد مبارکه، فولاد 
اهــواز و فولاد گیلان مواد اولیه لولــه و پروفیل را 
تامیــن می کنند. خرید از فــولاد مبارکه یک ایراد 
اساســی دارد و آن هم این است که امروز در بورس 
خرید می کنید و تحویل محصول 2 ماه دیگر است. 
اما واقعیت این اســت که اگر شــرکت ها توانایی و 
نقدینگی آن را داشــتند کــه بتوانند خرید نقدی 
انجام دهند و 2 ماه دیگر محصول را تحویل بگیرند، 
سعی می کردند بدهی های خود را پرداخت کنند تا 

مشکلات را حل کنند. 
وقتی شــرکتی مشــکل بانکــی دارد مقــرون به 
صرفه نیســت که از فولاد مبارکــه خرید کند، لذا 
صبر می کند تولید کننده و شــرکتی که مشــکل 
بانکی نــدارد از فولاد مبارکه خرید کند و مازاد آن 
شرکت ها را با قیمت روز بازار از آنها می خرد با اینکه 
هیچ تولید کننده ای حق ندارد سهم خود را در بازار 
بفروشــد. کارخانه اي که به دلیل مشکلات بانکي 
نتواند از فولاد مبارکه خریــد کند به دلیل قیمت 
بــالاي ورق مبارکه در بازار بیشــتر از فولاد اهواز 
و گیــلان خرید مي کند، آنجا هــم دلال ها حضور 
دارنــد و از کارخانه مبدا خرید می کنند و به قیمت 
روز بازار به تولیدکننده می فروشــند. در مورد خام 
فروشي جالب اینجاست که فولاد مبارکه ورق های 
خود را به قطر صادر می کند در صورتی که می تواند 
به تولیدکننده که مشکل بانکی دارد کمک کند تا 
بتواند هم تولید کند،هم اشتغال آفرینی کرده و هم 
صادرات به کشورهای همسایه مخصوصا خود قطر 
داشته باشــد که یکی از بهترین بازارهای صادراتی 
برای ایران اســت. یکــی از امتیازهایی که قطر به 

تولیدکننده ایرانی پیشــنهاد می دهد این است که 
اگر با یکی از شهروندان این کشور شرکتي تاسیس 
کند، مي توانید حتی با 30 درصد ســرمایه در قطر 
کار آفرینی و اشــتغال زایی ایجاد کرده و 70 درصد 
دیگر را وام تا 4 درصد با بازپرداخت یک تا 30 ساله 
می دهد به شرط اینکه در کشور قطر لوله و پروفیل 

تولید کند.
 دستاورد صادراتی شرکت شما در سال 97 
چه بوده و چه برنامه ای برای سال 98 دارید؟ 
ســال گذشته به صورت مســتقیم صادرات انجام 
ندادیــم، یــک دلیل این اســت کــه در مواردی 
ورق هایی را که نیاز داشــتیم نتوانستیم سفارش 
بگیریــم. در بحث صادرات هــم ورق درجه یک و 
مرغوب فقط برای فولاد مبارکه اســت و متاسفانه 
چون نظارت دقیــق و کاملي صورت نمي گیرد که 
محصــول صادراتی با چه کیفیتی باشــد خیلی از 
شــرکت ها محصول بی کیفیت را صادر می کنند 
که هزینه کمتر و سودی بیشتری برایشان داشته 
باشــد. نارضایتی در صنعت لوله و پروفیل به دلیل 
کیفیت پاییــن ورق هم اتفاق می افتد. بســیاری 
از شــرکت ها به دلیل اینکه قــادر به خرید ورق از 
فولاد مبارکه نیستند در بحث صادرات نتوانستند 
خوب کار کنند. دلیل دیگر براي عدم تناژ مناسب 
صادرات، فروش دلاري و عدم توانایي انتقال وجه به 
داخل کشور وقوانین ارزي کشور مي باشد .خیلی از 

شرکت ها با علم به این مشکلات و با توجه به رکود 
بــازار داخل به منظور عدم قطع ســهمیه از فولاد 
مبارکه و همچنین جهت جلوگیري از تعدیل نیرو 

کماکان صادرات انجام مي دهند .
رویکرد ما در ســال جاری این اســت که با خرید 
مناسب و ورق با کیفیت، تناژ محصولات صادراتي 
خود را تا ماهي 2000 تن بالا برده وهمچنین تولید 
لوله مبلي و لوله گالونیزه را مجددا راه اندازی کرده 
و اشتغال زایي بیشتري ایجاد کنیم.شرکت کیهان 
یکی از بهترین شرکت هاســت و اگر مشکلات حل 
شــود در صنعت تولید لوله جزو 3 شــرکت برتر و 

در پروفیل در لیست 10 شرکت برتر خواهیم بود.
 صادرات برای شما به چه شکل است؟

فضای صادرات در عراق، ترکمنستان، قطر، عمان 
و ســوریه عالیســت. از دولت خواهشــمندیم با 
جلوگیری از تغییــرات لحظــه ای قوانین و خام 
فروشي و صادرات ورق فولاد مبارکه به کشورهاي 
همســایه، امکان کار بیشــتر و صادرات بیشتر را 
فراهم کند؛ پیشنهاد من به فولاد مبارکه این است 
که اگر قصد انجام صادرات دارند، با فروش ورق به 
تولید کننده داخلي و با پرداخت کارمزد، مقدمات 
صــادرات محصول نهایــي کارخانجات کشــور 
خودمان را فراهم ســازد تا اشــتغال زایي بیشتر و 
همچنین برگشــت وجه ارز آســان تری صورت 

پذیرد. 

دولت باید با جلوگیری از تغییرات لحظه ای 
قوانین و خام فروشي و صادرات ورق فولاد 

مبارکه به کشورهاي همسایه امکان کار و 
صادرات بیشتر را فراهم کند؛ پیشنهاد من به فولاد 

مبارکه این است که اگر قصد انجام صادرات دارند، با 
فروش ورق به تولید کننده داخلي و با پرداخت کارمزد 

مقدمات صادرات محصول نهایي کارخانجات کشور 
خودمان را فراهم سازیم تا اشتغال زایي بیشتر و 
همچنین برگشت وجه ارز آسان تری داشته باشد
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مهمترین و اساسی ترین مشکل ما این است که تکلیف ما در این صنعت و در امر تولید 
هنوز مشخص نیست، تعدد بخشنامه هایی که دولت صادر می کند نه تنها در امر تولید 
لوله و پروفیل فولادی بلکه اساســا در امر تولید کل کشــور مشکلات عدیده ای بر جای 
گذاشته است. تعدد بخشنامه ها شرایط را به سمتی پیش می برد که قابلیت کار کردن را 
از تولیدکننده می گیرد، بازارهای صادراتی اساسا باید دارای ثبات باشد و مثل بازار داخلی 
نیست که گاهی با درک موقعیت و مشاهده وضعیت موجود با مشکلات ما کنار بیاید؛ در 
بازار صادراتی باید قراردادها همانطور که نوشته شده اند به اجرا درآیند، مشتری خارجی 
را که با توجه به مشــکلات بین المللی پیدا کرده و اعتماد متقابل ایجاد و در عین حال 
در طولانی مدت با آنها کار کرده ایم تنها با صدور یک بخشــنامه، از دست می دهیم چرا 
که واقعیت این است که آنها کانال های زیاد و متفاوتی برای تامین نیازهای خود دارند و 
می توانند به راحتی شرکت های خارجی را جایگزین ما کنند. در نتیجه بسیار واضح است 
که بزرگ ترین مشــکل همین تعدد بخشنامه ها و در نتیجه بلاتکلیف کردن ماست. در 
حقیقت وضعیت به شکلی پیش می رود که برای من تولیدکننده مشخص نیست که دید 
کشور ما نسبت به تولید و صادرات چیست؟ آیا تولید و به تبع آن صادرات خوب است؟ 
اگرچه به زبان اذعان می شود که خوب است اما شرایط مانع انجام تولید و صادرات است.
در مبحث نوســان نرخ ارزی و تاثیر آن بر اســاس آمار می توانم بگویم شــرکت ما که در 
سال های گذشته 50 درصد ظرفیت تولیدش صادراتی بوده در حال حاضر تنها با صادرات 
10 درصد تولیدات امور خود را می گذراند. در کنار آن علم به اینکه بازار داخلی کشش 
آنچنانی ندارد موجب شده ظرفیت تولید نسبت به گذشته کاهش پیدا کند و در نهایت 
رکود و رقابت منفی در نتیجه رکود آن چیزی است که در این صنعت ایجاد شده است. 
در چنین شرایطی بزرگ ترین دستاورد شرکت فولاد مهر سهند در سال 97 این بود که 
صادرات   به 6 کشور آفریقایی، ترکیه، لبنان و سوریه به  انجام رساندیم. دستاورد دیگری 
که باید به آن اشاره کنم، در صنعت لوله و پروفیل موفق به بومی سازی این صنعت شده ایم 
و توانســته ایم با بهره گیری از تمام پتانسیل های موجود در داخل کشور به ایده آل مورد 
نظرمان که همان بهره گیری از 100 درصد ظرفیت کارخانه است دست یابیم، نیازهای 
داخلی را تامین و در عین حال بازارهای صادراتی را بیش از پیش گسترش دهیم. امیدوارم 
شــرایطی فراهم شــود که بخش خصوصی واقعی هم همانطور که بخش های دولتی و 
خصولتی کار می کنند، بتوانند نیازهای خود را در ســطوح مختلف از تامین مواد اولیه تا 

گمرک و صادرات برطرف کنند به تامین نیازهای اینچنین خود بپردازد.

مشکل اصلی ما در صنعت لوله و پروفیل به مبحث ارز بازمی گردد؛ چند نرخ بودن ارز معادلات را 
برای ما بسیار پیچیده کرده است. در امر کسب و کار باید تعادلی میان هزینه و درآمد وجود داشته 
باشد و زمانی که این تعادل وجود نداشته باشد، توجیهی برای انجام کار وجود ندارد. در شرایط فعلی 
ما در امر تولید زیان ده شده ایم. چند نرخی شدن ارز که دلایل مختلفی برای آن عنوان می کنند 
واقعا برای تولید در همه زمینه ها مشکل ایجاد کرده است. سوال من این است که چرا آقایان دست 
از سر اقتصاد برنمی دارند؟ در واقع مساله این است که دولت می خواهد برای واحدهای تولیدی به 
شکل ریز به ریز تعیین تکلیف کند و این را با صدور روزانه بخشنامه های جدید و خلق الساعه به ما 
نشان می دهد. به نظر من دولت نباید در اقتصاد دخالت کند و باید اجازه دهد تا واحدهای تولیدی 
بر روی امر تولید متمرکز شوند. دولت باید اجازه دهد تا تولیدکننده و مصرف کننده با یکدیگر کنار 
بیایند. اقتصاد ســالم، اقتصادی است که به مصرف کننده اجازه انتخاب دهد تا تولیدکننده مورد 
نظرش را انتخاب کند. اما اقتصاد بیمار آن اســت که به ما بگوید چه کاری را در چه زمانی انجام 

بدهیم و به ما آزادی عمل ندهد. 
در حقیقت مدلی که اکنون در کشور ما در پیش گرفته شده این است که به شرکت های خصولتی 
امتیــاز می دهیم تا کار خود را انجام بدهند اما شــرکت های خصوصی که نیاز به حمایت دارند را 
حمایت نمی کنند. این یک اقتصاد کاملا دولتی است. دخالت های دولت توازن ما را بر هم می زند. 
صادرات ما اگرچه ســال گذشته آمار خوبی داشــت و بر همین اساس دولت و اتاق های بازرگانی 
شــرکت ها و کارخانه های تولیدی را به صادرات ترغیب می کردند،که در واقع صادرات راز بقاست. 
در دنیای که هوش مصنوعی و واقعیت مجازی تبدیل به بخشــی از زندگی روزانه ما شــده است 
نمی توانیم کانال های صادراتی را حتی در شــرایط بحران اقتصادی مســدود و یا محدود کنیم. 
علیرغم تبلیغات گسترده برای انجام صادرات در سال گذشته اما در سال جاری به ما اجازه صادرات 
نمی دهند و با تصویب یک سری قوانین غیرمنطقی و صدور بخشنامه های متغایر سنگ در مسیر 

صادرات می اندازند. 
ما در صنعت لوله و پروفیل به دلیل اینکه تحت لوای انحصارگری یک شرکت خصولتی هستیم که 
باید مواد اولیه را از این شــرکت تامین کنیم، در نتیجه انحصار این شــرکت دولتی به ما فشار وارد 
می کند. بیش از 90 درصد هزینه محصول ما، مواد اولیه بوده اســت. بخشــنامه های خلق الساعه 
وزارت صمت و بانک مرکزی که بسیار هم با یکدیگر متناقض هستند مانعی در مسیر ادامه راه ما 
هستند. در قرن بیست و یکم کسب و کاری زنده می ماند که مشتری محور باشد و درست در چنین 
شــرایطی است که ما به دلیل صدور بخشــنامه های پی در پی مشتری هایی را که طی سال های 

طولانی به دست آورده از دست می دهیم.

اقتصاد سالم تولیدکننده را محدود و 
مسیرهای صادراتی را مسدود نمی کند

تعدد بخشنامه ها، مشکل اساسی 
تولید در تمام صنایع است

مدیر عامل شرکت فولاد مهر سهند   
مسعود مسجد امامی  

رییس هیات مدیره شرکت پروفیل آسیا  
محمد قاضی عسگر 
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هر آن چیزی که اصناف و سندیکاهای تولیدی نیاز به داشتن آگاهی درباره آن دارد 
را می توان در همایش ها و نشست های علمی و تخصصی میان دو گروه صنعت گر و 
دانشگاهی به بحث و بررسی گذاشت. اخیرا نشست علمی مهمی در محل سندیکای 
تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی ایران با حضور علاقمندان در رابطه با مبحث 
اصول طراحی تولرانسی، اصول تفسیر تولرانسی برگزار شد و بحث مهمی که در این 
نشست مطرح شد میزان اهمیت این موارد در طراحی و تحلیل فرآیند شکل دهی 
غلتکی بود. این بحث از جمله چالش های مهم صنایع است و به کارگیری مفاهیم 
پایــه ای همچون تولرانس های ابعادی و هندســی موجب افزایش دقت و کیفیت، 
کاهش برگشتی محصولات و یکنواختی کیفیت محصولات شده و محصولات هم 
از لحاظ کیفیت و هم قیمت قــدرت رقابت پذیری پیدا می کنند. لذا نیازمند این 
هستیم که در صنایع مختلف به این موارد توجه جدی داشته باشیم. در جلسه ای 
که در محل سندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل برگزار شد، برای صنایع لوله و 
پروفیل در یک جلسه مقدماتی درحدود دو ساعت توضیحات مقدماتی راجع به این 

مباحث به صنعت گران ارائه شده و در مورد موارد مربوط بحث و تبادل نظر شد.
لــزوم چنیــن آموزش های مســتمری در صنایع و اهمیتی کــه صنایع به چنین 

موضوعاتی قائل می شوند،  یکی از مهمترین فاکتورهای بهبود مستمر صنایع است. 
اگر قرار  باشد در صنایع و کیفیت محصولات  صنعتی ارتقا داشته باشیم، لازم است 
تا هم آموزش مســتمر صنایع مدنظر قرار گیرد و هم در آموزش مستمر مباحثی 
مطرح شود که به صورت مستقیم بر روی کیفیت محصولات نهایی تاثیرگذار است. 
به این طریق می توانیم به یک سطح استاندارد بالاتر با پایه علمی  مناسب دسترسی 
پیدا کنیم  کــه باعث ارتقای کیفیت محصولات، افزایــش رقابت پذیری و ایجاد 
پتانسیل لازم برای بومی سازی محصولات و نیازمندی های صنعت می شود. علاوه 
بر این برگزاری چنین دوره های آموزشــی مســتمرو  جلســات هم اندیشی میان 
صاحبان صنایع و محققین دانشــگاه باعث ایجاد پل ارتباطی می شــود تا مسائل 
مختلف صنعتی را بتوان به عنوان پروژه های مشترک در همکاری با دانشگاه تعریف 
کرد که ایجاد چنین همکاری هایی در نهایت منجر به ارتقای ســطح کیفی جامعه 

صنعتی و دانشگاهی می شود.

آموزش مستمر کارکنان رمز 
پیشرفت صنایع است 

عضو هیات علمی دانشگاه اراک  
دکتر محمدرضا شیخ الاسلامی

از سال 83 وارد بحث های طراحی و شبیه سازی های خطوط با همکاری دکتر مسلمی 
استاد دانشگاه تربیت مدرس شدم. واقعیت این است که دانشجوی فعالی در این زمینه 

بودم.
یکــی از موضوع هایی که مدت ها پیش از ایــن و حتی تا همین چندی پیش هم وجود 
داشــت و در واقع نوعی ضعف در دانشــگاه به حساب می آمد این بود که اگر دانشجویی 
پــروژه ای را انتخــاب و بر روی آن کار و مطالعه می کرد پس از ارائه تبدیل به کتابچه ای 
می شد که تنها کارکرد آن خاک خوردن در گوشه ای از کتابخانه دانشگاه بود؛ اما از جمله 
موفقیت هایی که ما اخیرا کسب کرده ایم تغییر همین رویکرد بوده است، حدودا طی یک 
سال گذشته در همکاری متقابل میان اهالی صنعت و اهالی دانشگاه جلسات خوبی برگزار 
کردیم و در این جلسات موفق شدیم تمام پژوهش ها و فعالیت های سالیان گذشته را با 
کمک دانشجویان به روز رسانی کرده و با برگزاری کارگاه های آموزشی تغییرات خوبی 

در صنعت ایجاد کنیم. 
به عنوان مثال برای تبدیل ورق به قوطی، به صورت خصوصی طراحی های جداگانه ای در 
نظر گرفتیم و در جلساتی که با اهالی این صنف برگزار شد توانستیم اشکالات همدیگر 
را برطرف کنیم و با  برقرای ارتباط دو طرفه ای میان دانشگاه و صنعت توانستیم دانش 

فنی یک دستگاه را به دست بیاوریم.
به شخصه بر این باورم که اگر این جلسات و کارگاه های آموزشی تداوم نداشته باشد نه 

دانشگاهی می داند که صنعت و صنعتگر به چه نیاز دارد و نه صنعتی به این موضوع پی 
می برد که چه فعالیت هایی در دانشگاه انجام می گیرد و در نتیجه به شدت معتقدم که 
برگزاری چنین دوره هایی امری ضروری است. یکی دیگر از کارکردهای این روابط متقابل 
این است که کمک زیادی به  هدفمند کردن پایان نامه های دانشجویی می کند. در همین 
یک سال گذشته پایان نامه هایی تعریف کرده ایم که بسیار هدفمند بوده و تلاش ما این 

است که نیاز صنعت را در وهله اول شناسایی و سپس با تحقیق و علم برطرف کنیم. 
با برگزاری کارگاه های آموزشی بسیاری از معضلات مطرح می شود و برای حل آنها چاره 
اندیشی صورت می گیرد، با استمرار این کارگاه ها می توان فاصله موجود میان دانشگاه و 
صنعــت را برطــرف و یا حداقل کاهــش داد. به این مفهوم کــه پروژه های صنعتی که 
هزینه های زیادی برای اجرا نیاز داشت، با کمک دانشگاه توانست با هزینه کمتری تمام 
شود از سوی دیگر دانشگاهی ها با هدفمند کردن دروس تخصصی، نه موجب هدر رفت 
وقت دانشجو می شود وهم اینکه کاری جدید صورت می گیرد که دردی از دردهای جامعه 

صنعتی ما را دوا کرده و در نهایت دانشجو هم متخصص بار می آید.  

تلاش ما شناسایی و رفع نیازهای 
صنعت در جامعه دانشگاهی است

استاد دانشگاه و عضو هیات علمی دانشگاه تفرش  
دکتر سیامک مزدک  



Jahane Madan
 W W W. J A H A N E M A D A N . C O M

Jahane Madan

ماهنامه جهان معدن  شماره بیست ونهم  خرداد 98 22
Jahane Madan

در مبحث صادرات باید گفت بودجه عمرانی کشــور برای ســاخت و ساز کافی 
نیســت در کنار آن ما با افت ارزش ریال هم مواجه شده ایم که در نهایت چاره ای 
برای تولیدکننده باقی نمی ماند مگر آنکه تمام ضرر و زیان های کار را با صادرات 
جبران کند. بازارهای صادراتی برای ما گسترده بود اما در شرایط فعلی این بازارها 
هم محدود شده اند، با این وجود همچنان می توان به بازارهای هدف متصل باقی 
ماند. در چنین شــرایطی و در دوره بحران اقتصادی ایران، کشــورهای همسایه 
بهترین مقصدی هســتند که می توانند هدف صادراتی ما قــرار گیرند اما حتی 
در چنین شــرایطی آنها قصد دارند تا در تجارت با ایــران، با پرداختن کمترین 
هزینه، مایحتاج خود را تامین کنند و نیاز به صادرات برای تولید کننده و گاهی 
سودجویی خریدار در آن سوی مرزها به نوعی آشفتگی در بازار ایران ایجاد کرده 

است.
برای تولید محصول نیاز داریم که ماده اولیه را از فولاد مبارکه تامین کنیم، خرید 
مــواد اولیه با دلار آزاد اتفاق می افتد بــا این حال ما را مکلف می کنند که پس از 
صادرات، ارز حاصل از آن را به ســامانه نیما برگردانیم که با وجود اذعان به اینکه 
ما دلار آزاد در خرید اســتفاده می کنیم امری غیرمنطقی است.  به عنوان مثال 
اگر قرار باشــد صادراتی به ترکمنستان داشته باشیم، همه مراحل انجام می شود 
اما امکان بازگشــت پول به دلیل تحریم های بانکی بســیار پیچیده خواهد بود، 
صادرکننده نمی تواند حســاب ارزی در خارج از کشور باز کند، با وجود بیش از 
100 نفر پرسنل مجبور هستیم برای پرداخت هزینه ها به صادرات متوسل شویم. 
در واقــع وظیفه ما به عنوان اعضای ســندیکای تولیدکننــدگان لوله و پروفیل 
فولادی این اســت که به اجماعی دســت پیدا کنیم و نرخی را تعیین کرده و بر 
اساس بخشنامه صادرات انجام دهیم، در حالیکه بخشنامه صادره از وزارتخانه به 
صورت کارشناســی ارائه نشده است. به عنوان مثال اگر قرار باشد شخص من در 
طول 15 روز 2 میلیون یورو صادرات انجــام داده و یک میلیون یوروی آن را به 
سامانه نیما بازگردانم، تا زمانی که برای این یک میلیون یورو مشتری پیدا نشود 
چه بلایی بر ســر ســرمایه در گردش کارخانه می آید؟ این پروسه 70 درصد از 
سرمایه در گردش کارخانه ها را درگیر می کند، همین فرمول برای پتروشیمی ها 
جواب می دهد اما برای دیگران چنین نیســت و متاســفانه باید اذعان کنم که 

پیشروی مسیر به شکل فعلی باعث قطع صادرات می شود. 

موضوع تولید در کشور ما موضوعی مشکل دار است؛ در واقع مشکل کل مجموعه تولید صنعت در 
کشور ما به این واقعیت تلخ می رسد که هیچ چیز سر جای خود قرار ندارد، این جریان موضوع تولید 
و مســائل پیش روی تولیدکننده را تا اندازه زیادی پیچیده کرده و گوش شنوایی هم برای شنیدن 
انتقادها و پیشــنهادهای تولیدکنندگان وجود ندارد؛ به اعتقاد من لازم است که قیمت نهایی مواد 
اولیه بر مبنای قیمت اولیه تعیین شود، اجرای چنین راهکاری ما را از ورود به بورس بی نیاز می کند و 
دلیل اینکه من علاقه ای به بورس ندارم این است که بورس متعلق به تاجران است و جای تولیدکننده 
نیســت! هدف ما به عنوان تولیدکنندگان بخشی از صنعت مملکت، ایجاد اشتغال است در نتیجه 
باید تمام تلاش خود را به کار ببندیم تا ضرر ندهیم، در کنار آن همگی متفقیم که در انتظار دریافت 
سود کلان هم نیستیم؛ سودی که یک تولیدکننده به صورت معقول می تواند دریافت کند ماهیانه 
بین 3 تا 5 درصد از کل تولید و فروش است و در همین راستا شرایط ما برای ادامه تولید، دریافت 
قیمت تمام شده به اضافه 3 تا 5 درصد سود است.  در شرایط فعلی، تلاش وزارتخانه بر این موضوع 
متمرکز شــده که خریدهای مواد اولیه ما را به بورس وارد کند، اما واقعیت این اســت که جنس کار 
ما از نوعی دیگر است و ماهیت این کار تامین مواد اولیه از طریق بورس نیست، مهمترین دلیل مان 
هم این اســت که نمی توانیم امروز جنس را بخریم و بعد از گذشت چند ماه آن را دریافت کنیم در 
چنین شــرایطی خط تولید می خوابد، تنها در صورت دریافت فوری مواد اولیه اســت که می توانیم 
روند تولید را در یک روال عادی ادامه دهیم. از طرف دیگر هم شرکتی مثل فولاد مبارکه باید ثباتی 
در فروش محصولات خود داشته باشد، قیمت تمام شده به اضافه 10 درصد سود فرمولی است که 
می تواند مشکلات آنها را در امر تولید رفع کند، اما اگر قرار باشد با بورس قیمت ها دچار نوسان شود 
نخستین ضربه به تولیدکننده وارد می شود. ریشه این مشکل به نقص سیستم دولتی بازمی گردد، 
در حقیقت شرکت فولاد مبارکه آن چیزی را انجام می دهد که دولت از  آنها درخواست کرده است. 
مشکل دیگری که ما به عنوان اعضای سندیکای لوله و پروفیل فولادی درباره آن هم صدا هستیم، 
ارز نیمایی است، اساسا تعریف و وجود چنین سیستم ارزی برای ما مشکل ایجاد کرده است. پیش 
از انقلاب در رابطه با موضوع صادرات و بازگشت ارز قانونی وجود داشت که به قانون 20 درصدی 
معروف بود، من معتقدم حتی در شرایط فعلی و با وجود مشکلاتی که همه به آن اذعان دارند اجرای 
همین قانون 20 درصدی می تواند هم رضایت صادرکننده و هم رضایت دولت را در بازگشت ارزی 
به همراه داشته باشد، هر قانونی به غیر از این تنها ایجاد دردسر می کند. دغدغه اصلی من به عنوان 
تولیدکننده باید امر تولید و تامین نیازهای کارگرهای مشغول در کارخانه ام باشد اما در حال حاضر 
شــرایط به شکلی پیش می رود که تولیدکننده در همه جا مشغول است و از امر تولید بازمی ماند. 

اساسی ترین درد ما در این سیستم عدم هماهنگی هاست.

بخشنامه های وزارتخانه 
کارشناسانه نیست

مدیر بازرگانی پروفیل آرش   
یعقوبی جویباری 

بگذارید دغدغه تولیدکننده 
همان تولید باشد

رییس هیات مدیره شرکت فولاد غرب ازنا  
محمدتقی صالحی 
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برگزاری دوره های آموزشی موقعیت بسیاری خوبی را برای واحدهای تولیدی ایجاد می کند 
و این دوره ها نیاز است که به تدریج تخصصی تر شود، در واقع باید در ابتدا در نظر داشت 
که تعداد جلسات و زمان برگزاری دوره ها به شکلی باشد که کارآیی بیشتری داشته باشد 

ولی برگزاری همین دوره ها هم شروع خوبی است. 
برگزاری این دوره های آموزشــی موجب فراهم آمدن بستری برای تبادل نظر میان اهالی 
فن و اهالی علم می شود. در چنین نشست هایی تخصص ها و تجربیات به صورت دو سویه 
منتقل می شود، من بر این باورم که پایه هر تولید تجربه است، اگر تجربه باشد و علم نباشد 
کارآیی چندان بالایی نخواهد داشت و در عین حال علم بدون تجربه هم ناکارآمد خواهد 
بود. علم و تجربه باید در کنار هم قرار بگیرد و سندیکا این روش را آغاز کرده و پیشرفت های 

خوبی در زمینه های مختلف خصوصا قالب و طراحی ایجاد شده است.
در کنار مبحث علم و تجربه و برگزاری دوره های آموزشی می توان به مبحث بومی سازی 
صنعت هم پرداخت. در واقع می توان گفت به غیر از مواد اولیه که در داخل تولید می شود 
بیشتر قطعات مورد استفاده در صنعت تولید لوله و پروفیل فولادی وارداتی است. از انواع 
بلبرینگ ها که در کلیه صنایع استفاده می شود تا قطعات الکترونیک و موتورهای ای سی 

و دی سی به خصوص موتورهای دی سی در انواع درایوها.

ما تا خودکفایی در این صنعت راه زیادی داریم، شرکت هایی در داخل وجود دارد که توانایی 
تولید این قطعات را دارند اما هر کدام از آنها مشکلات خاص خود را دارند، در امر تولید تیغه 
اره های آتشی شرکت طوس در این زمینه توانمند است و امکان تولید دارد اما به دلیل عدم 
وجود مواد اولیه امکان تولید برای آنها وجود ندارد. در نهایت ما مجبور هستیم قطعات مورد 
نیاز را از کشــورهای  چین و ترکیه تامین کنیم.  تیغه اره تنها یکی از مســائل ماست، انواع 
قطعات یدکی به خصوص بلبرینگ که در صنعت خیلی مصرف می شــود هم با شــرایط 
مشابهی روبرو هستند. لوازم تراش کاری و ابزارآلات آن و انواع الماس ها هم مشکلاتی دارند؛ 
در صنعت تولید لوله و پروفیل فولادی قالب و فولادهایی که در شافت ها و دستگاه ها استفاده 
می شود بیشتر وارداتی است. فولادآلیاژی اصفهان و یزد که در داخل کشور تولید دارند هم 
تامین کننده نیازهای ما نیستند، چرا که در این صنعت سایزهای متنوع یا آلیاژهای متنوعی 

مورد نیاز است که تمام آنها متاسفانه از چین وارد می شود. 

 نیاز به استفاده از علم و تجربه 
در کنار یکدیگر داریم

شرکت تعاونی فولاد علویجه   
دکتر حسن زمانی   

برگزاری جلسات هم اندیشــی میان اهالی صنعت 
و دانشــگاه همواره یکــی از راهکارهایی بوده که 
صاحبنظران اصرار به اجرای آن برای از بین بردن فاصله 
ایجاد شده میان دانش و تجربه داشته اند؛ سندیکای 
تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی در طول بیش از 
یک سال گذشته اقدام به برگزاری جلساتی کرده است 
که با دعوت از اهالی علم و اساتید برجسته دانشگاه، 
سعی در رفع مشکلات علمی موجود در میان اعضای 
خــود دارد؛ برگزاری انواع کارگاه های آموزشــی و 
هم اندیشی از سوی ســندیکا نشان دهنده دغدغه 
مســئولان و هیات مدیره برای رفع مشکلات صنعت 
با نگاه علمی اســت. از جمله این جلسات آموزشی 
می توان به برگزاری کارگاه آموزشــی اصول طراحی 
قالب )غلتک( اشــاره کرد که بــا حضور نمایندگان 
دانشگاه با زبانی متفاوت ســعی در ارتقای طراحی 
قالب ها به منظــور افزایش کیفیت محصولات لوله و 
پروفیل داشته است. به اذعان کارشناسان استمرار در 
برگزاری چنین کارگاه ها و جلساتی می تواند علاوه بر 
افزایش کیفیت تولید، در کاهش هزینه ها و در نهایت 

بهبود اوضاع تولید نقش موثر داشته باشد.

کارگاه های آموزشی حلقه 
اتصال دانشگاه و صنعت
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نتیجه پروژه ارزیابی تشکل های اقتصادی عضو اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران بصورت مکتوب برای تشکل ها ارسال گردید 
و در بخش نتایج ارزیابی “سندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی ایران ” از  منظر “شاخص های حکمرانی” به صورت زیر ارائه شده 
است، همانطور که در جدول شماره دیده می شود، مجموع امتیازی که سندیکا در بخش حکمرانی کسب کرده اند، 79.24 از 100 می باشد.

همانطور که در این نمودار دیده می شود، سندیکا از نظر مجمع عمومی و اساسانامه بیشترین امتیاز را کسب کرده است.
تحلیل وضعیت تشکل در زیر معیارهای عضویت

در این بخش نتایج ارزیابی » ســندیکای تولید کنندگان لوله و پروفیل فولادی ایران « از منظر »زیر معیارهای عضویت « ارائه شــده است. 
همچنان که در جدول زیر مشاهده می شود، سندیکا در زمینه ی جذب اعضای بالقوه و افزایش نسبت شمول عضویت، موفق عمل کرده و 

امتیازات سایر شاخص های مربوط به فرآیندهای عضویت را نیز تا حد قابل توجهی کسب کرده است

20

40

60

80

100

مجمع عمومی 
و اساسنامه

استراتژی و برنامه ریزی

سیستم های مالی تشکل

بانک های اطلاعاتی

سخت افزار 
و زیرساخت

کمیته ها

)IT روابط عمومی )سایت و کارکنان دبیرخانه
دبیر

مکاتبات، اطلاع رسانی و ...

ساختار سازمانی

هیات مدیره

درصد امتیاز زیر معیارهای حکمرانی
امتیاز نهایی )وزنی( امتیاز از 100 معیارها

9.00 90.00 استراتژی و برنامه ریزی
20.00 100.00 مجمع عمومی و اساسنامه
6.92 69.23 هیات مدیره
4.00 80.00 ساختار سازمانی

4.17 83.33 مکاتبات، اطلاع رسانی و 
ارتباط با اعضا

6.00 66.67 دبیر
4.00 50.00 کارکنان دبیرخانه
6.32 78.95 )IT روابط عمومی )سایت و
6.25 62.50 کمیته ها
4.38 87.50 سخت افزار و زیرساخت
4.00 80.00 بانک های اطلاعاتی
4.21 84.21 سیستم های مالی

79.24 مجموع

مجله اطلاع رســانی ســندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی ایران، با انتشــار منتخب اخبار این صنعت در میان اعضا، تبدیل به مرجع 
کسب اخبار و اطلاعات، در کنار کانال تلگرامی سندیکا  شده است؛ این نشریه که از سال 96 منتشر می شود توانسته با اطلاع رسانی به موقع 

به اعضا در تولید بیشتر و بهبود روند کاری کمک رسان باشد و به انعکاس اطلاعیه ها و اخبار این صنعت و جلسات هیات مدیره بپردازد.

سندیکا بالاترین رتبه ارزیابی تشکل ها را درشاخص حکمرانی دریافت کرد
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1.برگزاری بیش از 20 جلسه هیات مدیره سندیکا که با شرکت اکثریت اعضا و مصوب نمودن صدها برنامه کاری برای 
راهبری سندیکا انجام شده است، ضمنا حضور موثر در 200 جلسه عمومی و اختصاصی و تخصصی برای تصمیم گیری 
و تصمیم ســازی در اتاق های بازرگانی، وزارتخانه ها و ســازمان ها و مجلس شورای اسلامی توسط اعضای محترم هیات 

مدیره انجام شده است.
2.تاثیرگذاری تصمیمات هیات مدیره سندیکا بر سیاست ها

3.یکی از مهمترین نقاط قوت سندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی، نسبت شمول عضویت )حدود 80 درصد( 
است که ظرفیت های بسیار مناسبی جهت تاثیرگذاری بر سیاست ها و تامین منافع تولید کنندگان لوله و پروفیل فولادی 
ایجاد کرده اســت، می باشــد و در عین حال، با استناد به تحلیل نتایج ارزیابی سال گذشته، می توان گفت تدوین برنامه 
ســالانه خدمات، ایجاد زیرســاخت های لازم به منظور اجرای طرح های پژوهشی و ارائه خدمات زیرساختی و تسهیلات 

اجتماعی، از اولویت های نخست برنامه بهبود عملکرد سندیکا بوده است.
4- ثبات تعرفه واردات ورق های گرم فولادی زیر 3 میلی متر در 10 درصد

5- در ســال 1396 و 1397 علیرغم تبلیغات زرد و پر حجم و پر هزینه کارخانه انحصاری خصولتی تولیدکننده ورق 
فــولادی اثبات شــد در داخل توان تامین مکفی این ورق فــولادی وجود ندارد و به دلیل کمبود ورق های گرم فولادی 
شاهد بودیم قیمت ورق های فولادی تا بعضا 80 درصد در دو سال گذشته گران شدند و علاوه بر آن نیز در بورس کالا 

خرید ورق به صورت سهمیه بندی و صفی و با قیمت های بالاتر از قیمت جهانی ادامه داشت. 
6- بر همین اساس با کارهای کارشناسی صورت گرفته از سوی سندیکای لوله و پروفیل فولادی و شرکت در جلسات 
متعدد و توجیهی مسئولین جهت مخالفت با افزایش تعرفه واردات ورق فولادی )با توجه به پیگیری های تولیدکنندگان 
دولتی فولادی برای افزایش تعرفه ورق های فولادی، وزارت صمت را بر آن داشت تا با مشاهده آمار تهیه شده از سوی 
سندیکاو میزان مصرف ورق مورد نیاز کارخانجات عضو سندیکا و استناد مبنی بر عدم توان تامین شرکت های تولیدکننده 

فولاد داخلی مسئولین را متقاعد کند تا به سمت صفر کردن تعرفه پیش روند. 
7.- اثبات انحصارمجتمع فولاد مبارکه در عرضه ورق های گرم فولادی در مجامع تخصصی و عمومی

8-  متعادل نمودن تعیین قیمت پایه ورق های گرم فولادی در بورس کالای ایران بر مبنای قیمت های CIS فشار برای 
تحویل حداکثری

9- حضور موثر هیات مدیره سندیکا در مجامع تخصصی بخش خصوصی و اقتصادی دولت 
10- عضویت سندیکا در کارگروه ها و ستادها و مجامع تخصصی بخش خصوصی و اقتصادی دولت و کارگروه های فنی 
و مهندســی برای اعلام نظرات تخصصی و علمی و حضور در صدها جلســه مهم در وزارتخانه ها و اتاق و مجلس شورای 

اسلامی و نهادهای نظارتی.
11- کاهش صادارت ورق گرم فولادی مجتمع فولاد مبارکه جهت تامین نیاز اعضای سندیکا

12- برنامه ریزی و برگزاری سمینارهای تخصصی و کاربردی آموزشی تعالی توسط اساتید خبره و پیشکسوتان صنعت 
و دانشگاه در محل سندیکا

 برگزاری دوره کاربردی آموزشی تعالی با حضور اساتید خبره و پیشکسوتان صنعت فولاد و دانشگاه در محل سندیکا؛ 
تشکیل شورای تحقیق و توسعه و شورای بررسی بازار و رصد آمارهای داخلی و جهانی تولید فولاد؛ تولید جزوات تخصصی 

و گزارشات کارشناسی متعدد برای مسئولین.
13- انعکاس مشــکلات ســندیکای لوله و پروفیل فولادی ایران و طرح مواضع ســندیکا از طریق رســانه های ملی و 
روزنامه های رســمی و رســانه های عمومی که توســط اعضای محترم هیات مدیره و مدیران محترم کارخانجا ت عضو 

سندیکا انجام پذیرفته است.
حضور هیات مدیره محترم ســندیکا دردهها برنامه تلوزیونی سراســری )گفت وگوی ویژه خبری و برنامه های دیگر( و 
رادیویی سراســری)رادیو اقتصاد، رادیو جوان و ...( جهت بیان مشــکلات اعضا سندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل 

فولادی ایران
14- حضور فعال در نمایشگاه های تخصصی صنعت لوله و پروفیل فولادی

حضور فعال اعضای سندیکا در نمایشگاه بین المللی نفت و گاز 
برپایی نمایشگاه بین المللی تخصصی"لوله فولادی" همزمان با نمایشگاه صنعت

15- دریافت کمک هزینه مالی از منابع مختلف
بهــره گیــری از بازوهای حمایتی پارلمان بخش خصوصی در اتاق ایران و اتاق تهران و بهره گیری از حمایت های اتاق 
جهت انجام کارهای پژوهشی و تحقیقاتی ضمن حضور در کمیسیون های تخصصی و استفاده از توان شورای گفت وگو 

برای حل معضلات و دریافت مصوبات رهگشا برای اصلاح ساختار بورس کالا 
16- تجهیز و به روزرسانی سخت افزاری سیستم های سرور سندیکا 

گزارش مهمترین اقدامات سندیکای لوله و پروفیل
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ی  ر ا گـــــــز بر
المللي  بین  نمایشگاه 
پروفیــــــل  و  لولــه 
مهرمــــاه98  فــولادي 
همزمان با نمایشــــگاه 
صنعت در نمایشــگاه 
بین المللــی تهران

امرالله زمانی رییس هیات مدیره ســندیکای لوله و پروفیل در همایش هیات مدیره و اعضا ســندیکا با مدیران فولاد مبارکه طی 
سخنانی گفت: شرکت فولاد مبارکه بزرگ ترین تولیدکننده فولاد کشور و مایه افتخار همه ایرانیان است و این همایش فرصت بسیار 

خوبی است تا ضمن حضور پرشور شرکت کنندگان در همایش، شاهد تحکیم روابط فولاد مبارکه و سندیکا باشیم.
وی ضمن اشــاره به برخی انتظارات و مشــکلات صنعت لوله و پروفیل و با بیان این که در صنعت لوله و پروفیل نیز 200 هزار نفر 
به طور مستقیم و غیرمستقیم مشغول فعالیت اند، گفت: همگرایی هرچه بیشتر بین فولاد مبارکه و صنعت لوله و پروفیل می تواند 
نتایج بهتری به بار آورد. گفتنی است در بخش پایانی این همایش، جلسه پرسش و پاسخ برگزار شد و معاونان فروش و بازاریابی و 

بهره برداری فولاد مبارکه به سوالات شرکت کنندگان پاسخ دادند.

همایش هیات مدیره و اعضا سندیکا  با مدیران فولاد مبارکه

همایش، فرصت خوبی برای تحکیم روابط مبارکه و سندیکاست
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شرح کامل گزارشات برنامه عملیاتی  
محقق شده در سال 1397

الف –پیگیری مطالبات و منافع مشترک شرکت های عضو سندیکا

1( مکاتبه و رایزنی مستمر با مقامات و مسئولین بلندپایه کشوری و انعکاس مطالبات و مشکلات سندیکای لوله و 
پروفیل فولادی ایران و پیگیری تا مرتفع شدن مشکلات

2( به روز رسانی مستمر آمار مطالبات اعضا از طریق تشکیل گروه های تخصصی تلگرامی سندیکا در جهت وصول 
مطالبات اعضا

3( انعکاس مشکلات اعضای سندیکای لوله و پروفیل فولادی ایران و طرح مواضع سندیکا از طریق رسانه های ملی 
و رسانه  ای عمومی

4( تعامل هرچه بیشتر و همکاری بادانشکده مکانیک دانشگاه تربیت مدرس در جهت جذب حمایت های علمی و 
صنعتی مورد نیاز اعضا برای توسعه واحدهای تحقیق و توسعه و برگزاری سمینار های تخصصی

5( تقویت کارگروه ظرفیت و مشاوره تولید و ظرفیت سنجی اعضا با همکاری مجتمع فولاد مبارکه اصفهان
6( برگزاری و شرکت مســتمردر جلسات کارگروه های تخصصی مشترک ســندیکا در اتاق ایران و اتاق تهران و 

پیگیری مشکلات شرکت های عضو
7( برگزاری جلسات مشترک سندیکا و گمرک جمهوری اسلامی ایران و مدیران صنایع فلزی وزارت صمت برای 

پیگیری مشکلات گمرکی اعضا سندیکا

ب- تشکیل کارگروه های تخصصی

8( پیگیری تشکیل کارگروه فولاد با حضور موثر سندیکا در شورای رقابت با مدیران وزارت صنعت و مدیران ارشد 
فولادساز )با توجه به تشکیل جلسات کارشناسی تخصصی با شورای رقابت و اثبات سخن سندیکا در زمینه انحصار 
توســط شرکت فولاد مبارکه تشکیل کارگروه فولاد با محوریت سندیکا به صلاح اعضای سندیکا با توجه به اینکه 

مشتری بزرگ ورق های گرم فولادی در کشور است، خواهد بود(
9( برگزاری کارگروه تخصصی بیمه و تامین اجتماعی برای شناسایی و پیگیری مشکلات بیمه ای اعضا و دعوت از 

صاحب نظران و مدیران تامین اجتماعی و مشاوران تامین اجتماعی اتاق ایران جهت مشاوره اعضا
10(  تقویت کارگروه مالیات برای شناسایی و پیگیری مشکلات مالیاتی اعضای سندیکا

ج- افزایش مشارکت اعضا در سندیکا

11( برگزاری منظم جلسه کمیته های تخصصی و کارگروه های سندیکا در سالن جلسات سندیکا
12( شرکت اعضای هیات مدیره درجلسات و کارگروه های تخصصی اتاق ایران و وزارتخانه های مرتبط به صورت 

داوطلبانه جهت رفع مشکلات و تنگناهای تولید و تامین مواد اولیه اعضا

د- پیگیری تسهیل در تامین مواد اولیه

13( شــرکت موثر اعضای هیات مدیره در جلسات کارشناسی متعدد و توجیه مسئولین تصمیم گیر در خصوص 
لزوم تسهیل در تامین مواد اولیه و کاهش تعرفه واردات ورق فولادی )طی سال های گذشته با توجه به پیگیری های 
تولیدکنندگان دولتی فولادی برای افزایش تعرفه ورق های فولادی، ســندیکا را بر آن داشت تا با تهیه آمار میزان 
مصرف ورق مورد نیاز کارخانجات خود و اســتناد مبنی بر عدم توان تامین شرکت های تولیدکننده فولاد داخلی 
مسئولین را متقاعد کند تا با کاهش تعرفه از 20 به 10 درسال96 به سمت صفر کردن تعرفه پیش روند، که ادامه 

این پیگیری ها در دستورکار سندیکا می باشد(

 ه- ارتقای جایگاه سندیکا به عنوان نماینده بخش خصوصی 
صنعت لوله و پروفیل فولادی ایران

14( شرکت مستمر در جلسات کمیته تخصصی ماده 12 جهت پیگیری مشکلات اعضا
15( ارتباط موثر و شرکت مستمر در شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی جهت پیگیری مشکلات اعضا

شرح کامـــل 
گزارشات برنامه 

عملیاتـــی  محقق 
شــــده و در حال 
انجام سندیکا در 

ســال 1397
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16( تشریک مساعی در حل مشکلات شورای هماهنگی تشکل های حرفه ای و مهندسی و انتخاب نماینده سندیکا 
در هیات اجرایی

17( حضور موثر نمایندگان ســندیکا در کمیسیون های تخصصی اتاق بازرگانی، صنایع و معادن، طرح و پیگیری 
مسائل کلیدی و راهبردی صنعت لوله و پروفیل فولادی ایران

18( همکاری با سایر تشکل های تخصصی مرتبط با لوله و پروفیل فولادی صنعت فولاد کشور و صنایع مرتبط و 
فدراسیون فولاد

19( برگزاری جلسات با نمایندگان و مدیران سازمان ها و نهادهای مرتبط جهت پیگیری مشکلات

و- ارائه خدمات به اعضا جهت تقویت خدمات مشاوره حقوقی و بیمه و مالیات در سندیکا

20( ارائه خدمات مشاوره حقوقی و حل اختلاف با به کارگیری مشاوران خبره
21( ارائه خدمات مشاوره بیمه با به کارگیری مشاوران خبره در سندیکا

22(  ارائه خدمات مشاوره مالیات با به کارگیری مشاوران خبره

ز- انجام پروژه های مطالعاتی و پژوهشی برای توسعه کسب و کار اعضا

23( تدوین برنامه سندیکا جهت شناسایی مسائل راهبردی کسب و کارهای صنعت لوله و پروفیل فولادی با توجه 
به نظرات هیات مدیره سندیکا و اعضا

24(  تدوین گزارش های مطالعاتی و راهبردی و ارائه به نهادهای مرتبط و اعضا( گزارشــات تخصصی )سندیکا به 
عنوان بازوی مشورتی نهادهای دولتی و تصمیم گیر

ح-بستر سازی برای ایجاد فرصت های کسب و کار شرکت های عضو

25( پیگیری برپایی کنفرانس ها و ســمینارهای تخصصی همچون متال بولتن لولــه و پروفیل فولادی در ایران، 
انتشار مقالات سندیکا در وب سایت پلتس، برگزاری سمینارها و کارگاه های تخصصی در دانشگاه تربیت مدرس 

و ...
26( هماهنگی جهت بازدید و آشنایی شــرکت های عضو از شرکت فولاد مبارکه به عنوان تولیدکننده مواد اولیه 

شرکت های عضو سندیکا
27( مشارکت در برگزاری و حضور در نمایشگاه های معتبر داخلی صنعت لوله و پروفیل کشور

28( برگزاری نشســت های مشــترک با هیات های تجاری و نمایندگان برخی کشورهای همسایه جهت افزایش 
مبادلات تجاری

29( حضور فعال نماینده ســندیکا در هیات های تجاری اتاق بازرگانی و برگــزاری دیدارهای تخصصی با وزرا و 
مسئولین کشورهای همسایه و جلسات متعدد دیگر جهت توسعه مبادلات تجاری

ط- ارائه خدمات آموزشی کاربردی و تخصصی به اعضا

30( برگزاری دوره های تخصصی و کاربردی آموزشــی شکل دهی غلتکی، پیشــرفت های جدید در صنعت لوله 
و پروفیل فولادی، آموزش نرم افزارهای طراحی غلتک های پروفیل بســته توســط اســاتید خبره و صاحب نظر 

دانشگاهی در محل سالن کنفرانس سندیکا
31( برگزاری دوره های تخصصی و کاربردی آموزشی بورس کالا توسط اساتید خبره و صاحب نظر در محل سالن 

کنفرانس سندیکا

ک- توسعه و استمرار ارائه خدمات اطلاع رسانی سندیکا به اعضا

32( فعال نمودن گروه های فعلی مجازی ویژه اعضا در تلگرام و ایجاد گروه های مجازی عمومی اعضا و اختصاصی 
کمیته ها در شبکه اجتماعی برای تبادل نظر موثرتر

33( مشــارکت اعضا در کانال خبری سندیکا در شبکه اجتماعی برای تسریع در اطلاع رسانی اخبار و موضوعات 
سندیکا

34( انتشار ویژه نامه های تخصصی در روزنامه های صمت و دنیای اقتصاد و ....
35( انتشار ویژه نامه های تخصصی بولتن الکترونیکی نیمرخ و با توجه به افزایش چند برابری مخاطبان آن

36(  انتشار تخصصی تر رادیو اینترنتی نیمرخ و مصاحبه با مدیران شرکت های عضو و صاحب نظران عرصه تولید 
لوله و پروفیل فولادی

37( ارائه خدمات جدید به اعضا و به روز رسانی مستمر وب سایت سندیکا
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به همت شورای تحقیقات سندیکا با ارائه آمار اثبات شد!

صادرات محصولات نهایی، راهبرد حیاتی 
زنجیره ارزش صنعت فولاد درشرایط تحریم

در اقتصاد نامولد، برونزا و درونگرا )بجای درون زایی و برون گرائی( و متکی به نفت و گاز و معادن و صنایع 
بزرگ بالادســتی دولتی و شبه دولتی ایران، از دیرباز حوزه تولید و به ویژه صنایع کوچک و متوسط، پایین 
دســتی و بخش خصوصی دچار مشــکلات و چالش های متعدد و متنوعی بوده اســت. تاکید مقام معظم 
رهبری بر رونق تولید در ســال جاری، به طور خاص صنایع کوچک و متوسط و بخش خصوصی را مد نظر 
قرار می دهد، زیرا صنایع بزرگ به صورت سنتی از حمایت و پشتیبانی همه جانبه دولت ها برخوردار هستند.
همان گونــه که در مقدمه گزارش ارائه شــد، حمایت هــای متنوع از صنایع و تولیدکننــدگان صادراتی در 
کشــورهای مختلف و به شیوه های گسترده و گوناگون انجام می شود تا ضمن رقابتی بودن کالاها و خدمات 
در بازارهای جهانی، درآمدهای غیرنفتی مرتبط این کشــورها افزایش یافته و توسعه صنعتی مرتبط، محقق 

شود.
تحلیل هــای ارائه شــده در مقدمــه این مقالــه در زمان های عادی و شــرایط ثابت و عــدم اضطرار برای 
صنایــع مد نظــر قرار می گیرد اما در زمانی که کشــوری دچار شــدیدترین تحریم هاســت و هدف اصلی 
معاندیــن بــا آرایش های جنگــی، کاهــش ارزآوری از محــل فروش نفت می باشــد، قطعا هرکشــوری 
می بایســت با یک بســیج عمومی، کلیه شــرایط را برای افزایش صــادرات غیر نفتی آن هــم در انتهای 
 زنجیــره صنایع بــکار برد تا ضمــن ارزش آفرینــی، اثــرات جلوگیری از کاهــش درآمدهــای نفتی را 

جبران نماید.
با توجه به اینکه کشور عزیزمان در چنین وضعیتی قرار دارد می بایست صنایع کوچک و متوسط، به شکلی 
مضاعف از سوی سیاست گذاران صنعتی و اقتصادی حمایت شوند زیرا در این شرایط صنایع بخش خصوصی 

اهمیت به مراتب بیشــتری در تاب آوری و مقابله با چالش های پیش روی اقتصاد ایران پیدا نموده اند.
در ایــن میان با توجه به اینکــه تحریم ها صادرات فلــزات را هدف قرار داده اند و هــم اکنون بیش از50 
درصد صادرات فلزات کشــور تحت مخاطره جدی تحریم ها قرار گرفته است، می بایست با رویکردی جدید 
صادرات محصولات فلزی و تولیدات صنایع پایین دستی به شکلی گسترده مورد حمایت قرار گیرد زیرا این 

محصولات شامل تحریم نیستند.
در واقــع مهمترین راهکارکلیدی رونق تولید و مقابله با تحریم ها در این صنعت، تبدیل فلزات به محصولات 
نهایی اســت. در این مســیر ضمن آن که تحریم ها دور زده می شوند، ســبد صادراتی ایران تنوع به مراتب 
بیشــتری پیدا می کند و بازارهای صادراتی جدیدی در کشورهای همسایه و دیگر نقاط جهان ایجاد خواهد 

شد.
صادرات محصولات نهایی به جای مواد اولیه، ضمن ایجاد ارزآوری بیشتر، اشتغالزایی و ارزش افزوده بالاتری 

ایجاد خواهد کرد.
 هم اکنون ظرفیت های تولید پایین دســتی بلا اســتفاده زیادی در کشور وجود دارد. مانع بزرگ بر سر راه 
رشــد و توســعه صادرات محصولات نهایی این اســت که تمام رانت منابع )معادن و انرژی( تنها به صنایع 
بالادســتی اختصاص می یابد و با قیمت های کنونی مواد اولیه داخلی، صنایع پایین دستی قادر به رقابت در 

بازارهای صادراتی نیستند.
 بنابراین لازم است متولیان صنعت کشور با توجه به سهم 8.8 درصدی صادرات فولاد و آهن از کل صادرات 
غیرنفتی در ســال 97 با تدوین یک بسته حمایتی مناســب، از صنایع پایین دستی فولاد؛ حمایت مناسب 
را به عمل آورده و با تخفیف صادراتی مواد اولیه، مســیر صادرات محصولات فلزی را هموار نموده وبا توجه 
به ظرفیت های خالی کارخانجات تولیدی در این بخش ســهم صــادرات محصولات نهایی فولادی و آهنی 
را از کل صادرات غیرنفتی، افزایش دهند. از آنجایی که معاون اول محترم ریاســت جمهوری کشــور طی 
مصاحبه های اخیر صادرات را موضوعی حیاتی، وظیفه ای ملی و قانونی دانســته و فرمانده صادراتی کشور را 
وزارت صمت می داند، صاحبان صنایع امیدوارند هرچه زودتر با تدوین بسته های حمایتی، اقدامات عملی و 

عینی جهت پشتیبانی از صنایع پایین دستی فولادی به انجام برسد.

گزارشـــــات 
کارشناســـــی 
تخصصی شورای 

تحقیقات سندیکا

شورای تحقیق و توسعه سندیکا به سرپرستی: امیرحسین کاوه
با همکاری: احسان سلطانی، محمد کریمی، عباس هنجنی باقری، محمد باقردزفولی
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شورای تحقیقات سندیکا ارائه می کند

 رونمایی از کتاب جامع
 اقتصاد، تولید و تجارت فولاد در ایران و جهان

از ابتدای قرن بیستم تا سال 2018 میلادی، تولید فولاد جهان بیش از 60 برابر افزایش یافت و از 28 به 1800 میلیون 
تن بالغ شــد. دو دوره تاریخی 70-1945 میلادی )بازســازی پس از جنگ جهانی دوم( و 13-2000 میلادی )رشــد 
اقتصاد چین( با به ترتیب 6.9 و 5.4 درصد رشــد ســالانه، پرفروغ ترین دوره های رشد صنعت فولاد جهانی هستند. در 
دوره 13-2000 میلادی، چین ســهم خود را از تولید فولاد جهان از 13 به 50 درصد رسانید. در سال 2018 میلادی، 
چین با تولید 928 میلیون تن، به تنهایی بیش از نیمی از فولاد خام جهان را تولید کرد. پس از چین، کشــورهای هند 
بــا 107، ژاپن با 104، آمریکا با 87 و کره جنوبی و روســیه هر یک با 72 میلیون تن، بزرگترین تولیدکنندگان جهانی 

هستند که با چین 76 درصد فولاد جهان را تولید کردند.
تولید فولاد خام ایران 240 هزار تن در سال 1352 بود که با 660 درصد رشد به 1825 هزار تن در سال 1356 افزایش 
یافت. در سالهای 1356 تا 1384، تولید فولاد خام 5 برابر گردید و به 9.6 میلیون تن صعود کرد. تولید فولاد خام ایران 
به 22.4 میلیون تن در ســال 1397 بالغ گردید. در چهار دهه اخیر تولید آهن و فولاد خام از بالاترین نرخ رشد در بین 
کالاهای صنعتی پایه مانند محصولات پتروشیمی، خودرو و سیمان برخوردار بوده است. در فرآیند »تولید آهن اسفنجی 
به روش احیای مستقیم« در مقایسه با فرآیند »تولید چدن خام در کوره بلند«، از گاز طبیعی و انرژی الکتریکی به جای 
کک )زغالســنگ( برای تولید آهن خام استفاده می شود. تولید کمتر از 5 درصد از کل فولاد خام جهان به روش احیای 
مستقیم انجام می شود که این نسبت برای ایران بالای 90 درصد می باشد. تا قبل از سال 1400، ایران اولین تولیدکننده 

فولاد به روش احیاء مستقیم در جهان خواهد بود.
صادرات جهانی آهن و فولاد به بالاترین حد تاریخی خود به میزان 560 میلیون تن در سال 2007 میلادی بالغ گردید 
و در سال 2017 میلادی 490 میلیون تن به ارزش 410 میلیارد دلار بود. کشورهای چین با 76، روسیه با 40، ژاپن با 
38، کره جنوبی با 32 و آلمان با 27 میلیون تن، بزرگترین صادرکنندگان جهانی آهن و فولاد هستند. سهم آهن و فولاد 
از تجارت جهانی تولیدات حدود 3 درصد اســت که از رشد پایینی نسبت به کالاهای دیگر برخوردار می باشد. صادرات 
آهن و فولاد ایران به 9.4 میلیون تن )با ســهم 45 درصد از تولید داخلی و سهم 1.9 درصد از صادرات جهانی( در سال 
1397 بالغ گردید. در این سال، صادرات آهن و فولاد خام 6 میلیون تن )با سهم 63 درصد(، میلگردها و مقاطع فولادی 
2.1 میلیون تن )با سهم 22 درصد(، ورق های فولادی 880 هزار تن )با سهم 9 درصد( و محصولات فولادی 590 هزار 

تن )با سهم 6 درصد( است.
در سال 2017 میلادی، کشــورهای به ترتیب آمریکا، ایتالیا، اتریش و آلمان با صادرات آهن و فولاد در میانگین بهای 
واحد بالای 1000 دلار در تن، در صدر دیگر کشورها و میانگین جهانی 830 دلار در تن قرار دارند. در این سال، بین 20 
کشــور بزرگ تولیدکننده فولاد خام جهان، پایین ترین میانگین بهای واحد صادراتی آهن و فولاد مربوط به کشورهای 
ایران با 377، اوکراین با 494، روسیه با 501 و ترکیه با 580 دلار در تن است. میانگین بهای واحد صادراتی پایین ایران 
به علت نسبت خام فروشی بسیار بالا می باشــد. حجم تجارت غیرمستقیم فولاد جهان معادل 21 درصد اندازه مصرف 
ظاهری فولاد و 77 درصد صادرات مســتقیم آن است. ایران با میزان ناچیز 40 هزار تن، دارای سهم بسیار ناچیز 0.01 

درصد از کل صادرات غیرمستقیم فولاد جهان می باشد.
در سال 2018 میلادی، سرانه صادرات فولاد جهان 60 کیلوگرم بود که میزان آن برای کشورهای چین و هند به ترتیب 
44 و 9 کیلوگرم و برای ایران 115 کیلوگرم اســت. نسبت صادرات به تولید فولاد جهان 25 درصد است که این نسبت 
برای کشــورهای چین و هند به ترتیب 11 و 7 درصد و برای ایران 38 درصد می باشــد. هدف اقتصادهای بزرگ هند و 
چین از توســعه صنعت فولاد، تامین نیاز داخلی برای ایجاد زیرساخت ها و همچنین صنایع پایین دستی و نه صادرات 

مواد خام و اولیه است. 
حجم واردات آهن و فولاد ایران از حدود 5 میلیون تن در سال های 1380 و 1381، با 140 درصد رشد به 12.1 میلیون 
تن در ســال 1386 صعود کرد. میانگین ارزش واردات آهن و فولاد 8.8 میلیارد دلار در سال های 1386 تا 1390 بود. 
واردات آهن و فولاد 12 میلیون تن در ســال 1389 بود که پس از آن روند نزولی واردات شــروع شد و میزان آن به 4 
میلیون تن در سال 1392 سقوط کرد. حجم واردات در سالهای 1393 و 1394 کمی بالا رفت و به 4.8 میلیون تن بالغ 
گردید، اما در سالهای 1396 و 1397 سقوط پیدا کرد و به ترتیب به 3.3 و 1.5 میلیون تن کاهش یافت. در سال 1395 
تراز تجاری ارزشــی صفر و وزنی مثبت 2.1 میلیون تن و در ســال 1397 تراز تجاری ارزشی مثبت 2.8 میلیارد دلار و 
وزنی مثبت 8 میلیون تن بود. تراز مثبت تجاری و به ویژه وزنی فولاد در ســال های 1395 تا 1397، به دو علت اصلی 
)1( اســتمرار رکود کلی اقتصادی )و تشدید آن در ســال 1397(، به خصوص در صنایع پایین دستی و بخش های مهم 
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مصرفی مانند ساختمان و خودروســازی و )2( افزایش شدید صادرات فولاد خام با ارزش افزوده و بهای واحد صادراتی 
پایین، محقق شد.

مصرف ظاهری آهن و فولاد ایران در ســال های 1380 و 1381، 11 میلیون تن بود. سال های 1386 تا 1391، دوران 
اوج مصرف آهن و فولاد در بالای ســطح 20 میلیون تن در سال بود که پیک مصرف آن در سال 1389 به میزان 23.3 
میلیون تن به وقوع پیوســت. از سال 1390 تا کنون، به تدریج مصرف ظاهری پایین آمده است و در سال 1397 با 32 
درصد کاهش به 14 میلیون تن در سال رسید. در سال 1398، میزان مصرف آهن و فولاد کشور به پیش از سال 1382 

سقوط کرد.
زنجیره ارزش فولاد یکی از مهم ترین زنجیره های ارزش صنعتی در ســطح جهان محســوب می شود که از سنگ آهن 
آغاز می شود و محصولات نهایی تا بیش از 1000 برابر مواد خام می تواند ارزش پیدا کند. میانگین بهای واحد صادراتی 
جهانی ســنگ آهن با خلوص 60 درصد به بالا حدود 70 دلار در تن اســت. »آهن و فولاد به اشکال ابتدایی یا شمش« 
و »محصــولات نیمه تمام از آهن یا فولاد« با میانگین بهای بین 400 تــا 450 دلار در تن صادر می گردد. »ورق فولاد 
گرم« با ارزش افزوده ای کمتر از 150 دلار، از میانگین بهای صادراتی 560 دلار در تن برخوردار می باشد که با عملیات 
تکمیلی 100 دلار ارزش افزوده بیشــتری پیدا می کند. میانگین بهای صادراتی »ورق فولاد زنگ نزن« در حدود 4 برابر 

ورق خام است. 
میانگین بهای واحد صادراتــی جهانی گروه های محصولات فلزی »لوله ها و پروفیل های بدون درز«، »ســایر لوله ها و 
پروفیل های توخالی«، »لوازم یا اتصالات لوله کشــی«، »اســکلت فلزی و اجزاء و قطعات آن«، »پیچ، مهره، قلاب، پرچ، 
میخ و واشــر« و »مصنوعات دیگر از آهن یا از فولاد« بین 1500 تا 4700 دلار در تن می باشد. بنابراین پس از فرآوری 
به صورت محصولات فلزی، ارزش مواد اولیه مانند ورق و مقاطع فولادی بین 3 تا 10 برابر میشود. میانگین بهای واحد 
صادراتی جهانی تولیدات »ابزارهای پرس، منگنه یا پانچ  کردن« 14600 دلار در تن، »صفحه، قلم و ابزارها« 200 هزار 
دلار در تن، »قفل ها و چفت و بســت ها« 10900 دلار در تن و »یراق ها و اتصالات« 6100 دلار در تن است. در بخش 
ماشــین آلات و تجهیزات میانگین بهای واحد صادراتی جهانی »موتورهای پیستونی درون سوز جرقه ای« 14100 دلار 
در تن، »اجزا و قطعات موتورهای پیســتونی« 11700 دلار در تن، »توربوجت ها و سایر توربین های گازی« 422 هزار 
دلار در تن، »کمپرسورها و تلمبه های خلا« 10400 دلار در تن، »قطعات ماشین آلات و تجهیزات« 6100 دلار در تن، 

»انواع شیر و وسایل همانند« 17700 دلار در تن و »بلبرینگ یا رولربیرینگ« 13600 دلار در تن می باشد.
نســبت جهانی خام فروشی تولیدات آهن و فولاد 53 درصد است که این نسبت برای کشورهای چین 45 درصد، آلمان 
43 درصــد، آمریکا 42 و ایتالیا 40 درصد می باشــد. ایران با نســبت 90 درصد دارای رتبه اول جهانی خام-فروشــی 
می باشد. در دو ســاله 96-1395 شمسی نسبت به دو ساله 17-2016 میلادی، سهم ایران از صادرات جهانی »سنگ 
آهن« و »آهــن و فولاد« به ترتیب 1.17 و 0.93 درصد بود که برای محصولات نهایی »محصولات فلزی« 0.19 درصد 
و برای صادرات »ابزارها و وســایل«، »ماشین آلات و تجهیزات« و »وسایل نقلیه« به ترتیب مقادیر ناچیز 0.01، 0.03 و 
0.01 درصد است. سهم به ترتیب 1.17 و 0.93 درصدی ایران از صادرات جهانی سنگ آهن و آهن و فولاد، برای اقتصاد 
ایران که ســهم آن از صادرات جهانی کالاها در ســال 2017 میلادی فقط 0.52 درصد و ســهم آن از صادرات جهانی 
کالاهای غیرسوختی فقط 0.22 درصد می باشد، بالا، نامتناسب و نامتوازن است. سهم ایران از صادرات جهانی تولیدات 
صنعتی 0.16 درصد، مواد شــیمیایی 0.56 درصد، خودرو 0.01 درصد، مواد غذایی 0.41 درصد و نساجی 0.34 درصد 

می باشد.
ســهم آهن و فولاد خام از کل صادرات فولاد ایران 64 درصد در ســال 1397 بود که میانگین جهانی در ســال 2018 
میلادی 6.8 درصد و پس از ایران کشــورهای روسیه، برزیل و اوکراین با سهم به ترتیب 37، 31 و 28 درصد قرار دارند. 
در همین حال ســهم صادرات آهن و فولاد خام از کل تولید فولاد ایران 25 درصد بود که میانگین جهانی 1.7 درصد و 
پس از ایران کشــورهای اوکراین، روسیه و برزیل با سهم به ترتیب 14، 13 و 11 درصد قرار گرفته اند. در سال 1397، 
مجموع »آهن و فولاد خام و میلگردها و مقاطع فولادی« ایران سهم 78 درصد از کل صادرات آهن و فولاد ایران داشت. 
ســهم صادرات »آهن و فولاد خام و میلگردهــا و مقاطع فولادی« از کل صادرات آهن و فولاد جهان در ســال 2018 
میلادی 13 درصد است و پس از ایران کشورهای روسیه، اوکراین، ترکیه، برزیل و مکزیک با سهم بین 30 تا 40 درصد 

قرار دارند.
اشتغال صنعت- ساخت صنایع پایین دستی فلزی در حدود یک میلیون نفر و صنایع فلزات اساسی در حدود 160 هزار 
نفر برآورد می شــود. مجموع درآمد اقتصادی دو رشته پایین دســتی کلیدی و مهم ساخت محصولات فلزی و ساخت 
ماشین آلات و تجهیزات تا سال 1391 از رشته بالادستی صنایع فلزات اساسی بیشتر بود، اما از سال 1392 به بعد از آن 
عقب افتاد. بر اساس داده های حساب  های ملی در سال 1394، سهم »تولید فلزات اساسی« و »تولید محصولات فلزی« 
از کل درآمد صنعتی کشور به ترتیب 10 و 4 درصد بود. نتایج طرح آمارگیری از کارگاه های صنعتی سال 1392 مرکز 
آمار ایران این سهم را برای »تولید فلزات اساسی« و »تولید محصولات فلزی«، به ترتیب 14 و 3 درصد نشان می دهد. 
گزارش سال 1395 کارگاه های بزرگ صنعتی بانک مرکزی، سهم »تولید فلزات اساسی« و »تولید محصولات فلزی« از 

کل صنعت را به ترتیب 20 و 2.7 درصد اعلام کرده است.
داده های ســازمان همکاری و توســعه اقتصادی برای 24 کشور صنعتی و/یا توســعه یافته جهان و همچنین اتحادیه 
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اروپا و کشــورهای مکزیک و ترکیه حاکی از این است که میانگین ســهم »تولید فلزات اساسی« و »تولید محصولات 
فلزی« از کل ارزش افزوده بخش صنعت - ســاخت آنها به ترتیب 4.3 درصد و 8.5 درصد می باشــد. وضعیت عمومی 
کشورهای توسعه یافته اروپای غربی و آمریکای شــمالی حاکی از نسبت 2 تا 3 برابری ارزش افزوده )درآمد اقتصادی( 
صنایع محصولات فلزی نسبت به صنایع فلزات اساسی می باشد که در خصوص ایجاد اشتغال این نسبت به میزان قابل 
ملاحظه ای بالاتر است. بررسی انجام شده بر روی اشتغال صنعتی 30 کشور جهان که حدود 80 درصد اقتصاد جهان را 
دربرمی گیرند، حاکی از این است که میانگین سهم صنایع فلزات اساسی و صنایع محصولات فلزی به ترتیب 3.5 و 10.2 
درصد )تا 16.5 درصد( از کل اشتغال صنعتی می-باشد. به طور کلی برای این 30 کشور میزان اشتغال تولید محصولات 
فلزی 3.3 برابر تولید فلزات اساسی است که با توجه به نبود یا فعالیت ضعیف تولید فلزات اساسی در دیگر کشورها این 

نسبت برای کل جهان حدود 4 برابر برآورد می شود. 
گروه های بزرگ صنعت فولاد جهان را کنترل می کنند و این صنعت جنبه ملی ندارد، چنان چه 30 گروه صنعتی بزرگ 
بیش از نیمی از تولید فولاد جهان را در دست دارند. در سال های اخیر کاهش بهای مواد اولیه و نرخ پایین  بهره برداری از 
ظرفیت های تولیدی موجب شده که تولیدکنندگان فولاد جهانی به شدت تحت فشار هزینه ها واقع گردند و سودآوری 
عملیاتی واحدهای تولیدی فولاد نصف شــود. نرخ میانگین جهانی سود عملیاتی صنعت فولاد 8 درصد و برای اتحادیه 
اروپا 2.1 درصد است. در سال 1396، سود عملیاتی شرکت فولاد مبارکه حدود 2 میلیارد دلار و نرخ سود عملیاتی 44 
درصد بود که به مراتب بیش از پیشــتازان فولاد جهان است. در سال 2017 میلادی، سود عملیاتی فولادسازان بزرگ 
جهانی نیپون اســتیل و سومیتومو )ژاپن( با 8 برابر تولید فولاد مبارکه 1.6 میلیارد دلار، هولدینگ جی اف ای )چین( با 
5 برابر تولید 1.6 میلیارد دلار، ناکور کورپوریشن )آمریکا( با 4 برابر تولید 1.7 میلیارد دلار، جی اس دبلیو استیل )هند( 
با 2 برابر تولید 1.8 میلیارد دلار، تیسن کروپ )آلمان( با 3 برابر تولید 1.3 میلیارد دلار، بائووا استیل )چین( با 11 برابر 
تولید 1.3 میلیارد دلار، هیوندایی اســتیل )کره جنوبی( با 3 برابر تولید 1.2 میلیارد دلار و یواس اســتیل )آمریکا( با 3 

برابر تولید 1.1 میلیارد دلار بود.
در ســال 1397، کل تولید محصولات فولادی در حدود 16 میلیون تن برآورد می شــود که ســهم ورق فولاد گرم 37 
درصد، ســایر انواع ورق فولاد 9 درصد، میل گرد 44 درصد، تیر آهن 6 درصد و ســایر محصولات فولادی 4 درصد و در 
مجموع ســهم وزنی مقاطع طویل فولادی 53 درصد و ســهم مقاطع تخت فولادی 46 درصد از کل تولید فولاد کشور 
است. شرکت های تحت پوشش ایمیدرو با تولید 18.5 میلیون تن، 82 درصد تولید فولاد خام کشور در سال 1397 را بر 
عهده داشتند و با تولید 11 میلیون تن سهم 70 درصد تولید محصولات فولادی را به خود اختصاص دادند. شرکت فولاد 
مبارکه بزرگترین تولیدکننده فولاد خام و همچنین محصولات فولادی کشور است. این شرکت به تنهایی عرضه کننده 
در حدود 90 درصد ورق فولاد گرم )مهم ترین محصول فولادی کشــور( به شــمار می رود. گروه فولاد مبارکه بیش از 
40 درصد از تولید فولاد خام و محصولات فولادی کشور )نیمی از تولید گروه ایمیدرو( را به خود اختصاص داده است. 
بــر پایه داده های میدرکــس، مجموع ظرفیت تولید طرح های در دســت بهره برداری و در دســت اجرای تولید فولاد 
اســفنجی کشور )تا سال 2019( میلادی 32.9 میلیون تن است که 23.9 میلیون تن )73 درصد از کل( تا سال 2017 
میلادی به بهره برداری رسیده است. مجموع ظرفیت طرح های دوره 2010-1989 میلادی 10.1 میلیون تن )با سهم 
31 درصــد( و مجموع ظرفیت طرح های دوره 2017-2011 میلادی 22.8 میلیون تن )با ســهم 69 درصد( اســت. 
ظرفیت طرح های تولید فولاد اسفنجی در مناطق کویری 21.8 میلیون تن )66 درصد از کل( و در مناطق ساحلی 6.6 
میلیون تن )20 درصد از کل( می باشــد. با توجه به سه منبع اطلاعاتی میدرکس، بانک صنعت و معدن و ایمیدرو، هم 
اکنون بیش از 16 طرح فولاد اسفنجی با ظرفیت های 800 هزار تن در سال )و حداقل 4 واحد با ظرفیت 1.5 میلیون تن 

در سال( و مجموع ظرفیت حداقل 15 میلیون تن در سطح 11 استان کشور در حال اجراست.
مشــخصه کلی و عمومی طرح های اجرا شده آهن اسفنجی 17 ســال اخیر، پراکندگی طرح ها در گستره جغرافیایی 
کشــور و به ویژه مناطق کویری با ظرفیت های تولید مقیاس متوســط اســت. از منظر اقتصــاد صنعتی برای صنایع 
تولیدکننــده - محور )Producer-Driven( مانند تولید فولاد که نظر به لزوم انباشــت ســرمایه و فنآوری، اقتصاد 
مقیاس )Economies of Scale( دارای اهمیت کلیدی اســت، الگوی توسعه صنعت فولاد ایران با ایجاد واحدهای 
متوسط و غیر رقابتی فولاد که حتی به صورت یک یا دو خوشه صنعتی انسجام و تمرکز نیافته اند، بدترین انتخاب ممکن 
و همراه با اتلاف بلندمدت و گســترده منابع و فرصت ها می باشد. در مقایسه با وضعیت کنونی ایران، چنان چه وضعیت 
کشــور چین که بزرگترین تولیدکننده فولاد جهان است، مقایسه شود، چهار راهبرد اصلی در توسعه صنایع فولاد این 
کشور مد نظر بوده است. )1( توسعه صنعت فولاد در نوار متمرکز ساحلی شرقی چین که در نتیجه با ایجاد خوشه های 
صنعت فولاد، رقابتی سازی، بهره وری و اقتصاد مقیاس در این صنعت ارتقاء داده شده است، )2( توسعه صنعت فولاد در 
مناطق ساحلی که با کاهش هزینه های حمل و نقل، واردات مواد اولیه و صادرات تسهیل گردیده است، )3( ایجاد حدود 
10 واحد بزرگ موجب  شــده ضمن صرفه اقتصادی ناشی از مقیاس، یک کارتل بزرگ ایجاد انحصار نکند و رقابت بین 
واحدها صورت گیرد و )4( توسعه متوازن و متناسب صنایع پایین دستی اشتغال زا و ایجاد کننده درآمد ملی بالا. الگوی 
توسعه خوشه های صنعتی فولاد و گسترش متوازن و متناسب صنایع پایین دستی، نه تنها در چین که در هند، روسیه، 
اروپا و دیگر نقاط جهان نیز انجام شــده است. در توسعه صنایع فولاد ایران، هیچ یک از نکات کلیدی فوق الذکر مد نظر 

دولت و سیاست گذاران قرار نگرفته است... 
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صادرات معدنی مشــروط شــد. وزیر صمت در 
نامه ای بــه رییس کل گمرک کشــور، صادرات 
ســنگ آهن را تنها از طریق واحد تولیدکننده 
سنگ آهن، کنسانتره، گندله یا نماینده رسمی آن 
مجاز دانســت. این تصمیم که باید از نیمه خرداد 
ماه امســال اجرایی شود با سه هدف »ساماندهی 
صــادرات بخش معدن«، »حصــول اطمینان از 
برگشــت ارز صادراتی« و »جلوگیری از تضییع 
حقوق دولت با استفاده از کارت های بازرگانی غیر« 
در دستور کار قرار گرفته است. فصل اول سریال 
بخشنامه های صادراتی از سال گذشته شروع شد 

و فصل دوم آن در سال جاری ادامه دارد.
بر اساس نامه نگاری جدید وزیر صنعت، معدن و تجارت 
با رییس کل گمرک، با ســه هدف »ساماندهی صادرات 
بخش معدن«، »حصول اطمینان از برگشت ارز حاصل از 
صادرات« و »جلوگیری از تضییع حقوق دولت با استفاده 
از کارت های بازرگانی غیر« صادرات ســنگ آهن صرفا 
از طریق واحدهای تولیدکننده سنگ آهن، کنسانتره و 
گندله آهن یا نماینده رســمی آنان مجاز است. مشروط 
کردن صادرات سنگ آهن در حالی اعلام شده که اواخر 
ســال گذشــته صادرات محصولات فولادی با دستور 
وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز با ســه هدف »ضرورت 
تامیــن نیازهای داخلی کشــور«، »پیگیری ارز حاصل 
از صادرات« و »جلوگیری از ارزان فروشــی محصولات 
صادراتی« مشــروط شــده بود. با ارزیابــی اهداف در 
نظر گرفته شــده برای صادرات ایــن دو گروه این نکته 
نمایان می شــود که عمده برنامه وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت در بخش صادرات به پیگیــری ارز حاصل از 
صادرات مربوط می شــود و این وزارتخانه ســعی دارد با 
در نظر گرفتن این شــروط از برگشت ارز به دست آمده 
از صادرات اطمینان حاصل کند. در نظر گرفتن شــروط 

پی در پی برای صادرات نشــان دهنده آن است که وزارت 
صنعت، معدن و تجارت بیش از آنکه مسیرهای صادراتی 
را تسهیل کند با در نظر گرفتن شروط صادراتی سخت تر 

کردن این مسیرها را مدنظر قرار داده است.
در نامه ارســالی رضــا رحمانی به مهدی میراشــرفی 
رییس کل گمرک با موضوع »شــرایط جدید صادرات 
سنگ آهن« آمده است: »به منظور ساماندهی صادرات 
بخش معدن و حصول اطمینان از برگشت ارز حاصل از 
صادرات و جلوگیری از تضییع حقوق دولت با استفاده از 
کارت های بازرگانی غیر، از تاریخ 15خرداد 98،  صادرات 
محصولات ســنگ آهن با کد تعرفــهHS چهار رقمی 
2601 صرفا از طریق واحدهای تولیدکننده سنگ آهن، 
کنسانتره و گندله آهن یا نماینده رسمی آنان و مطابق با 
روال جــاری برای محصولات فولادی پس از تایید دفتر 
صنایع معدنی این وزارتخانه در سامانه فرامرزی گمرک 
امکان پذیر خواهد بود. مقتضی است مشابه محصولات 
فولاد تعرفه های مذکور در سامانه فرامرزی گمرک لحاظ 
شــود.« با اتمام بررسی ها در مورد ســایر مواد معدنی 
فهرســت مواد معدنی دیگر از سوی معاونت امور معادن 
و صنایع معدنی وزارت متبوع به طور مستقیم به گمرک 
اعلام خواهد شد تا مشابه سنگ آهن، آنها نیز در سامانه 

فرامرزی گمرک اقدام شود.
رصــد آمار تجاری نشــان دهنده آن اســت که صنایع 
معدنــی را می توان در رده صنایعی قرار داد که نســبت 
به سایر گروه ها رشد صادراتی قابل توجهی داشته است. 
کارنامــه ماه اول تجارت ســال جاری نیــز مهر تاییدی 
بر این نکته اســت. با توجه به آمار اعلام شــده از سوی 
سازمان توســعه تجارت، بخش معدن در فروردین ماه 
ســال جاری نسبت به مدت مشــابه سال قبل به لحاظ 
ارزشــی رشد 43 درصدی داشــته و به لحاظ وزنی نیز 
با 21 درصد رشــد مواجه شــده اســت. از سوی دیگر 

داده های اعلام شــده نشــان دهنده آن است که از میان 
10 قلــم عمده صادراتی در دوره زمانی مورد بررســی، 
بیشترین رشد صادراتی به محصولات نیمه تمام از آهن 
یا فولاد غیرممزوج اختصاص داشــته است. ساماندهی 
صادرات یکی از درخواســت های فعــالان اقتصادی از 
متولیان صنعتی و معدنی محســوب می شود. به گفته 
فعالان اقتصادی درحال حاضر از یکسو صادرات به قوانین 
دســت  و پاگیر سیاست   گذار گره خورده است و از سوی 
دیگر تحریم های جدید بین المللی نیز تولیدکنندگان را 
با چالش های صادراتی مواجه کرده است؛ چالش  هایی که 
بــه اعتقاد فعالان این بخش عبور از آن تنها با باز کردن 
زنجیره  قوانین و مقررات نامتوازن ممکن خواهد شد. از 
سوی دیگر سیاست محدود کننده های صادراتی درحالی 
مورد توجه متولیان تجارت کشــور قرار گرفته است که 
فعــالان اقتصادی همواره براین نکته تاکید می کنند که 
باید رویه  های قانونــی در مورد وضع قوانین جدید طی 
شود و اجرای این سیاست بدون اطلاع قبلی و به صورت 
یکباره به ضرر صادرکنندگان خواهد بود. کارشناســان 
معتقدند می توان ســه گام برای تســهیل بازگشت ارز 

صادراتی به کشور برداشت.
موضوع نخست این اســت که باید میان صادرکنندگان 
خام فروش و صادرکنندگانی که ارزش افزوده بر کالاهای 
صادراتی ایجــاد می کنند، تفاوت قائل شــد. زیرا گروه 
نخست عمدتا از منابع انرژی ارزان قیمت و یارانه به مقدار 
قابل توجهی اســتفاده کرده و نیاز است که شرایط عرضه 
ارز برای آنها متفاوت از گروه دوم باشــد که این شــرایط 
می تواند با اخذ مالیات از گروه نخســت تغییر کند. اخذ 
مالیات باعث می شود که نیاز به بازگشت درآمدهای ارزی 
برای ایفای تعهدات بیشتر و از سوی دیگر، بخشی از یارانه 
اعطایی به صادرات جبران شــود. از سوی دیگر نیاز است 
که همگرایی در بازارها به وجود آید، درحال حاضر فاصله 
میان ســامانه نیما و نرخ بازار آزاد باعث می شــود اکثر 
صادرکنندگان تمایل داشته باشند ارز خود را در بازار آزاد 
عرضه کنند، اگر همگرایی در بازارها ایجاد شود، در نتیجه 
شــکاف نرخ ها نیز کاهش می یابد و در نتیجه اصراری بر 
عرضه در یک بازار به وجود نمی آید. بررسی تجربه کشورها 
نشان می دهد عمدتا دو نگاه در سیاست های بازگشت ارز 
صادراتی وجود داشته است که می توان این سیاست ها را 
به دو دســته »تشــویقی« و »تنبیهی« تقسیم کرد؛ در 
مکانیزم تنبیهی سیاســت گذار با الزام صادرکنندگان به 
بازگشت ارز تخطی از این چارچوب را جریمه خواهد کرد. 
این درحالی است که در مکانیزم تشویقی، صادرکنندگان 
در ازای بازگردانــدن ارز حاصل از صادرات مشــوق های 

مالیاتی دریافت می کنند.

در نامه نگاری وزارت صمت با گمرک تاکید شد

صادرات معدنی مشروط به بازگشت ارز صادراتی 
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محمدرضا مودودی سرپرســت سازمان توســعه تجارت در نشست 
خبری خود،با ارائه جدیدترین آمارها از تجارت خارجی کشــور در دو 
ماه ابتدایی ســال 98، ماهیت صادرکنندگان جدید و صادرکنندگان 

خارج شده را اعلام کرد.
سرپرست سازمان توسعه تجارت گفت: پیگیری سیاست های تجارت ترجیحی 
و پیمان های اقتصادی منطقه ای جزو سیاست های مهم سازمان توسعه تجارت 
به شــمار مــی رود که باید در آینده نزدیک تغییرات جــدی را تجربه کند، زیرا 
طبــق آمارهای جهانی امروز 70 درصد از حجم کل تجارت درحوزه پیمان های 

منطقه ای انجام می شود و ایران در این زمینه سهمی اندک دارد.
مودودی عنوان کرد: مجموع تعداد صادرکنندگان در سال 96 به میزان 9200 
نفر ثبت شــده، این درحالی اســت که تعداد صادرکنندگان سال 97 نسبت به 
سال 96 رشد 41 درصدی را تجربه کرده و به نزدیک 13 هزار نفر رسیده است. 
سرپرســت سازمان توســعه تجارت با اشاره به رشد کمی به  دست آمده تصریح 
کرد: ارزش کالاهای صادراتی با افت حدود 6 درصدی از 9/ 46 میلیارد در سال 
96 به 3/ 44 میلیارد دلار در ســال 97 رسیده است. اما مطابق ارقام اعلام شده 
از آخرین وضعیت تجارت خارجی کشور، طی دو ماه اول سال جاری در مجموع 
4/ 8 میلیارد دلار صادرات صورت گرفته که مقایســه آن نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته رشد 9 درصدی را نشان می دهد. 
مودودی با تاکید بر اینکه مهم ترین دلیل کاهش صادرات ســال 97 در مقایســه 
با ســال 96 اجرای برخی سیاســت های ارزی و تجاری بوده است که زمینه ساز 
افت صادراتی شد، ادامه داد: از این منظر حضور تازه واردهای صادراتی، به معنی 
بهبود عملکرد صادرات نیســت، چرا که با وجود افزایش تعداد صادرکنندگان و 
رشد تعداد کالاهای صادر شده، ارزش کالاهای صادراتی در سال 97 کاهش یافته 
اســت.  سرپرست سازمان توسعه تجارت به تعداد کارت های بازرگانی جدید در 
سال جاری اشاره و عنوان کرد: 6500 کارت بازرگانی که در سال های قبل سابقه 
فعالیت نداشته اند، در سال 97 وارد عرصه تجارت شده اند، این درحالی است که از 
ابتدای سال 98 تا کنون نیز 1370 کارت بازرگانی تازه وارد شناسایی شده است. 
مودودی توضیح داد: آمار و ارقام مربوط به صادرکنندگان و کارت های بازرگانی 

جدید، ضرورت تغییر ریل و اصلاح سیاست های ارزی را اثبات می کند.
 سرپرست سازمان توسعه تجارت در ادامه به تشریح کلیات آمار صادرات و واردات 
دو ماهه نخســت ســال 98 پرداخت و گفت: میزان صادرات در دو ماه ابتدایی 
سال جاری 4/ 8 میلیارد دلار ثبت شده است، این میزان صادرات درحالی برای 
فروردین و اردیبهشــت ماه امســال 98 به دســت آمده که در مدت مشابه سال 
گذشــته 7/ 7 میلیارد دلار صادرات انجام شــده بود. از سوی دیگر در بازه زمانی 

مذکور در سال 98 به میزان 7/ 6 میلیارد دلار واردات صورت گرفته است. 
وی توضیح داد: افت صادرات در فروردین ماه 98 عمدتا به دلیل موانع موجود در 
مسیر صادرات به عراق ازجمله سیلاب های رخ داده در سال جاری بوده است که 
اکنون با برطرف شدن این موانع، صادرات در مسیر طبیعی خود قرار گرفته است.

تسریع در بازگشت ارز صادراتی
سرپرست سازمان توسعه تجارت درباره میزان بازگشت ارز به سامانه نیما طی دو 
ماهه ابتدایی امسال اظهار کرد: از ابتدای امسال تاکنون حدود چهار میلیارد دلار 

ارز صادراتی به ســامانه نیما بازگشته است. با توجه به تغییرات در سیاست های 
ارزی در سال جدید، بازگشت ارز صادراتی به کشور، تسریع شده است. 

وی با ابراز رضایت نســبت به اصلاح سیاست های ارزی کشور افزود: شوک های 
ســال گذشته که ناشی از ابلاغ بخشنامه های متعدد از طرف بانک مرکزی بود، 
مانع توسعه صادرات شد. این شوک ها درحالی بود که پیش بینی می شد به دلیل 
تغییر ارزش ریال در برابر دلار، صادرات بالایی داشته باشیم، اما این امر محقق 

نشد.
مودودی با تاکید بر ضرورت اصلاح سیاســت های ارزی بانک مرکزی و اشاره به 
اینکه بازگشت 60 درصدی ارز صادراتی به چرخه اقتصادی کشور از نتایج اصلاح 
سیاســت های ارزی است، گفت: تلاش ما این است که با برقراری سیاست های 
تشــویقی و حمایت کننده روند رشد صادراتی را ادامه دهیم. یکی از اصلی ترین 
عوامل تاثیرگذار در روند صادرات ایران در این مدت رشد 17 درصدی صادرات 
خدمات فنی و مهندسی بوده که در مدت دو ماهه به 6/ 1 میلیارد دلار رسیده 

است. 
وی اضافــه کــرد: در ســال 1397 طبق آمارهای بانک مرکــزی حدودا 7/ 18 
میلیارد دلار یعنی 60 درصد از ارز حاصل از صادرات به ســامانه نیما بازگشــته 
که این موضوع نشان می دهد اصلاح سیاست های ارزی کمک کننده بوده است. 
همچنین ما در دو ماه ابتدایی امسال نیز حدودا چهار میلیارد دلار ارز حاصل از 

صادرات را به سامانه نیما ورودی رسمی داشته ایم. 
سرپرســت سازمان توسعه تجارت با بیان اینکه سیاست سازمان توسعه تجارت 
کمک به فرآیند برندسازی و گسترش سهم صادرکنندگان ایرانی است، توضیح 
داد: ما تعداد شرکت هایی که بیش از 50 میلیون دلار صادرات داشته اند را ارزیابی 
کرده ایم و تعداد این شــرکت ها بســیار پایین اســت. از حدود 8 هزار شــرکت 
صادرکننده ایرانی 7600 شرکت کمتر از 10 میلیون یورو صادرات داشته اند که 
این نشــان می دهد شرکت های ما در زمینه  برندسازی بین المللی نیاز به بهبود 

عملکرد دارند.

سرپرست سازمان توسعه تجارت اعلام کرد:

 سهم اندک ایـران از تجارت 
در پیمان های منطقــه ای
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معاون امور معادن و صنایــع معدنی وزارت صمت با اعلام اینکه با وجود تمام 
محدودیت های ناشــی از تحریم ها، معدن ایران با برنامه ریزی های خوبی که 
داشته موفق عمل کرده است، گفت: در سال گذشته علاوه بر تامین نیاز داخل 

8.5 میلیارد دلار صادرات مواد معدنی و صنایع معدنی داشته ایم.
به گزارش جهان معدن، نشست خبری معاون امور معادن و صنایع معدنی وزیر صمت با 
اصحاب رسانه با موضوع تبیین برنامه و تشریح عملکرد معاونت معدنی در وزارت صمت 

برگزار شد.
جعفر سرقینی در نشست خبری با اصحاب رسانه اظهار کرد: با توجه به اعمال تحریم های 
سنگین اما بخش معدن و صنایع معدنی کمترین اثر را نسبت به تحریم ها داشته است. 
ســال گذشته این بخش 8.5 میلیارد دلار صادرات داشــته و انشاالله در سال جاری نیز 

صادراتمان کمتر از این نیز نخواهد بود.
وی افزود: فولاد به عنوان کالایی که نوســانات بسیاری داشته، اما به خوبی تامین شده 
است تا آن جا که علاوه بر تامین نیاز داخل به میزان 8.5 میلیون تن صادرات داشته ایم.

سرقینی گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت به منظور حمایت از سیاست های بازگشت 
ارز صادراتی بخشنامه هایی را در مورد سنگ آهن، سیمان و برخی کالاهای معدنی اعلام 
کرده که بر مبنای آن صادرات تنها از ســوی شرکت تولیدی یا نماینده رسمی و قانونی 
آن امکان پذیر اســت. این بخشنامه به گمرکات ابلاغ شــده و اجرای آن به شدت مورد 

پیگیری قرار می گیرد.
معاون وزیر صنعت، ادامه داد: بر اســاس این بخشــنامه ها تنها شرکت های تولیدی و یا 
نماینده های قانونی آنها هســتند که اجازه خواهند داشــت صادرات صورت داده و البته 
ارز حاصــل از صــادرات را هم باید مطابق با تعهد به کشــور بازگرداند. ضمن اینکه باید 
توجه داشت که صدور این بخشنامه فقط در راستای شفاف سازی است و تجار و فعالان 

اقتصادی به هیچ عنوان نباید نگران باشند.
وی خاطرنشــان کرد: بر اساس سیاســت جدید وزارت صنعت، تمام صادر کنندگان و 
شــرکت های تولیدی بــا کارت های جدید و قدیم بازرگانی اگر صــادرات انجام دهند و 
مشــخص شود که خود یا نماینده قانونی آنها مشــغول به امر صادرات است، مجوزهای 
لازم به صورت آنی و سیستمی برای آنها صادر می شود ولی باید ارز صادراتی را به کشور 

بازگردانند.
این مقام مســئول در وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: روزی که دلار 6 هزار تومان 
بود قیمت میلگرد 6.500 تومان و امروز که دلار حدود 13 هزار تومان اســت این نرخ به 

کمتر از 5 هزار تومان کاهش یافته است که به نظر می رسد به خاطر سیاست های وزارت 
صنعت است.

سرقینی تصریح کرد: وزارت صنعت همچنان اکتشافات معدنی را در اولویت اول خود دارد 
و برنامه داریم تا معادن را واگذار کنیم که بر این اساس 500 معدن کوچک را که به هر 
دلیل از چرخه تولید خارج شده بودند بررسی کرده و بخشی از آن را به مدار خواهیم آورد.
وی از صدور اجازه واردات ماشــین آلات دســت دوم معدنی خبر داد و اظهار داشت: هر 
کســی معدنی را از وزارت صنعت، دریافت کند در بالا دست و پایین دست مکلف است 
نیاز واحدهای فولادی اطراف را تامین کند و این یک قاعده کلی است که پس از آن اجازه 

صادرات خواهند داشت.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در خصوص رشد منفی بخش معدن گفت: ظرف 6 
تا 7 ســال گذشــته بخش معدن تنها در سال 94 رشد منفی دو درصد داشته و علیرغم 
رکود سنگینی که در بخش ساختمان وجود دارد اما این بخش با رشد مواجه بوده است 

و بنابراین تلاش داریم این روند رو به رشد را ادامه دهیم.
وی افزود: ما برنامه رویایی برای بخش معدن در نظر نمی گیریم اما همچون سال گذشته 
که تولید مواد معدنی 460 میلیون تن بوده، امسال نیز تلاش داریم تا بتوانیم همین میزان 
تولید را حفظ کرده و به 500 تا 550 میلیون تن افزایش دهیم. اما به هر حال برنامه ما 

هم متاثر از سیاست های کلان اقتصادی کشور است.
سرقینی با بیان این که پهنه  D19 جزو یکی از 70 مورد پهنه هایی بوده که بدون مزایده 
به شــرکت های دارای اهلیت واگذار شد ادامه داد: دو سرمایه گذار بزرگ در یزد شرکت 
چادرملو و سنگ آهن مرکزی هستند. واگذاری چادرملو بر اساس ماده 32 قانون معادن 
بوده و نیاز به مزایده نداشته و وزارتخانه مجاز است بر اساس اهلیت شرکت ها، پهنه های 

معدنی را واگذار کند.
معاون معدنی وزارت صنعت در رابطه با وضعیت معادن ســنگ آهن ایران تصریح کرد: 
سرمایه گذاری در سنگ آهن مرکزی بافق و چادرملو به نرخ امروز 25 هزار میلیارد تومان 
بوده، به همین خاطر اکتشاف آنومالی D19 را به کنسرسیومی از این دو شرکت داده ایم 

که امیدواریم ذخایر خوبی کشف شود.
وی اظهار کرد: زمانی که مجوزی از سوی وزارت صمت در خصوص معادن صادر می شود، 
هیچ ارگانی حق مزاحمت برای بهره برداران را ندارد، اما در این خصوص به دلیل برخی 

ناهماهنگی ها مشکلاتی داشته ایم و سعی کرده ایم با تعامل آنها را حل کنیم.
به گفته وی در حال حاضر بسیاری از سنگبری های ایران قدیمی هستند و برخی با استناد 
به این موضوع اقدام به صادرات سنگ خام می کنند. در ایران سنگ ممتاز و درجه یک را 
صادر می کنند و ســنگ درجه دو و سه را به سنگبری ها می دهند. تمام تلاش وزارتخانه 
این اســت که جلوی صادرات سنگ خام را بگیرد و بازسازی سنگبری ها یکی از راه های 

جلوگیری از خام فروشی است.
ســرقینی ادامه داد: در صنایع معدنی مازاد بر تولید داریم که در شرایط تحریمی نگرانی 
صادرات وجود دارد. اخیرا اعلام کرده ایم که فقط کارخانه های ســیمان و یا نمایندگان 
خودشــان اقدام به صادرات کنند تا در این زمینه توانمند شوند و صادر کننده فقط خود 
تولید کننده باشد. بنابراین هیچگاه تاجر واقعی از گردونه صادرات حذف نمی شود فقط 
دارندگان کارت های بازرگانی یکبار مصرف حذف می شــوند. صادرکنندگان سنگ آهن 
هیچ نگرانی برای صادرات نداشته باشند و فقط باید اعلام کنند نماینده چه شرکت معدنی 
هستند. بنابراین هدف اصلی از این بخشــنامه )تنها تولیدکنندگان می توانند صادرات 
داشته باشند( این است که تضمین شود ارز حاصل از صادرات حتما به کشور برگردانده 

می شود.

معاون امور معدنی وزارت صمت مطرح کرد:

صادرات 5 / 8  میلیارد دلاری مواد معدنی در کنار تامین نیاز داخلی 
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سعید زرندی گفت: 85 درصد تامین مالی بنگاه ها در کشورمان توسط بانک ها انجام 
می شود که در جهان بی سابقه است و در این زمینه باید به سراغ سایر شیوه ها از 

جمله تامین مالی از بازار سرمایه برویم.
سعید زرندی معاون طرح و برنامه ریزی وزارت صمت در نشست خبری خود با اشاره به مشکل 
تامین نقدینگی مورد نیاز واحدهای تولیدی تاکید کرد: به نظر می رسد برای بنگاه های کوچک و 

متوسط تنها راه نجات در بحث تامین نقدینگی، استفاده از بازار سرمایه باشد.
معــاون طــرح و برنامه ریزی وزارت صمت تاکید کرد: رویکرد اصلی وزارتخانه عدم احداث واحد 
جدید است. ما به دنبال آن هستیم که واحدهای موجود که تعطیل یا ظرفیت آنها کم است را 
تقویت کنیم. در سال گذشته 55 کد تعرفه ای که بیشترین سهم از واردات را داشته اند بررسی 
کرده ایم و مطابق برنامه ریزی های صورت گرفته مقرر شــده اســت که آن بخش از کالاهایی که 
قابلیت تولید در داخل را دارند با نظارت معاونت صنایع در سال 98 در داخل تولید شوند و آن 
دسته از کالاهایی که دانش فنی و تکنولوژی آن را نداریم با همکاری شرکت های دانش بنیان به 
ســمت بومی ســازی آن پیش برویم. وی در خصوص صنایع نســاجی و پوشاک گفت: ما در سال 
جاری رشد 25 درصدی تولید این محصولات را هدف قرار دادیم. افزایش نرخ ارز باعث شد که 
جهش خوبی در این حوزه داشته باشیم و دیگر واردات پوشاک توجیه نداشته باشد. فعالین این 
حوزه باید از این فرصت پیش آمده بیشترین استفاده را ببرند. ما نیز باید با ابزارهای قانونی از آنها 
حمایت کنیم، در بخش ریلی نیز ما به دنبال ساخت 13 هزار و 100 واگن در سال جاری هستیم.
وی با اشاره به برنامه ریزی وزارت صمت برای صادرات گفت: در سال 97، 23/4 میلیارد دلار از 
صادرات غیرنفتی ما به 15 کشور همسایه بود بر همین اساس تمرکز را بر روی بازارهای نزدیک 
قرار دادیم تا بتوانیم حجم صادرات خود را بالا ببریم. اکنون این بازارها هدف ما هســتند ضمن 

آنکه برای صادرات دیگر کشورها نیز حمایت های لازم را می کنیم.
زرندی تصریح کرد: در حال حاضر نقدینگی یکی از چالش های اصلی بخش صنعت و تولید است 
و نیاز داریم علاوه بر سیستم بانکی، بازار سرمایه نیز به کمک این بخش بیاید. سهم صنعت در 
سال 92 از تسهیلات بانکی 21 درصد بوده که این عدد در سال گذشته به 38 درصد رسیده است.

وی در خصــوص وضعیــت تولیــد قطعات خــودرو گفت: جهش نرخ ارز باعــث افزایش هزینه  
خودروســازان شــد در حالی که این شرکت ها از قبل نیز تعهدات سنگین داشتند. وزارتخانه نیز 
با رویکرد کمک به قطعه ســازان اقداماتی را انجام داد؛ از جمله پرداخت 4000 میلیارد تومان 
تســهیلات که توســط خودروسازان تامین شــده بود. هرچند هنوز در بخش پرداخت ارزی این 
تسهیلات مشکل داریم اما با استفاده از روش های دیگر همچون کمک به ترخیص قطعات وارداتی 

از گمرک از این بخش حمایت می کنیم.
زرندی به توسعه صادرات غیرنفتی به عنوان یکی از هفت برنامه و محور اصلی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در فضای سخت تحریم ها اشاره کرد و افزود: با توجه به دشواری تبادلات بین المللی، در 
سال 98 توسعه صادرات غیرنفتی را با تمرکز بر کشورهای همسایه و همجوار در دستور کار داریم.
وی بیان داشت: توسعه تولید و تعمیق ساخت داخل، توسعه معادن و صنایع معدنی، استفاده از 
شرکت های دانش بنیان برای تبدیل مونتاژکاری به تولید، مدیریت بازار و ساماندهی لجستیک 
تجاری، بهبود فضای کسب و کار در رابطه با محیط داخل وزارت صنعت و تامین مالی و توسعه 

سرمایه گذاری، سایر برنامه های پیش بینی شده وزارتخانه در سال 98 است.
وی بیان داشت: در زمینه جذب سرمایه گذاری جایگزین واردات، امسال دستیابی به سه میلیارد 
دلار هدف گذاری شده و در این راستا، ابتدا به فعال سازی طرح های نیمه تمام اقدام می شود و 

در غیر این صورت، واحدهای جدیدی راه اندازی خواهد شد.
زرندی در ادامه، برنامه ریزی برای رشــد 25 درصدی صنایع نســاجی و پوشــاک در سال 98 را 
یادآور شد و گفت: این صنعت توانست از فضای تحریم ها استفاده کند و اکنون واردات این کالاها 

قابل کنترل تر شده و بازار بهتری برای محصولات داخلی ایجاد شده است.

وی ادامه داد: توسعه و تکمیل صنعت لوازم خانگی، صنایع دریایی و حمل و نقل ناوگان ریلی )با 
ایجاد 13 هزار و 100 واگن(، ســایر برنامه های توســعه ای پیش بینی شده است. در حوزه معدن 

نیز، تمرکز اصلی بر اکتشاف و فعال سازی معادن کوچک است.
مشکلات تولید

معاون طرح و برنامه وزیر صنعت در ادامه به چالش های تولید در کشور اشاره کرد و گفت: مشکلات 
انتقال ارز ناشــی از تحریم ها که بیشــترین تاثیر را بر واردات مواد اولیه و واســطه ای گذاشته و به 

افزایش هزینه های تولید دامن زده است، مهمترین این چالش هاست.
زرندی تصریح کرد: مطالعات نشان داده هر 100 درصد افزایش نرخ ارز حدود 89.5 درصد افزایش 

هزینه کالاهای وارداتی در حوزه تولید را به همراه داشته است.
وی بیان داشت: تغییرات نرخ ارز، بی ثباتی سیاست ها، کمبود نقدینگی واحدها، مشکلات بیمه 

تامین اجتماعی، مالیات و گمرکات، سایر دغدغه های تولیدکنندگان را تشکیل می دهد.
معاون وزیر صنعت در ادامه درباره طرح های توسعه معادن کوچک گفت: متناسب با تغییر قیمت ها 

و تغییر فناوری، به دنبال بررسی مجدد این معادن هستیم.
وی بیان داشــت: امســال 150 معدن کوچک هدف گذاری شده، این معادن در گذشته به دلیل 
نداشتن توجیه اقتصادی یا نداشتن بازار تعطیل بودند، اما امسال مجدد ارزیابی شده و این کار 
توسط شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران انجام می شود. زرندی خاطرنشان کرد: در این زمینه 
از سرمایه گذاران بخش خصوصی و شرکت های بزرگ معدنی درخواست شده تا با ارائه مدل هایی، 
برنامه های خود را اعلام کنند و علاوه بر آن استفاده از استارتاپ ها در این معادن فعال خواهد شد.

وی افزود: در مقوله نوسازی ماشین آلات معدنی نیز کار مشترکی بین صندوق بیمه فعالیت های 
معدنی، ایمیدرو و معاونت معدنی وزارتخانه در حال شــکل گیری اســت تا منابع را در قالب یک 

مدل سه جانبه برای نوسازی و تجهیز ماشین آلات استفاده کنیم.
لزوم بازگشت ارز حاصل از صادرات

معاون طرح و برنامه وزیر صنعت همچنین درباره بازگشت ارز حاصل از صادرات به کشور گفت: 
این ارز باید برای سرمایه گذاری های جدید، توسعه و آینده کشور به چرخه اقتصاد کشور بازگردد، 
اما پارسال مقرر شد بخشی از آن برای تامین نیاز وارداتی صادرکنندگان در اختیارشان قرار بگیرد.
وی افزود: مقرر شده برای صادرکنندگان محصولات پتروشیمی 60 درصد ارز صادراتی به سامانه 
نیما بازگردد، 10 درصد آن به صورت اسکناس در اختیار صادرکنندگان باشد و 40 درصد باقیمانده 
نیز صرف واردات مواد اولیه مورد نیازشــان صرف شــود. زرندی ادامه داد: برای صادرکنندگان 
محصولات غیرپتروشیمی، اما این نسبت به صورت 50 درصد عرضه در سامانه نیما، 20 درصد 

اسکناس و 30 درصد واردات مواد اولیه تعریف شده است.

دکتر زرندی معاون طرح و برنامه ریزی وزارت صمت عنوان کرد:

نجات بنگاه های کوچک و متوسط با  تامین نقدینگی از طریق بازار سرمایه 
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رییس سازمان نظام مهندسی معدن ایران گفت: امروز بیش از 1800 
هزار میلیارد تومان نقدینگی در کشور وجود دارد که بخش معدن و 
صنایع معدنی می تواند بخش قابل توجهی از این رقم را جذب کند.

به گزارش جهان معدن داریوش اسماعیلی در نخستین نشست خبری خود 
در سمت ریاست ســازمان نظام مهندسی معدن با بیان اینکه سازمان نظام 
مهندســی معدن در دوره کنونی یک برنامه 6 ســاله در دســتور کار دارد 
و با اشــاره به تصویب استراتژی معدن در شــورای مرکزی نظام مهندسی 
معدن، تصریح کرد: این اســتراتژی با سه محور شامل صیانت از موادمعدنی، 
هوشمندســازی و تلاش برای جذب سرمایه گذاری در بخش معدن و صنایع 

معدنی تدوین شده است.
اسماعیلی با بیان اینکه تا پایان امسال سه برنامه ارجاع کار، صدور پروانه ها 
و مســئول فنی معادن به صورت هوشــمند و الکترونیکی فعال می شــوند، 
گفت: در حال حاضر بیش از 1800 هزار میلیارد تومان نقدینگی در کشــور 
وجــود دارد که یکی از مهمترین راه های جــذب آن، بخش معدن و صنایع 

معدنی است.
رییس ســازمان نظام مهندســی معدن افزود: ارتقای ســطح سازمان نظام 
مهندســی معدن در این دوره یک دغدغه اصلی اســت، زیــرا جایگاه این 

سازمان بسیار بالاتر از شرایط فعلی است.
وی بــا بیان اینکه روزهای 21 و 22 خرداد ماه جاری اجلاس هیات عمومی 
سال 98 این ســازمان در مازنداران برگزار می شود، گفت: قرار است در این 
اجلاس با برگزاری انتخابات از بین اعضای ســازمان یک نفر در رشته معدن 

برگزیده و تعداد 11 نفر شورای مرکزی این سازمان تکمیل می شود.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی همچنین با اشاره 
به اینکه ســازمان برنامه و بودجه معتقد است امکان دریافت بیش از 3 هزار 
میلیــارد تومان حقوق دولتی از معدنکاران وجود دارد، گفت: شــورای عالی 
معادن ماموریتی را به ســازمان نظام مهندسی معدن داده تا بررسی کنیم و 

فرمولی را تدوین کنیم که تمام ذی نفعان به حقوقشان برسند.
رییس ســازمان نظام مهندســی معدن ایران ضمن یــادآوری اینکه ذخایر 
معدنی کشــور تجدید ناپذیرند، گفت: نحوه برداشــت مــواد معدنی باید به 
گونه ای باشــد که این ذخیره خدادادی بین نسل ها حفظ شود و از آن بتوان 

سالیان سال بهره گیری شود.
وی ابراز امیدواری کرد: اســتفاده از مسئولان فنی اکتشاف،  استخراج که از 
اعضای سازمان نظام مهندسی معدن محسوب می شوند، بتوانند در چارچوب 

شیوه برداشت اصولی و صحیح معادن نقش خود را ایفا کنند.
اسماعیلی همچنین در مورد بخشنامه اخیر وزارت صنعت مبنی بر صادرات 
موادمعدنی توسط شــرکت های تولیدکننده، گفت: در صادرات مواد معدنی 
برخی واســطه ها فعال بودند و به همیــن دلیل وزارت صنعت به این نتیجه 
رســید که شرکت هایی که قصد صادرات دارند، یک نماینده را برای این کار 

معرفی کنند.
وی همچنیــن از تفویض اختیار وزارت صنعت، معدن وتجارت به ســازمان 
نظام مهندســی معــدن در ارتباط با طرح های اکتشــافی و بهره برداری از 
معادن خبر داد و افزود: قرار اســت سازمان های اســتانی این تشکیلات به 
عنوان نمایندگان وزارت صنعت به ایفای وظیفه در ارتباط با طرح های مزبور 

داشته باشند.
رییس ســازمان نظام مهندســی معدن در ادامه با اشاره به تدوین نقشه راه 
معدن و صنایع معدنی در سال 97 گفت:  در تحولی که از وزیر صنعت قبلی 
به وزیر جدید داشتیم، اجرای این نقشه با کندی روبه رو شد ولی این موضوع 
در برنامــه کاری وزیر فعلی قرار دارد و کارگروه اجرای نقشــه راه معدن نیز 

تشکیل شده است.
وی ســرعت واگذاری پهنه های معدنی را کند دانســت و اضافه کرد: شیوه 

واگذاری ها قابل قبول نیست و باید به این مهم تسریع بخشید.
وی در مورد اعتراض برخی معدن کاران نســبت به نحوه واگذاری پهنه های 
معدنی کشور نیز گفت: طبق نقشه راه معدن،  وزارت صنعت باید تکلیف تمام 
پهنه ها و محدوده های معدنی را طی یک ســال مشخص کند، به طوری که 

هیچ پهنه ای بلاتکلیف نماند و مشکلات و معارضان برطرف شوند.
رییس ســازمان نظام مهندسی معدن ادامه داد: در صورتی که پهنه معدنی 
به فردی واگذار شده که اهلیت لازم را نداشته باشد، نسبت به بازپس گیری 

پهنه و برگزاری مزایده واگذاری آن اقدام خواهد شد.
اســماعیلی اظهار داشــت: بر پایه آمارهای وزارت صنعت، حدود 22 تا 23 
میلیــارد دلار ارزش محصولات تولیدی بخش معــدن و صنایع معدنی در 
ســال 97 بود، از این رقم 13 میلیارد دلار سهم مصرف بازار داخلی و بقیه 

صادر شد.
وی گفت: تولیدات پارسال ضمن حفظ اشتغال در این بخش، نقش بسزایی 

در صرفه جویی ارزی داشت که مانع از هزینه ارزی شد.
رییس سازمان نظام مهندسی معدن تصریح کرد: تفویض اختیاراتی که در حوزه 
عملکردی ســازمان نظام مهندسی معدن اســت از سوی وزارت صنعت، نقش 

موثری در ارتقای روند بهره برداری از معادن کشور به دنبال دارد.

رییس سازمان نظام مهندسی معدن مطرح کرد:

 ظرفیت های بخش معـــدن 
برای جذب نقدینگی های سرگردان
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جمهوری اســلامی ایران با تولید نبشــی های سایز بزرگ 13 تا 20 
میلیمتر فولادی که مورد نیاز صنایع بــرق، مخابرات، نفت و غیره 
است، در جمع کشــورهای اروپایی و چین به عنوان تولیدکنندگان 

این کالا قرار گرفت و به این ترتیب از واردات بی نیاز شدیم.
به گزارش جهان معدن، بهمن قاســمی عضــو انجمن تولید کنندگان فولاد 
ایران روز دوشــنبه در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: اکنون ظرفیت تولید 
نبشی های 13 تا 20 میلیمتر در ایران در واحد تولیدی مربوطه به 300 هزار 
تن رسیده و با توجه به نبود آمارهای رسمی از نیاز داخل، برآورد می شود که 

بالغ بر 100 هزار تن نیاز داخلی باشد.
وی تصریح کرد: بر اســاس پیش بینی میزان نیاز داخل به این نبشــی های 
فولادی برآورد می شــود که سالیانه 500 تا 600 میلیون دلار در این بخش 
صرفه جویی ارزی محقق شــود و کشــورمان از واردات این گونه آهن آلات 

برای مصرف در دکل های برق، مخابرات و نفت بی نیاز شود.
برخی از اخبار غیر رســمی حاکی اســت، با وجــود توانمندی ایران در این 
بخش، واردکنندگان از کشورهای اروپایی و چین نسبت به واردات این اقلام 

مبادرت می ورزند.
مدیرعامــل آریان فــولاد تصریح کــرد: تولید محصولات یاد شــده برپایه 
اســتانداردهای ایزو OHSAS 18001 ،9001 ،1001 به بازار کشورهای 
عراق، پاکستان، افغانســتان، جمهوری آذربایجان، ارمنستان و ترکیه صادر 

می شود.
وی گفت: پیش از این ســالیانه صدها میلیون دلار ارز کشــور برای تأمین 
نبشی های یاد شده صرف واردات می شد، اما اکنون به خودکفایی رسیده ایم 

و این امر حاصل 20 سال تلاش صنعتگران ایرانی است.
قاســمی با بیان اینکه پارســال میزان تولید این مجموعه به 450 هزار تن 
رسید، گفت: ســال 97 در واقع 30 درصد ظرفیت تولید به بازار مصرف راه 

یافت که از این رقم نیمی به میلگرد و بقیه به نبشی اختصاص یافت.

مشکلات پیش روی صنعت فولاد
وی واردات بی ضابطه و ســودجویانه را ضربه به تولید ارزیابی کرد و گفت: 
در ســالهای اخیر 2 میلیون تن ورق فولادی در قالب قاچاق به کشــور وارد 
که برخورد قانونی با آن انجام نشــد، در واقع با دور زدن قانون به شیوه های 

مختلف متخلفان راه خود را در حاشیه امن می گذرند.
عضو انجمن تولید کنندگان فــولاد ایران، دخالت نکردن دولت در مکانیزم 
قیمت گذاری کالاها و همچنین بر ممانعت از رایزنی رانت خواران در عرصه 

صنعت فولاد را خواستار شد.
وی اضافه کرد: فلســفه عرضه و تقاضا یک اصل مســلم اقتصادی اســت و 
فروشندگان شــمش فولادی )بیلت( و محصول می توانند برپایه قیمت های 

جهانی اقدام به مبادله کالا داشته باشند.
راه حل پیشنهادی برای مهار زلزله نقدینگی

به اعتقاد قاســمی، امروز زلزله نقدینگی و سیلاب حاصل از آن به هر سو و 
سمتی وارد شد جز ویرانی حاصلی ندارد.

وی پیشــنهاد حدف کامل یارانه ها را داد که به گفته او مانع جدی افزایش 
نقدینگی است و کاهش نرخ بهره در حد صفر و برخورد جدی با عوامل دور 

زدن با قانون از دیگر راهکارهای سلامت اقتصادی محسوب می شود.
قیمت های غیر واقعی در بورس کالا

مدیرعامل آریان فــولاد تصریح کرد: امروز قیمت هــا در بورس کالا واقعی 
نیســت و ضرورت دارد تا با اصلاحات اساســی در این حوزه، بتوان مشکل 

پیش روی را برطرف ساخت.
به گفته وی، بورس کالا قیمت پایه شمش فولادی را سه هزار و 200 تومان 
تعیین می کند، در حالی که ماههاســت در بازار این نوع شمش هرکیلوگرم 
چهار هزار تومان معامله می شــود، بنابراین عرضه پنج درصد محصول برای 
کشــف قیمت و تعیین نرخ برای 95 درصد باقیمانــده زیان های زیادی به 

تولیدکنندگان مقاطع فولادی وارد می کند.

مدیرعامل شرکت آریان فولاد خبرداد:

 خودکفایی ایران در تولید 
دکل های برق مخابرات و اسکله های نفتی
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ششمین همایش بهره وری معدن و صنایع معدنی با حضور رییس هیات عامل، 
معاون آموزش و پژوهش ایمیدرو، رییس کمیسیون صنایع و معادن اتاق ایران، 
معاون ســازمان بهره وری و دیگر مقامات برگزار شــد. در بخش ارزیابی این 
همایش و در بخش پروژه های بهبود 73 پروژه از ۴0 شــرکت دریافت شد که 

در پایان، 9 پروژه از 8 شرکت به عنوان پروژه های بهبود برتر انتخاب شدند.
معیارهــای ارزیابی جایزه بهره وری بخش معدن و صنایع معدنی مشــتمل بر رهبری و 
استراتژی، سرمایه های انســانی، منابع سازمانی، فرآیندها، محصولات و خدمات، نتایج 

مشتریان، نتایج کارکنان، نتایج جامعه و نتایج کلیدی بهره وری عنوان شد.
در این همایش، رییس هیات عامل ایمیدرو تاکید کرد: یکی از گرایش های ما تقاضا محور 

شدن پروژه های بهره وری در حوزه معدن، فولاد، مس، آلومینیوم، سیمان و... است.
خداداد غریب پور که در مراسم گشایش ششمین همایش بهره وری معدن و صنایع معدنی 
سخن می گفت، تصریح کرد: پروژه های تحقیقاتی حتما بر اساس نیازها و برطرف شدن 

آنها تعریف شود.
غریب پور در این برنامه که معاون ســازمان ملی بهره وری، روســای تشکل های معدنی 
و مدیران شــرکت های معدنی و صنایع معدنی حضور داشــتند، ادامه داد: در طرح های 

تحقیقاتی به دنبال رشد بهره وری در کاهش مصرف انرژی هستیم.
وی افزود: همکاری با دانشگاه ها بر اساس قراردادهایی باشد که به رشد بهره وری کمک 

کند.
غریب پــور تاکید کرد: ســال آینده یکــی از رویکردهای ما در این همایــش باید ارائه 
دســتاوردهای بهره وری باشــد. معاون وزیر صمت یادآور شد: اگر زمانی که تجهیزات از 
خارج کشور وارد می شد شرکت های خارجی را ملزم به آموزش نیروها می کردیم اکنون 

نرخ بهره وری بالاتری داشتیم.
رییس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به اینکه نیروی انسانی جایگاه والایی در ارتقای سطح 
بهره وری شرکت ها دارد، تصریح کرد: زمانی که به دانش فنی دست یابیم گام موثری در 

ارتقای شاخص بهره وری برداشته ایم.
به گفته وی، اســتفاده از ظرفیت های کنسرســیوم های اکتشافی کمک شایانی به رشد 

بهره وری می کند.
رییس هیات عامل ایمیدرو در بخش دیگری از سخنانش به شرایط فعلی اشاره و اظهار 
کــرد: بهره گیری از ظرفیت های موجود و همچنین معطل در دوران تحریم، رشــد نرخ 

بهره وری را به همراه خواهد داشت.
شکوری: با ارتقای بهره وری، قیمت تمام شده کالاها کاهش می یابد

رییس کمیسیون صنایع و معادن اتاق بازرگانی ایران گفت: با ارتقای بهره وری، قیمت تمام 
شده کالاها کاهش و منافع جمعی افزایش می یابد.

بهرام شــکوری گفت: مهمترین مولفه برای ما به عنوان بخش خصوصی، رقابتی شــدن 
تولید، کاهش قیمت تمام شــده و افزایش ســود و در نتیجه توسعه کسب و کار با ارتقای 

بهره وری است.
رییس کمیسیون صنایع و معادن اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: اگر به نیروی انسانی و 

مدیریت به عنوان بخشی از عوامل تولید توجه کنیم، قیمت تمام شده کاهش می یابد.
شــکوری ادامه داد: در جهان بیشــترین محصول با کمترین قیمت تولید می شود و در 

شرکت ها، ضایعات به صفر رسیده است.
وی افزود: شاخص های بهره وری بخش خصوصی در مقایسه با بخش دولتی به شاخص های 

جهانی نزدیک تر است.
رییس کمیسیون صنایع و معادن اتاق بازرگانی ایران با اشاره به ارتباط دانشگاه و صنعت 
عنوان کرد: این ارتباط باید به صورتی باشد که پژوهش ها و پایان نامه ها بتواند مشکلات 

بخش خصوصی را رفع کند.
ضرورت ایجاد ساختار سازماندهی شده بهره وری در اقتصاد

معاون ســازمان بهره وری ایران اعلام کرد: ایجاد ســاختار ســازماندهی شــده و تحول 
تکنولوژیک در حوزه بهره وری به منظور افزایش شاخص های اقتصادی ضروری است.

عرفان مردانی در این همایش تصریح کرد: بخش معدن و صنایع معدنی به دلیل طراحی 
جایزه و اهتمام به پیاده سازی بهره وری، نسبت به دیگر بخش های اقتصادی پیشروست.

وی گفت: در بخش بهره وری دارای ضعف های بســیاری هســتیم. آمارهای رشد ارزش 
افزوده در بخش معدن طی سال های 75 تا 96 حاکی است که این حوزه تنها 7.6 درصد 
رشد داشته است. مردانی با اشاره به اهمیت بهره وری نیروی کار عنوان کرد: ایران در بخش 

بهره وری نیروی کار در بین کشورهای آسیایی ضعیف عمل کرده است.
معاون پایش و پژوهش سازمان ملی بهره وری ایران ادامه داد: بهترین دوره اقتصادی ایران 
طی ســال های 68 تا 86 بوده اســت و ســال های 86 تا 93 به دلیل مشکلات اقتصادی، 

اقدامات در خور توجهی در بخش بهره وری نیز انجام نشد.
وی اظهار داشت: بســیاری از مدیران رفتار حرفه ای و اثربخش نسبت به مقوله بهره وری 

ششمین همایش جایزه بهره وری معادن و صنایع معدنی برگزار شد؛

 غریب پور: تقاضا محور شدن پروژه های 
بهره وری در حوزه معادن
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ندارند و امیدواریم این خلا ســاختار در اجتماع، با اهتمام بیشــتر مدیران به این حوزه 
مرتفع شود.

ملاطاهری: سهم 21 درصدی صنایع و معادن در ارزش افزوده
مدیر آموزش، پژوهش و فناوری ایمیدرو گفت: ارتقای بهره وری، هم افزایی و رقابت پذیری 

بخش معدن و صنایع معدنی جزو استراتژی های 9 گانه ایمیدروست.
غلامرضــا ملاطاهری با اشــاره به اینکــه ایمیدرو در دولت تدبیر و امید، به روز رســانی 
اســتراتژی های خود به منظور هم راستاســازی با اهداف اقتصاد مقاومتی را انجام داد، 
تصریح کرد: در همین رابطه 9 استراتژی را تدوین و اجرایی کرده ایم که ارتقای بهره وری، 

هم افزایی و رقابت پذیری بخش معدن و صنایع معدنی از جمله این استراتژی هاست.
وی افزود: اگر در شرایط فعلی کشور، به بهره وری بخش معدن توجه کنیم، گامی موثر در 
رشــد اقتصادی کشور خواهد بود. مدیر آموزش، پژوهش و فناوری ایمیدرو با بیان اینکه 
ســازمان های توسعه ای در دنیا بر اساس دسته بندی های صورت گرفته دارای 11 وظیفه 
عمده و تخصصی هســتند، گفت: این وظایف شامل توسعه تکنولوژ ی ها و زیرساخت ها، 

کمک به قانون گذاری و سیاست گذاری، تبادل تجارب و توسعه بازار است.
وی افزود: توسعه تحقیق و مطالعات، کمک های غیرمالی، بهره وری و توسعه منابع انسانی، 
توسعه سرمایه گذاری، نوسازی صنایع، مشارکت با بخش خصوصی و کمک های مالی، از 

دیگر وظایف سازمان های توسعه ای در دنیاست.
ملاطاهری تصریح کرد: ایمیدرو متولی اجرای بخش زیادی از وظایف عمومی سازمان های 
توسعه ای در کشور مشتمل بر توسعه تکنولوژی ها و زیرساخت ها، کمک به قانون گذاری 
و سیاســت گذاری، توســعه تحقیق و مطالعات، بهره وری و توسعه منابع انسانی، توسعه 

سرمایه گذاری، مشارکت با بخش خصوصی و کمک های مالی است.
وی ادامه داد: توســعه و نوســازی با تعریف و اجرای طرح های توسعه ای مناطق محروم، 
فناوری نوین و توسعه ذخایر معدنی و توانمند سازی با حمایت از پژوهش های کاربردی 
و توســعه فناوری محقق می شود و اگر توانمندســازی نباشد، توسعه صورت نمی گیرد. 
رقابت پذیری نیز بسیار متاثر از بهره وری است. مدیر آموزش، پژوهش و فناوری ایمیدرو 
با اشــاره به ماده 3 سیاست های کلی اقتصادی مقاومتی، بیان داشت: بر اساس این ماده، 
محور قراردادن رشد بهره وری در اقتصاد با تقویت عوامل تولید، توانمندسازی نیروی کار، 
تقویتِ رقابت پذیری اقتصاد، ایجاد بستر رقابت بین مناطق و استان ها و به کارگیری ظرفیت 

و قابلیت های متنوع در جغرافیای مزیت های مناطق کشور انجام می شود.
سهم 21 درصدی صنایع و معادن در ارزش افزوده

ملاطاهری با بیان اینکه »گروه صنایع و معادن« سهم 21 درصدی در ایجاد ارزش افزوده 
اقتصاد کشــور دارد، گفت: ســهم گروه خدمات در ایجاد ارزش افزوده 56.5 درصد، گروه 

نفت 11.9 درصد و گروه کشاورزی 9.9 درصد است.
وی ادامه داد: رتبه دوم جایگاه صنعت و معدن حاکی از این است که بر مبنای بهره وری 

می توانیم سرمایه گذاری کنیم.
مدیر آموزش، پژوهش و فناوری ایمیدرو با بیان اینکه براساس ماده 4 قانون برنامه ششم 
توسعه در رشد اقتصادی 8 درصدی کشور حداقل 2.8 درصد باید از محل ارتقای بهره وری 
کل عوامل تولید حاصل شــود، اظهار داشــت: طبق هدف گذاری برنامه ششم در بخش 
معدن، متوســط رشد سالانه ارزش افزوده باید 8.8 درصد و متوسط رشد سالانه اشتغال 

4.6 درصد باشد. وی ادامه داد: همچنین براساس برنامه ششم توسعه، متوسط رشد سالانه 
ســرمایه گذاری در بخش صنعت و معدن باید 26.1 درصد و متوسط رشد بهره وری کل 

عوامل تولید در بخش معدن 2.4 باشد.
ملاطاهری با اشاره به گزارش 2018 مجمع جهانی اقتصاد درباره شاخص رقابت پذیری 
گفت: از جمله شــاخص های مورد ارزیابی در این گزارش، نهادها، پایداری اقتصاد کلان و 

بازار کلان است که رتبه ایران در این موارد بالای 100 است.
وی ادامه داد: این شاخص ها متاثر از بهره وری است و نشان می دهد ما در این زمینه )ارتقای 

بهره وری( نیاز به برنامه منسجم داریم.
تقدیر از برگزیدگان جایزه بهره وری

در پایان این مراسم از برگزیدگان ششمین جایزه بهره وری معدن و صنایع معدنی تقدیر 
شد. در بین 9 شرکت برگزیده از مجموع 33 حاضر در فرآیند ارزیابی در سه سطح اصلی 

"پیشتازان بهره وری"، "پیشروان بهره وری" و " تلاشگران بهره وری" شناخته شدند.
سطوح جایزه دوره ششم، بنگاه ها را در ارتقای بهره وری متمایز ساخته و میزان موفقیت آنها 
را بر اساس معیارهای ارزیابی جایزه نشان می دهد. این سطوح، با توجه به حد نصاب هایی 
که توسط کمیته علمی پیشنهاد و توسط شورای سیاست گذاری به تصویب می رسد، ارائه 
شــده است. از بین 9 شــرکت برگزیده،  میدکو، با کسب بالاترین امتیاز به عنوان شرکت 

"پیشتاز بهره وری" معرفی شد.
۴  ســتاره ها - پس از میدکو، شرکت های شــرکت فولاد آذربایجان،  شرکت معدنی و 
صنعتی گل گهر،  شرکت آهن و فولاد غدیر ایرانیان،  شرکت سیمان داراب،  شرکت سیمان 
فارس نو، شرکت سیمان بهبهان، شرکت آلومینای ایران و شرکت منطقه ویژه اقتصادی 
صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس در سطح "پیشروان بهره وری 4 ستاره" قرار گرفتند.

3 ستاره ها - همچنین شرکت های تهیه و تولید مواد نسوز ایران و مجتمع سنگ آهن 
سنگان توانستند به عنوان شرکت های"3 ستاره" پیشروان بهره وری شناخته شوند.

2 ستاره ها- در همین سطح، شــرکت های سنگ آهن مرکزی ایران، شرکت سیمان 
خاش،  شــرکت فولاد بوتیای ایرانیان،  مجتمع صنعتی معدنی فســفات اسفوردی بافق، 
مجتمع کک ســازی و پالایش قطران زرند، مجتمع معدنی سرب و روی انگوران، سنگ 
آهن فلات مرکزی ایران و شرکت زغالسنگ البرز مرکزی صاحب "دو ستاره" در سطح 

پیشروان شدند.
یک ستاره ها -  از سوی دیگر مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران، صندوق بیمه 
سرمایه گذاری فعالیت های معدنی و شرکت فولاد غرب آسیا در جایگاه شرکت های "یک 

ستاره" پیشروان بهره وری قرار گرفتند.
تلاشگران

ششمین دوره جایزه بهره وری معدن و صنایع معدنی علاوه بر این جایگاه،  سطح "تلاشگران 
بهره وری" به شرکت ملی سرب و روی ایران،  مجتمع سنگ آهن سیرجان،  توسعه صنایع 
انرژی بر پارســیان جنوب و شرکت توســعه آهن و فولاد گل گهر و  مرکز تحقیقات مواد 
معدنی ایران – یزد رســید. در پایان گفتنی اســت جایزه بهره وری بخش معدن و صنایع 
معدنی، جایزه ای است »بخشی و تخصصی« که توسط وزیر صنعت، معدن و تجارت و یا 
رییس هیات عامل ســازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران به برترین 

بنگاه های ایرانی حائز شرایط در بخش معدن و صنایع معدنی، اعطا می شود.
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مجمع عمومی عادی سالانه صاحبان سهام شرکت 
معدنی وصنعتی چادرملو با حضور اکثر سهامداران 
برگزار شد. درآمد هر سهم چادرملو در سال مالی 97 
نســبت به سال مالی 96 به میزان ۴56 ریال معادل 

121 درصد افزایش داشته است.
در این جلسه پس از انتخاب دکتر قنبری مدیر عامل شرکت 
سرمایه گذاری امید به  عنوان رئیس  مجمع و ناظرین مرتضی 
علی اکبری نماینده شــرکت توسعه معادن وفلزات و داوود 
حسنی زاده نماینده ســهام عدالت و همچنین محمودی 
نماینده ســازمان بورس واوراق بهادار و بهرامیان نماینده 
موسسه حسابرســی رایمند و همکاران؛ مهندس محمود 
نوریان به  عنوان مدیر عامل شــرکت چادرملو گزارشــی از 
عملکرد و برنامه های اجرایی شــامل عملیات اســتخراج، 
تولید و فروش محصولات و طرح ها و برنامه های سالجاری 

شرکت را به اطلاع حاضران رساند.
در ادامه این جلســه گزارش بــازرس قانونی در خصوص 
عملکرد هیات مدیره، صورت های مالی مشتمل بر ترازنامه، 
ســود و زیان و یادداشــت های پیوست آن برای سال مالی 
منتهی به 29 اســفند 97 قرائت و مجمع پس از اســتماع 
توضیحــات هیات مدیــره و بازرس قانونی بــه اتفاق آراء 
ضمــن تائید عملکــرد هیات مدیره، صورت هــای مالی و 
یادداشت های پیوســت آن برای سال مالی منتهی به 29 
اســفند 97 را تصویب کرد و تصمیمات ذیل اتخاذ و مورد 

تصویب قرار گرفت.
1- در ارتباط با تقسیم سود سال مالی منتهی به 29 اسفند 
97 مقرر شد مبلغ 23 میلیارد و 450 میلیون ریال از کل 
سود شرکت در سال 97 به مبلغ 27 میلیارد و 868 میلیون 
ریال به ازای هر سهم 700 ریال بین سهامداران توزیع شود.

2- اعضای هیات مدیره مشابه دوره قبل انتخاب شدند.
3-  موسســه حسابرســی رایمند و همــکاران به  عنوان 
حســابرس و بازرس اصلی و موسســه حسابرســی شد و 
همکاران به  عنوان بازرس علی البدل برای ســال مالی 98 

انتخاب شده اند.
۴- معاملات مشــمول مــاده 129 لایحه اصلاحی قانون 

تجارت مورد تائید و تصویب قرار گرفت.
5- حق حضور و پاداش هیات مدیره تعیین شد.

6- روزنامه »دنیای اقتصاد« براي درج آگهی های شــرکت 
تعیین شد.

7- مجمــع مراتب تقدیر خود را از زحمات هیات مدیره و 
تمامي کارکنان شرکت اعلام داشت.

بر اســاس این گزارش مهندس نوریان مدیر عامل شرکت 
معدنی وصنعتی چادرملو )سهامی عام( در گزارش عملکرد 
هیات مدیره در سال 97؛ دستیابی به اهداف تولید فراتر از 
برنامه، بهره برداری از کارخانه مگامدول احیای مستقیم و 
دیگر موفقیت ها را حاصل تلاش تمامي کارکنان، رهنمودها 
و همراهی صاحبان سهام و سیاست های اتخاذ شده توسط 
هیات مدیره عنوان کرد و گفت: ایـــن شـرکت در سال 97 
بـــا اتخاذ تدابیر مناسب مشکلات پیش رو را تا حد امکان 
برطرف کرده و در حصول به اهداف پیش بینی شده از جمله 
استفاده از حداکثر ظرفیت ساخت داخل لوازم، تجهیزات 
و قطعات یدکی مصرفی در مجتمع های معدنی وصنعتی؛ 
بیش از 64 هزار و 900 نفر ساعت دوره های آموزشی برای 

کارکنان امانی و پیمانکاران برگزار کرده است.
وي تاکید کرد: این شــرکت همچنین طي ســال 97 در 
تــداوم برنامه هــای ارتباط صنعت با دانشــگاه؛ دوره های 
کارآموزی دانشجویان دانشگاه های کشور در گرایش های 
استـخراج، فـرآوری، تولید، برق و مکانیک در مجتمع های 
معدنی وصنعتی به میزان 8 هزار و 842 نفر ســاعت برگزار 

کرده است.
مهنــدس نوریان همچنین پس از گزارش عملکرد تولید و 
فروش و درآمد شــرکت؛ به تشریح طرح ها و فعالیت های 
ســرمایه ای در دســت اقدام شرکت اشــاره کرد و گفت: 
با توجه به مجوز اکتشــاف صادر شــده از ســوی سازمان 
صنعت، معدن و تجارت اســتان یزد در تاریخ 97/11/28 
برای معدن  )D19(عملیات اجرایی اکتشــاف مقدماتی و 
تفصیلی این معدن آغاز شده است. انتظار داریم با دستیابی 
به سنگ آهن توده معدنی )D19( از بـروز ریسک فقـدان 
ذخیـره معـدنی مناسب جلوگیری کنیم. وی برآورد هزینه 

ســرمایه گذاری اجرای این طرح را حدود 19 هزار میلیارد 
ریال عنوان کرد.

مدیرعامل چادرملو همچنین سایر طرح های این 
شرکت را به شرح زیر اعلام کرد:

طرح احداث نیروگاه خورشیدی: شرکت بنا دارد نسبت به 
احداث یک واحد نیروگاه 10 مگاواتی خورشیدی در جوار 
نیروگاه 500 مگاواتی سیکـل تـرکیبی خـود در مجتمع 
صنعـتی اقـــدام کند که مقـدمات عملـیات اجـرایی آن 
آغـاز شده است. هزینه سرمایه گذاری در این طرح به میزان 

7 میلیون یورو خواهد بود.
مشارکت در افزایش سرمایه شرکت های سرمایه پذیر: 
به موجب مصوبه هیات مدیره شرکت موضوع مشارکت در 
افزایش ســرمایه شرکت های ســرمایه پذیر همواره مورد 
توجه مدیریت بوده است. شرکت های سرمایه پذیر عمدتا 
در زمینه های معدن وصنایع معدنی وابسته، تامین و انتقال 
آب و تامیــن مالی فعالیت می کنند. در ســال 97 مبلغ 5 
هزار و 318 میلیارد ریال بابت مشارکت در افزایش سرمایه 

شرکت های سرمایه پذیر پرداخت شده است.
مشــارکت در بهره برداری از معادن ســنگ  آهن 
اســترالیا و احداث کارخانه های تولید کنسانتره به 
میزان 12 و نیم میلیون تن: شــرکت معدنی وصنعتی 
چادرملو به همراه شرکت معدنی وصنعتی گل گهر و شرکت 
فولادمبارکه )از طریق شــرکت فولاد هرمزگان( و شرکت 
فکور صنعت هر کدام با مشارکت به میزان 25درصد موضوع 
ســرمایه گذاری در استفاده از ذخایر سنگ آهن استرالیا و 
تولید 12 و نیم میلیون تن کنسانتره را پیگیری و حق السهم 

مشارکین مطابق برنامه زمان بندی پرداخت شده است.
سـرمایه گـــذاری مشـــارکین در بهره برداری از معدن و 
تــا پایان فاز یک که کارخانه 5 میلیون تنی کنســانتره به 
بهره برداری خواهد رسید؛ به میزان 88 میلیون دلار آمریکا 

پیش بینی شده است.
برای اجرای فاز 1 و فازهای 2 و 3 معادل 85 درصد مجموع 
سرمایه گذاری که محدود به مبلغ 960 میلیون دلار آمریکا 
است؛ از تسهیلات فاینانس کشور استرالیا استفاده خواهد 

شد.
محمود نوریان در ادامه طرح ها و فعالیت های ســرمایه ای 
آتی شــرکت را هم اینگونه بیان کرد: طرح احداث کارخانه 
گندله ســازی جدید با ظرفیت 4 میلیون تن در ســال که 
اجرای طرح مذکور با برآورد سرمایه گذاری حداقل به میزان 
20 هزار و 974 میلیارد ریال )شـامل 89 میلیون یورو( در 
دسـت مـطالعه است. همچنین طرح احداث کارخانه نورد 
با ظرفیت 1/1 میلیون تن در سال که اجرای طرح مذکور 
با پیش بینی ســرمایه گذاری حداقــل به میزان 11 هزار و 
673 میلیارد ریال )شــامل 52 میلیون یورو( در دســـت 

مـطالعه است.
سود خالص: با توجه به مندرجات فوق و لحاظ تاثیر تغییرات 
هزینه هــای عملیاتی، مالی و ســایر درآمدها و هزینه های 
عملیاتی و غیرعملیاتی، تغییــرات در قیمت های فروش و 
احجــام مقداری فروش و تغییرات بهای تمام شــده کالای 
فروش رفته موجب شــده که سود خالص از مبلغ 12.584 
میلیارد ریال در سال 96 به مبلغ 27.868 میلیارد ریال در 

سال 97 به میزان 121 درصد افزایش یابد.

در مجمع عمومی عادی سالانه چادرملو انجام شد؛

تقسیم 7۰۰ ریال  سـود هر سهم 
در مجمع عمومی عادی »کچاد«
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مجمع عمومی عادی ســالانه ســال مالی منتهی به 
29 اســفند ماه 1397 شــرکت نفت ایرانول با ثبت 
بی نظیرترین ســال ایرانول از ابتدای تاسیس تاکنون 
با رشد اکثر شــاخص ها و با حضور بیش از 91 درصد 
سهامداران برگزار شد. شرکت نفت ایرانول توانست 
یکی از بهترین مجامع خود در سال های اخیر را برگزار 
کند و موفق به کسب رضایت سهامداران خرد و کلان 

خود شود.
این مجمع که به ریاست آقای خالق و نظارت آقایان فصیحی 
و توکلی برگزار شد علاوه بر تصویب صورت های مالی با توجه 
به گزارش عملکرد مدیرعامل شرکت با ثبت رکورد بالاترین 
مبلغ فروش همراه با رشــد ســهم بازاردر تاریخ ایرانول و نیز 
رشد سود عملیاتی به میزان 40 درصد نسبت به سال 1396، 
فروش به میزان 62 درصد و افزایش 53 درصدی سود خالص 
سال نسبت به سال قبل از مبلغ 2121 میلیارد ریال در سال 
96 به مبلغ 3246 میلیارد ریال در سال 97 که عمدتا ناشی 
از افزایــش حجم فروش داخلی به میزان 63 درصد و کاهش 
هزینه های فروش، اداری و عمومی به میزان 4 درصد می باشد، 
موجب تحقق EPS هر ســهم به مبلغ 1623 ریال و مصوب 
شــد از مبلغ 3246 میلیارد ریال ســود تحقق یافته )به ازای 
هر سهم 1623 ریال( مبلغ 2900میلیارد ریال و به ازای هر 
ســهم 1450ریال معادل 90 درصد از سود تحقق یافته بین 

سهامداران تقسیم شود.
در این جلســه مهندس عیســی اسحاقی مدیرعامل شرکت 
نفت ایرانول ضمن ارائه گزارش عملکرد سال 97 در پاسخ به 
ســوالات سهامداران گفت: سال گذشته بهترین سال ایرانول 
بــود و مقدار فروش انواع روغن موتور ایرانول از 150 میلیون 
لیتر سال 96 به حدود 170 میلیون لیتر، فروش ریالی ایرانول 
از حــدود 13 هــزار میلیارد به حدود 21 هزار میلیارد ریال و 

سهم بازار ایرانول از 27 درصد به بیش از 30 درصد رسید.
مهندس اسحاقی تصریح کرد: ما بر اساس استراتژی 8 ساله ای 
که برای ایرانول تدوین شــده پیش می رویم و خوشــبختانه 
توانســتیم در شش ســال حضورم در ایرانول رکورد تولید، 
فروش، صادرات، صادرات روغن موتور، کاهش خام فروشــی، 
سهم بازار و سود را بشکنیم و سال 97 براساس این استراتژی 
پیــش رفتیم و فروش مقداری انواع روغن موتور با حدود 30 
درصد و فروش مبلغی کل با 65 درصد نســبت به ســال 96 

افزایش یافت.
وی درباره برنامه های ســال 97 گفت: در آغاز سال 1397 و 
با تداوم برنامه های به ثمر نشســته در سال های گذشته و بر 
اساس برنامه اســتراتژی 1404 شرکت نفت ایرانول، تلاش 
مدیریت شــرکت، ایجــاد ارزش افزوده و اســتفاده بهینه از 
دارایی های شرکت و تبدیل دارایی های کم بازده و در نتیجه 

افزایش ســهم بازار داخلي در روغن هاي موتوري و صنعتي، 
ساماندهي فعالیت ها و تولید بر اساس استانداردهاي متعارف 
صنعت و دریافت تاییدیه هاي اجباري و تشــویقي، توجه به 
تولیدات با ارزش افزوده بالاتر و در نهایت سودآوری حداکثری 

برای ذینفعان شرکت بود.
مهندس اســحاقي تصریح کرد: بر اســاس استراتژی تدوین 
شــده ایرانول 10 طرح توســعه ای را باید تا 1400 به انجام 
برســانیم، این 10 پروژه از سال 1395 تا سال 1400 باید به 
بهره برداری برسند که خوشبختانه با برنامه زمان بندی انجام 
شده 5 پروژه آن از محل افزایش سرمایه  است که تاکنون پایانه 
صادراتی ایرانول دربندر امام خمینی )ره(، تولید روغن موتور 
در آبادان پس از 36 ســال، کولینــگ تاور آبادان، خط ریلی 
حمل محصولات از پالایشگاه تهران تا ماهشهر راه اندازی شده 

است و بقیه بخشی از برنامه های شرکت است.
وي اضافه کــرد: پروژه افزایش راندمان واحد موم زدایی )فاز 
یــک(، پــروژه افزایش راندمان واحد موم زدایــی )فاز دوم(، 
احداث واحد تولید بخار پالایشــگاه تهران، پروژه ساختمان 
جدید اداری، پروژه احداث واحد بخار پالایشگاه آبادان مابقی 
پروژه هایی هستند که در راستای توسعه شرکت نفت ایرانول 

به بهره برداری خواهند رسید.
مهندس اسحاقی در مورد پایانه صادراتی ایرانول که در سال 
97 راه اندازی شد، گفت: پایانه صادراتی شرکت نفت ایرانول 
در بندرامام خمینی)ره( با ظرفیت مخازن 25 هزار تنی دارای 
هشــت مخزن اســت که ســه مخزن آن )5 هزار تنی( برای 
فرآورده های ســنگین، چهار مخزن)2500 تنی( جهت انواع 
روغن پایه و یک مخزن آب آتش نشــانی اســت و با سرمایه 
گذاری حدود 600 میلیارد ریال و با ارزش روز حدود 2500 
میلیارد ریالی افتتاح شــد. با بهره برداری از این پروژه علاوه 
بر ایجاد اشــتغال، کمک شایانی به کاهش هزینه ها و افزایش 

امکانات رقابتی و صادراتی ایرانول نیز خواهد شد.
مهندس اســحاقي در ادامه در مورد تولید محصولات جدید 
در ایرانول طی ســال 97 ،گفت: ایرانول در راســتای افزایش 

کیفیت و تکمیل ســبد کالای این شرکت، در سال گذشته، 
ســال حمایت از کالای ایرانی، چهار محصول جدید به بازار 
عرضه کرد که این چهار روغن موتور علاوه بر بالاترین سطح 

کیفی روز دنیا، تاییدیه های مرسدس بنز و رنو را دارد.
مهندس اســحاقی در مورد صادرات نیز گفت: به منظور بالا 
بردن ســوددهي شــرکت با تبدیل روغن پایــه صادراتی به 
محصــول نهایی و صادرات آن )صــادرات محصول به هفت 
کشور در سال 95 و تداوم آن در سال 96 ضمن جلوگیری از 
خام فروشی محصولات شرکت، سودآوری شرکت تضمین و 
همچنین ورود شرکت ایرانول به بازار فروش محصولات نهایی 
تضمین شــد. با تداوم این سیاست، در نیمه دوم سال 1395 
تولید محصولات نهایی به حداکثر مقدار خود در طول حیات 
شــرکت نفت ایرانول رسید و در نهایت در سال 1395 مقدار 
تولید محصول نهایی مظروف به بیش از 150 هزار مترمکعب 
رســید و مقدار روغن پایه صادراتی در کمترین حد خود قرار 
گرفت. این موضوع ضمن افزایش ســودآوری شرکت، رابطه 
مســتقیم با افزایش سهم بازار شرکت در سال 1395، 1396 

و 1397 داشته است.
وی افزود: با تداوم این روند در سال 1396 و ادامه آن در سال 
1397 مقدار تولید محصول نهایی در شــرکت، ضمن پیشی 
گرفتن عملکرد نســبت به بودجه در نیمه اول سال 1397، 
سودآوری شــرکت در دراز مدت تضمین شد؛ اثر عینی این 
موضوع در گزارش شش ماهه سازمان صنعت، معدن و تجارت 
و ارائه آمار پیشــی گرفتن شرکت نفت ایرانول در بخش های 
مختلف توزیع و تولید آشکار و بر اساس این گزارش، سهم بازار 
روغن خودرویی شرکت با عبور از 27 درصد، به مرز 30 درصد 

به عنوان بالاترین سهم شرکت از زمان تاسیس خود رسید.
وی همچنین در پاســخ به کاهش خام فروشــی بیس اویل 
)روغــن پایه( گفت: میزان صادرات بیس اویل را از 140 هزار 
تن ســال 94 به 30 هزار تن در سال گذشته کاهش دادیم و 
این مهر تاییدی بر افزایش فروش انواع روغن موتور و ســهم 

بازار ایرانول است.

در مجمع عمومی مالی97 ایرانول اعلام شد

ثبت بی نظیرترین سال ایرانول با رشد اکثر شاخص ها 
ایرانول رکورد فروش، تولید، صادرات، کاهش خام فروشی و سود را در 5 سال اخیر شکست 
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مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان در گزارش خود 
به مجمع عمومی شرکت از رشد 9۴ درصدی سود 
خالص سهام »فخوز« و موفقیت فولاد خوزستان 
در صادرات بالغ بر 57 درصد از محصول شمش در 

سال 97 خبر داد.
بر اســاس این گــزارش مجمع عمومی عادی ســالیانه 
شرکت فولاد خوزســتان با حضور اعضای هیات مدیره، 
مدیرعامل، حسابرس مستقل و بازرس قانونی، نمایندگان 
ســازمان های خصوصی ســازی و بورس اوراق بهادار و 
دارندگان بیش از 81 درصد از کل ســهام این شــرکت 
در محــل تالار همایش های ســازمان آب  و برق واقع در 
گیت بوستان انجام شد. در ابتدای جلسه مجمع عمومی 
هیات رییسه در اجرای ماده 101 لایحه اصلاحی قانون 
تجارت مصوب اســفند ماه 1347 و ماده 22 اساسنامه 
شامل مهدی رضایی رییس، امیرحسین نادری و محمد 
مهــدی مومن زاده ناظران و علی اصغر مشــهدی زاده به 
عنوان منشی مجمع انتخاب و این جلسه رسمیت یافت.

این گزارش حاکیست؛ مهندس محمد کشانی مدیرعامل 
فولاد خوزستان خلاصه گزارش عملکرد هیات مدیره این 
شرکت را در سال مالی منتهی به 29 اسفندماه سال 97 

خطاب به سهامداران در مجمع عمومی ارائه کرد.
مهندس کشانی با اشاره به اینکه سال 98 از سوی رهبر 
معظم انقلاب به نام ســال رونق تولید نامگذاری شــده 
اســت، افزود: شرکت فولاد خوزستان سال گذشته با در 
نظر گرفتن تامین نیاز داخلی؛  57 درصد از تولید خود را 
به کشورهای دیگر صادر کرده که این میزان بیش از یک 
میلیارد دلار ارزآوری به همراه داشته است. از طرفی دیگر 
تولید شرکت بدون اضافه کردن تجهیزات و تکیه بر توان 
داخلی و دانش فنی روند صعودی داشت؛ به طوری که از 
تولید3/4  میلیون تن در ســال 94 به تولید3/8  میلیون 

تن در سال 97 دست پیدا کردیم.

مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان از افزایش سرانه تولید 
خبر داد و تصریح کرد: روند سرانه تولید در سال 94؛ 480 
تن بر نفر بود که این رقم در ســال 97 با همت کارکنان 
تلاشگر فولاد خوزستان به 621 تن بر نفر افزایش پیدا کرد.

وی افــزود: در بحث کاهش مصرف انــرژی برنامه های 
بسیاری در سطح شرکت پیاده سازی شد که از مهمترین 
موارد کاهش مصرف انرژی می توان به کاهش مصرف آب 
به میزان مطلوب اشاره کرد. همچنین شاخص های مالی 
شرکت در بحث سود سهام از میزان 1120 ریال به ازای 
هر ســهم در سال 96 به 1650 ریال در سال 97 افزایش 
پیدا کرد که این مهم با افزایش ســودآوری همراه بود. از 
طرف دیگر قیمت ســهام در ســال 94 از 2440 ریال به 
8120 ریال در پایان ســال 97 روند صعودی را در پیش 

گرفته است.
مهندس کشانی تشکیل کمیته مقابله با تحریم    ها در فولاد 
خوزستان را یکی از فعالیت های استراتژیک تلقی کرد و 
اظهارداشت: به دنبال خروج آمریکا از برجام در اردیبهشت 
ماه سال گذشته و مقابله با هرگونه تهدید احتمالی؛ کمیته 
مقابله با تحریم ها در شرکت فولاد خوزستان تشکیل شد 
که در این کمیته اقدام به شناســایی اقلام اســتراتژیک 
وارداتی مانند الکترود شــد و با تکیه بر آینده نگری و در 
نظر گرفتن اینکه ممکن است شرایط تحریم به گونه ای 
پیش رود که امکان واردات میسر نباشد؛ نیازهای دو ساله 
خود را تامین کردیم. برای مثال پایداری الکترود را از 29 

روز به 331 روز ارتقاء بخشیدیم.
مدیرعامل شــرکت فولاد خوزســتان از تولید بیش از 6 
میلیون تن گندله و 3 میلیون تن آهن  اسفنجی در سال 
گذشته خبر داد و تاکید داشت: ثبت رکورد تولید روزانه و 
ماهانه، فروش 3 میلیون و 727 هزار تن محصول نهایی، 
صادرات بیش از 2 میلیون تن محصول، بهینه سازی سبد 
محصولات با هدف حداکثرسازی سود، رشد 94 درصدی 

سود خالص سهام، اجرای پروژه های توسعه بهینه سازی 
و زیســت  محیطی، افتتاح ورزشگاه مدرن شهدای فولاد 
خوزســتان و اجرای کامل مســئولیت های اجتماعی از 
مهمترین اهداف شــرکت در سال 97 بود. همچنین در 
راســتاي تامین معیشــت کارکنان شرکت نیز گام های 

موثری برداشته شد.
مهندس کشــانی تامین مواد اولیه را مهمترین دغدغه 
صنعــت فولاد دانســت و گفت: تامین پایــدار در اقلام 
استراتژیک شامل کنسانتره، سنگ آهن، الکترود، قراضه 
و نوســازی فناوری تولید در راســتای تعالی عملیاتی و 
افزایش رقابت پذیــری از مهمترین فاکتورهای پایداری 
تولیــد اســت. وی ادامه داد: یکی از مــواردی که امروز 
صنعت فولاد را تهدید می کند؛ تامین مواد اولیه اســت. 
با این رویکرد شــرکت فولاد خوزستان با در نظر گرفتن 
افق 1404 اقدام به خرید ســهام شرکت توسعه فراگیر 
سناباد و راه  اندازی خط تولید  2/5میلیون تنی کنسانتره، 
تاسیس شرکت پیشگامان توسعه معدنی ایستاتیس در 
بالادست و رایزنی با وزارت رفاه به منظور تملک شرکت 
فولاد اکسین در پایین دست کرده  است که هدف از این 
اقدامات؛ تکمیل زنجیره ارزش از معدن تا نورد گرم است.
مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان در پایان سخنان خود 
با اشــاره به برنامه های سال 98 گفت: پروژه های تعریف 
شــده برای اجرا در ســال 98 با تمرکز بر تولید پایدار و 
افزایش ظرفیت اجرایی اســت. در همین راستا مناقصه 
اجرای اســلب عریض و کوره پاتیلی، کلنگ زنی احداث 
کارخانــه مگامدول احیاء مســتقیم، احــداث کارخانه 
اکسیژن 4، مشــارکت در احداث کارخانه بریکت سازی 
اندیمشک، مشــارکت در احداث کارخانه تولید الکترود 
گرافیتی، احداث کارخانجات 500 هزار تنی کنســانتره 
در کنار مجموعه معادن کوچک و احداث خط 400 کیلو 
ولت از جمله سرمایه گذاری های شرکت فولاد خوزستان 
در سال 98 به شمار مي  رود. این گزارش حاکیست؛ جلسه 
مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت فولاد خوزستان که 
با نماد )فخوز( در بورس کالای کشور فعال است، پس از 
اســتماع گزارش مدیرعامل به دیگر موارد دستور جلسه 
مطابــق روال قانونی پرداخت و مبلغ 1000 ریال ســود 
برای هر سهم را تصویب کرد. همچنین مقرر شد اولویت 
پرداخت با سهامدار خرد باشد و برای سهامداران عمده به  

تناسب درصد سهام پرداخت شود.
گزارش خبرنگار ما حاکیســت در ادامه هیات رئیسه به 
سوالات مطرح شده از سوی گروهی از سهامداران که اکثر 
آنان کارکنان شاغل و بازنشسته شرکت بودند؛ با سعه صدر 

پاسخ دادند.

در مجمع عمومی عادی سالیانه فولاد خوزستان اعلام شد؛

رشد 9۴ درصدی سود خالص سهام »فخوز«
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گزارش فعالیت های انجمن زغالسنگ ایران؛

رشد قابل توجه صادرات زغالسنگ حاصل تلاش ا نجمن
نخســتین مجمع عمومی انجمن زغالسنگ ایران 
با حضور رییس انجمن، معــاون امور معدنی وزارت 
صمت، رییس سازمان نظام مهندسی معدن، رییس 
خانه معدن ایران و همچنین اعضای انجمن در روزهای 
پایانی خرداد ماه برگزار و گزارش عملکرد یک ساله 

انجمن در این نشست اعلام شد.
بنا بر گزارش عملکرد اعلام شــده از سوی انجمن زغالسنگ 
ایران در حال حاضر تولید زغالسنگ کشور سالیانه حدود 3 
میلیون تن خام و 1/5 میلیون تن کنسانتره اعلام شده، این 
در حالی است که مصرف زغالسنگ در ایران حدود 2 میلیون 
تن کنســانتره در سال است و طبیعتا بخشی از نیاز کشور از 
خارج وارد می شــود. بر اساس این گزارش انجمن زغالسنگ 
ایران با پیش بینی افزایش مصرف زغالســنگ در سال های 
آتی در این گزارش عنوان کرده اســت: در ســال آینده با راه 
اندازی کوره بلند فولاد جدید مصرف زغالسنگ به 3/5 میلیون 
تن خواهدرسید و واردات این حجم اقتصادی و حتی عملی 
نخواهدبود. انجمن زغالسنگ در این گزارش عملکرد نوشته 
است: تا حدود 10 سال گذشته عمده معادن بزرگ و متوسط 
کشــور توسط دولت اداره می شد اما به تدریج این معادن به 
بخش خصوصی ویا بخش های غیردولتی واگذار شد. در این 
دوره عدم وجود یک تشکل رسمی و فراگیر از تولیدکنندگان 
حوزه زغالسنگ عملا برنامه ریزی و دفاع از منافع فعالین این 
حوزه را با مشــکلات زیادی مواجه کرد که با تشکیل انجمن 
زغالسنگ عملا یکی از کمبودهای این حوزه مرتفع شده و تا 
به امروز انجمن زغالسنگ حدود 90 درصد تولید زغالسنگ 

کشور را پوشش می دهد. 
این گزارش در رابطه با چالش های پیش روی انجمن نوشته 
است: مهم ترین چالش زغالسنگ ایران تک مشتری بودن آن 
است، در حال حاضر حدود 80% زغالسنگ تولیدی کشور 
توسط شــرکت ذوب آهن اصفهان مصرف می شود، اگرچه 
قرار است از سال آتی این انحصار به تدریج شکسته شود. در 
طول 10 سال اخیر به دلیل عدم وجود یک تشکل متمرکز و 
قوی، عملا صنعت زغالسنگ در ایران، دچار مشکلات عدیده 
در بخش های برنامه ریزی، قیمت گذاری و ایمنی بوده است 
اما با تشکیل انجمن زغالسنگ ایران بخش خصوصی در قالب 
این تشکل به انسجام مناسبی دست یافته است.  در راستای 
فعالیت های بی وقفه انجمن زغالسنگ ایران گفتنی است در 
طول کمتر از یک سال از تشکیل این انجمن، هیات مدیره، 
21 جلسه رسمی در رابطه با تشکیل فعالیت های بنیادی این 

انجمن به شرح ذیل برگزار کرده است:
امور کلی انجمن

 الف( مکاتبه و رایزنی مستمر با مسئولین بلند پایه کشوری و 
انعکاس مشکلات کسب و کار معادن زغالسنگ.

ب( حضــور موثــر انجمن برای نخســتین بار جهت تبیین 
مشــکلات حوزه زغالسنگ کشــور در کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس شــورای اسلامی، مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی، اتاق بازرگانی و صنایع و معادن، سازمان نظام 
مهندسی معدن، سازمان حفاظت محیط زیست، کمیته طرح 
جامع زغالسنگ ایمیدرو، نمایشگاه ها و کنفرانس های معدنی 
و ســایر جلســاتی که طبق قانون تشکل ها در آنها از انجمن 

زغالسنگ کشور دعوت به عمل آمده است.
1- یکی از مشــکلات بنیادی صنعت زغالســنگ ایران عدم 
شــفافیت و پیش بینی پذیری در قیمت گذاری است بدین 
منظــور مذاکره 3 جانبه فیمابین دولت، ذوب آهن و انجمن 
زغالســنگ جهت تعیین بلند مدت نرخ زغالسنگ از ابتدای 
ســال آغاز شــد که همکاران در جریان فراز و نشیب های آن 
قرار گرفته اند و پس از مذاکرات طولانی قیمت زغالسنگ بر 
مبنای 26/5 قیمت شمش فولاد تعیین و به تایید رسیده و 
در نهایت از تاریخ 97/9/1 اجرایی شــده اســت. این موضوع 
که یک دســتاورد قابل توجه انجمن تلقی می شــود و با این 
شــرایط قیمت زغالسنگ تولید داخل کشور شفاف و پیش 

بینی پذیر خواهد بود. 
2- مذاکره با دولت جهت احداث و تجهیز پایگاه های امـداد و 
نجات معادن زغالسنگ در مناطق 4 گانه زغال خیز کشور در 
مناطق طبس - کرمان - البرز مرکزی و البرز شرقی جهت بالا 
بردن ضریب ایمنی معادن زغالسنگ و امداد و نجات سریع در 
زمان حوادث )در زمان حادثه معدن زمستان یورت در سال 
96 عدم وجود پایگاه امداد و نجات باعث مشکلات زیادی در 
امداد رسانی شد،( البته لازم به یادآوری است که کل اعتبار 
مورد نیاز این پایگاه ها را دولت تقبل و از محل حقوق دولتی 
تامین اعتبار شده و مراحل اجرایی آن در آینده نزدیک آغاز 

خواهد شد.
3 - یکی دیگر از مشــکلات صنعت زغالسنگ عدم سرمایه 
گذاری مناســب توســط بخش خصوصی در این حوزه در 

مقایسه با سایر مواد معدنی است. به همین منظور در آذر ماه 
سال 97 همایش چشم انداز صنعت زغالسنگ در بازار سرمایه 
با حدود 200 نفراز فعالان بورس و شرکت های سرمایه گذاری 
بورس برگزار شد و در این همایش، چشم انداز سرمایه گذاری 
زغالسنگ با توجه به بازار مناسب داخلی، ذخایر 1/2 میلیارد 
تن کشور و بازار مناسب جهانی تشریح شد که برای اولین بار 
بازار ســرمایه با حوزه زغالسنگ و مزایای سرمایه گذاری در 
این حوزه آشنا شده که انعکاس مناسبی داشته و رسانه های 
گروهی وصدا وسیما این همایش را پوشش مناسبی دادند. 

 irancoal.org4 - وبسایت انجمن زغالسنگ ایران به آدرس
به منظور اطلاع رسانی فعالان صنعت زغالسنگ و همچنین 

علاقه مندان به این حوزه راه اندازی شده است.
5 - یکی از مشکلات عمده معادن زغالسنگ در شرایط فعلی 
کشــور ما کمبود چوب و قیمت بالای آن اســت که در یک 
ســال اخیر قیمت چوب رشــد 300 درصدی داشته و با این 
روند معادن عملا از نظر قیمت تمام شــده با مشــکل مواجه 
خواهند شد به همین منظور جایگزینی جک های هیدرولیکی 
به جای چوب جهت نگهداری کارگاه های استخراج که مصرف 
چوب را در معادن به شدت کاهش داده، ضریب ایمنی را بالا 
خواهد برد و در بلند مدت قیمت تمام شده را کاهش خواهد 
داد. از اولویت های مطالعاتی انجمن این است که پس از پایان 
بررسی های فنی این موضوع در کمیته پشتیبانی زغالسنگ 
مطرح تا در خصوص کمک های وزارتخانه در اجرای این طرح 

تصمیم گیری شود.
6 - فعالیت انجمن جهت حضور زغالسنگ ایران در بازارهای 
جهانی و تشــکیل جلسات متعدد هماهنگی به این منظور 
دستاوردهای خوبی برای اعضای انجمن به همراه داشته است، 
به نحوی که سال 1397 صنعت زغالسنگ کشور با صادرات 
440 هزار تن رشد 138 درصدی از نظر وزن و 234 درصدی 
از نظر ارزش ارزی نسبت به مدت مشابه سال گذشته داشته 

است. 
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مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان گفت: ذوب آهن 
تنوع محصول دارد و تمرکز خود را روی محصولات 

استراتژیک کشور قرار داده است.
مهندس منصور یزدی زاده در حاشیه نمایشگاه حمل ونقل 
افزود: وزیر راه وشهرســازی کشور نیز  که در این نمایشگاه 
از غرفه ذوب آهن اصفهان بازدید کرد؛ از محصولات ما ابراز 

رضایت داشته و گفت که باید سرعت کار بیشتر شود.
وی ادامــه داد: ســرعت گرفتن کار به مســائل مختلفی 
همچون بروکراســی ها و مســائل فنی بــاز می گردد؛ زیرا 
زمانی که محصولی مثل ریل تولید می شــود، باید بازرسی 
بین المللی وجود داشــته باشد که ما نداشتیم. این امر نیز 
باید با نظر و تائید خریدار انجام شود تا محصولی با استاندارد 

en13674 تولید شود.
مهنــدس یزدی زاده در ادامه افــزود: باید در هنگام تولید 
محصول بازرس مستقل هم در بخش فولاد و هم در بخش 
ریل مستقر شــود؛ زیرا بخشی از فولاد مورد نیاز ریل وارد 
می شد. البته یک  دوره ای فولاد آلیاژی این محصول را تولید 
می کرد، اما اکنون با نصب سیســتم گاززدایی این محصول 

هم در ذوب آهن اصفهان تولید می شود.
وی ادامه داد: شکل و نصب ریل متفاوت است و کاربردهای 
مختلفی می  تواند داشت. به عنوان مثال ریل Uic60 است 
که بر اساس استانداردهای روز دنیا باید تولید شود و اکنون 

این محصول مراحل تولید را طی می کند.
وی گفت: ریل U33 بر اساس استاندارد تولید می شد و 8 
هزار تن تولید و 5 هزار تن فروخته شــد. در ادامه مسیر ما 
برای مابقی محصول درخواســت تغییر قیمت را به راه آهن 
دادیم که در صورت موافقت 40 هزار تن از این محصول را 
تحویل خواهیم داد و یا اینکه ریل  uic60 تولید خواهیم 

کرد.
مهنــدس یــزدی زاده در ادامه افزود: قیمت ها بر اســاس 
فهرســت بهای بودجه تعیین شده و قیمت 3 ماهه نخست 
برای ریل 6 هزار و 500  بود، اما امروز قیمت ریل که از مبدا 

وارد شود؛ کیلویی 11 تا 12 هزار تومان است.
وی گفت: وزارت راه و راه  آهن از شــرایط تولید و بالابودن 
هزینه تولید آگاه هستند. اما با این حال ذوب آهن اصفهان 
قصــد دارد ایــن محصول را به عنوان کالای اســتراتژیک 

همه  گیر کند.
مهندس یزدی زاده گفــت: اندازه و ابعاد ریل برای خطوط 

مترو بسته به پیمانکار آنها متفاوت است.
وی افــزود: ظرفیت تولید ریل تا 400 هزار تن اســت که 

حداکثر نیاز داخل کشور 200 هزار تن است.
مهندس یزدی زاده گفت: برنامه تولید ریل امسال 100 هزار 
تن است، اما مصرف ریل کشور بین 70 تا 80 هزار تن است. 
اگر کسی قصد داشته باشد ریل با ارز نیمایی وارد کند؛ باز 
هم ریل ذوب آهن اصفهان کیلویی هزار تومان  ارزانتر است.
وی گفت: صنعت فولاد مثل صنعت خودرو نیســت و یک 
صنعت پایه و مادر محسوب می شود. راه آهن و وزارت  راه نیز 
ریل هایی که به کشــور وارد کردند؛ با تکنولوژی تولیدشان 
برای 50 سال پیش تولید شده است. بنابراین مهم این است 

که ریل تولیدی دارای استاندارد بین المللی باشد.
وی دربــاره صادرات ریــل نیز گفت: در زمینه صادرات نیز 
مذاکراتی با کشورهای منطقه داشتیم؛ چراکه این کشورها 

دارای مزیت هستند.
مهندس یزدی زاده با اشاره به واردات خط دست دوم تولید 
ریل گفت: به دلیل تحریم ها به ما خط جدید داده نمی شد 
و از سوی دیگر هزینه آن بالا بود، اما تجهیزات این خط در 

حد تجهیزات جدید است؛ به طوری که تجهیزات حساس 
خط اغلب از سال 2008  به بعد هستند و آخرین تجهیزات 

مربوط به 2013  و در حد نو خریداری شده است .
بومی سازی؛ اولویت ذوب آهن اصفهان و 

تامین کنندگان این شرکت
مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان همچنین در همایشی 
که هر سال برای تعامل بیشتر با تامین کنندگان، مواداولیه، 
قطعات و تجهیزات ذوب آهن برگزار می شود، گفت: شرکت 
ذوب آهــن اصفهان با اکتشــاف و راه انــدازی معادن طی 
دهه های گذشته همچنان از تامین سنگ آهن رنج می برد.

وی در ادامه افزود: برنامه ذوب آهن اصفهان در ســالجاری 
تولید 3 میلیون تن، در ســال آینده دســتیابی به تولید 3 
میلیون و 600 هزار تن و همچنین در ســال 1400 تولید 
4 میلیون تن چدن اســت. تا ســال 1400 با اصلاح LF و 
کنورتــور، در تولید فولاد نیز به عدد 3 میلیون و 600 هزار 

تن می رسیم.
مهندس یــزدی زاده تصریح  کــرد: تلفیــق معاونت های 
خریدوفروش و ایجاد معاونت بازرگانی در راستای تسهیل 
ارتبــاط با تامین کنندگان و تســریع در فرآیندها صورت 

گرفت که نتایج خوبی در بر داشت.
وی یادآورشد: شرکت ذوب آهن اصفهان که طی دهه های 
گذشته در اکتشــاف و راه اندازی معادن نقش اصلی را ایفا 

کرده است؛ متاسفانه امروز مشکل تامین سنگ آهن دارد.
مدیر عامل شــرکت ذوب آهن اصفهــان در ادامه گفت: در 
خصوص زغالســنگ با اقدامات صــورت  گرفته و تعامل با 
تامین کنندگان؛ دغدغه های گذشته از جمله قیمت گذاری 
وجود ندارد. در خصوص ســنگ آهن نیز به  زودی شــاهد 

اتفاقات خوبی خواهیم بود.
ارتباط ذوب آهن اصفهان با 15 هزار تامین کننده

نعمــت الله محســنی معاون بازرگانی شــرکت نیز در این 
مراســم گفت: ذوب آهن اصفهان با 15 هزار تامین کننده 
مواداولیه، قطعات و تجهیزات در ارتباط اســت و امیدواریم 
نتایــج برگزاری چنین همایش هایی را در مراودات طرفین 

شاهد باشیم.
معاون بازرگانی شــرکت ذوب آهــن اصفهان تصریح کرد: 
تامین کننــدگان ذوب آهن در زمینه های مختلف از جمله 
مواد اولیه، تجهیزات و قطعات با وجود تحریم های ظالمانه 
غــرب همکاری خوبی با شــرکت داشــتند که حاصل آن 
رکوردهای بســیار خوبی بود که در کارنامه ذوب آهن ثبت 
شــد. وی برخی از موفقیت های سال گذشته را برشمرد و 
گفت: کســب رکوردهای پی در پی در تولید، دریافت نشان 
صادر کننده نمونه، حفظ و نگهداری 16 هزار و 500 هکتار 
فضای سبز دست  کاشت در شرایط کم آبی، صادرات بیش 
از 50 درصد محصولات به بیش از 20 کشور جهان، کاهش 
آلایندگی از طریق اجرایی کردن پروژه های زیست محیطی 
کــه همچنان ادامــه دارد، دریافت لــوح  زرین حمایت از 
مصرف کننده، تولید ریل  U33  که تحویل راه آهن شد و 
ریل  UIC 60 برای خطوط بین شهری تولید که تحویل 
معاونت زیرساخت شد. همچنین ریل  s49 برای استفاده 
در مترو اصفهان در دســت برنامه ریزی تولید است و تولید 

انواع تیرآهن نیز از جمله اقدامات سالجاری است.

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان:

ذوب آهن تنها تولیدکننده ریل کشور است
واردات ریل توجیه اقتصادی ندارد
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مدیرعامل شــرکت کالســیمین در مجمع عمومی عادی این شرکت از کاهش 
هزینه های کالسیمین با در نظر گرفتن تمهیداتی به میزان ۴3 میلیارد تومان خبر 

داد.
مجموع کاهش هزینه های انجام شــده در شــرکت  کالسیمین معادل 0/1 سود خالص 
قابل انتســاب به صاحبان ســهام )که معادل 396 میلیارد و 988 میلیون تومان است( 

برآورد می شود.
در جلسه مجمع عمومی عادی سالانه کالسیمین معادل 100 تومان سود به ازای هر سهم 

تقسیم و روزنامه »دنیای  اقتصاد« به  عنوان روزنامه رسمی این شرکت انتخاب شد.
در این جلســه که ابتدا گزارش هیات مدیره از ســوی مدیرعامل قرائت شد؛ وی به جزئیات 
فعالیت های انجام شده که در حیطه کاهش هزینه ها رخ داده است، اشاره کرد و گفت: این 
کاهش هزینه مرهون سیاست های انقباضی و صرفه جویانه طی سه ماه آخر سال 97 است 
که به میزان یاد شده شدت گرفته است. از طرفی جمع حقوق صاحبان شرکت کالسیمین 

نیز با رشد همراه بوده است.
حیدری زاده با اشــاره به این مطلب که 19 هزار تن شــمش روی تولید شده از سال قبل در 
شــرکت مانده اســت، تصریح کرد: در سال گذشته روند راندمان تولید شمش روی اگرچه با 

رشد همراه بوده، اما راضی کننده نیست.
وی با اشاره به این مطلب که کالسیمین 17 درصد از کل تولیدات شمش روی کشور را تولید 
می کند، افزود: این راندمان به واســطه واحد BZS اســت که این واحد 35 درصد از تولید 

کالسیمین را شامل می شود.
در حاشــیه جلسه مجمع نیز رضا فشــارکی مدیر امور مالی و اقتصادی شرکت کالسیمین 
در خصوص نوســان نرخ روی در LME  خاطرنشــان کرد: به دلیل وجود تحریم ها در سال 
قبل چندان در قیمت ها تغییری ایجاد نکردیم و اگر قیمت ها رو به کاهش باشــد شــمش 

نمی فروشیم.
وی از تامین خاک مورد نیاز از بیرون از مرزها خبر داد و گفت: با توجه به افت عیار انگوران 
ناچار از این رویکرد هســتیم. وی تاکیدکرد: اگر نقدینگی شــرکت تامین نشود؛ با نرخ های 

پایین هرگز نخواهیم فروخت.
فشارکی یادآور شد: نرخ شمش روی را بر قیمت های 2750 تا 3000 دلار متصور هستیم.

پیام هیات مدیره
هیات مدیره و مدیریت شرکت کالسیمین با این اعتقاد که امانتدار سهامداران بوده و به منظور 
حراست و ارتقای امانت واگذار شده؛ وظیفه خود می داند که از انجام هیچ تلاش و کوششی 
در این راه دریغ نورزد. مدیریت شــرکت کالسیمین در راستای این هدف؛ به  رغم مشکلات 
اساســی که در صادرات شــمش روی برای این شرکت و سایر فعالان این بخش در محیط 
کســب وکار داخلی و فضای جهانی ایجاد شــد از قبیل: تحریم صادرات شمش روی، تحریم 
شرکت کالسیمین و محدودیت واردات اقلام مورد نیاز و همچنین برگشت وجوه حاصل از 
فروش محصول به صورت ارزی و مشــروط کردن انجام صادرات به عرضه در بورس کالا که 
عملا فرصت های زیادی را از بخش فروش و ارزآوری شرکت گرفت و شرکت را با کمبود شدید 
نقدینگی مواجه کرد؛ به نحوی که سود سهامداران و حقوق کارکنان نیز با تاخیر پرداخت شد.
به  منظور جلوگیری از تعطیلی کارخانه ها و ادامه روند پویایی و موفقیت شرکت با همتی دو 
چندان با همراهی کارکنان و مدیران خود؛ ضمن اخذ استراتژی کاهش هزینه ها در تمامی 
بخش هــا و فرآیندهــا، روند تولید را حفظ کرده و با اعمال نظم و انضباط  در امور مختلف و 

برنامه ریزی برای کنترل نقدینگی امور شرکت را به سامان رسانید.
در ســال مالی مورد گزارش خوشــبختانه با به کارگیری استراتژی های گوناگون توانستیم 
بــا کمــی تاخیر اما نهایتا تمامی تعهدات خود را به ســهامداران و طلبــکاران ایفا کرده و با 
برنامه ریزی های انجام شــده ضمن حفظ و ارتقای منافع ســهامداران؛ رضایت آنها را نیز به 

دســت آوریم. بر این اســاس گزارش حاضر که در برگیرنده اهم فعالیت ها در جهت نیل به 
اهداف و استراتژی های شرکت است را تقدیم می داریم.

هیات مدیره و مدیریت شرکت معتقد است تمامی افتخارات کسب شده در سایه لطف خداوند 
متعال و همراهی و حمایت های بی دریغ و سازنده سهامداران و کارکنان و ذینفعان شرکت 

حاصل شده است.
جایگاه شرکت کالسیمین در صنعت روی ایران

تولید روی در جهان در سال 2018 به 13710 هزار تن رسیده است که در این میان ایران 
بــا تولید 190 هزار تــن حدود یک درصد تولید روی در جهان را در اختیار دارد. شــرکت 
کالسیمین به تنهایی با تولید 31743 تن شمش روی در سال مالی منتهی به 97/12/29 

حدود 17 درصد از کل شمش روی کشور را تولید کرده است.
محصولات شرکت کالسیمین شمش روی، کنسانتره سرب، کنسانتره روی خام و کنسانتره 

روی پخته است.
روی بعد از آهن، آلومینیوم و مس چهارمین فلز پرمصرف در دنیا است. از موارد استفاده روی 

می توان به آلیاژهای مختلف از جمله برنج و فولاد گالوانیزه اشاره کرد.

در مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت کالسیمین مطرح شد؛

کاهش چشمگیر هزینه ها در کالسیمین

سال 1396سال 1397
میلیون ریالمیلیون ریالمیلیون ریال

5.291.6695.263.771درآمدهای عملیاتی
)3.154.938()2.503.323(بهاي تمام شده درآمدهای عملیاتی

2.788.3462.108.833سود ناخالص
389.711396.346سود حاصل از سرمایه گذاری ها - عملیاتی

)220.915()163.192(هزینه هاي فروش، اداري و عمومي
692.216109.910سایر اقلام عملیاتی

918.735285.341
3.707.0812.394.174سود عملیاتي

)34.965()92.112(هزینه هاي مالي
90.407149.276سایر درآمدها و هزینه هاي غیرعملیاتي

)1.705(114.311
3.705.3762.508.485سود قبل از مالیات
)111.168()319.237(مالیات سال جاری
0)11.314(مالیات سال قبل
3.374.8252.397.317سود خالص سال

)تجدید ارائه شده(صورت سود و زیان براي سال مالي منتهي به 29 اسفندماه 97
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هفتمین نمایشــگاه بین المللی معدن، صنایع معدنی و تجهیزات 
وابســته و پنجمین نمایشگاه بین المللی ماشــین آلات معدنی و 
راهسازی با حضور دکتر اردشیر سعد محمدی مدیرعامل شرکت 
ملی مس ایران در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی کرمان 

افتتاح شد.
به گزارش مس پرس، دکتر اردشــیر ســعد محمــدی در آیین افتتاحیه 
هفتمیــن نمایشــگاه بین المللی معــدن، صنایع معدنی و فــرآوری مواد 
معدنی تجهیزات وابســته و پنجمین نمایشــگاه بین المللی ماشــین آلات 
معدنی و راهســازی که بــا حضور دکتــر محمدعلی دهقان سرپرســت 
معاونت اقتصادی اســتانداری کرمان، مجید فصیحی هرندی سرپرســت 
فرمانداری رفســنجان و رییس دانشــگاه ولیعصر برگزار شــد با اشاره به 
جایــگاه حوزه معدن در اقتصاد دنیا گفــت: ارزش منابع معدنی دنیا 310 
تریلیون دلار اســت که از این میزان ســالانه 7،5 تریلیون دلار برداشــت 
 می شــود و ایران با 27/3 تریلیون دلار رتبه پنجم را به لحاظ ارزش ذخایر 

معدنی دارد.
وی افزود: این موضوع نشــان می دهد که جایگاه فعلی شــرکت مس باید 
فراتر از وضعیت کنونی باشد. برای تحقق این موضوع نیازمند برنامه ریزی 

همه  کسانی هستیم که در این بخش فعالیت دارند.
مدیرعامل شرکت مس با بیان این که در یکی از کشورهای پیشرفته معدنی 
تقریبا در سال 75/2 میلیارد دلار برداشــت ماده معدنی صورت می گیرد 
اظهار داشــت: با فرآوری ماده معدنی ارزش آن به 772 میلیارد دلار ارتقا 
می یابد و زمانی که ماده معدنی فرآوری شــده وارد حوزه صنعت می شود 
ارزش آن به 2940 میلیارد دلار می رســد و درآمد حاصل می شود که این 
عدد نزدیک به 40 برابر زمانی است که ماده معدنی در دل زمین قرار دارد.

مدیرعامل شــرکت مس تصریح کرد: به عنوان کسی که 30 سال در حوزه 
معدن فعالیت می کنم ای کاش وزارت معادن و فلزات باقی می ماند یا اگر 

قرار به ادغام بود با حوزه نفت و وزارت نفت ادغام می شــد. چرا که معدن 
با نفت در حوزه اکتشــاف و اســتخراج و فرآوری و تکنیک حرف مشترک 

دارد ولی معدن با کارخانه های صنعتی مواد غذایی حرف مشترکی ندارد.
 وی تاکید کرد: اگر این اتفاق رخ می داد می توانســتیم امیدوار باشیم که 
حوزه معدن با کمک تجربه های بخش نفت از پیشرفت بیشتری برخوردار 

شود.
ســعدمحمدی با بیان این که استان کرمان در حوزه معدن از پتانسیل های 
خوبی در حوزه مس، فولاد و زغالسنگ برخوردار است گفت: در این استان 
تا پایان شــهریور ســال جاری 1/7 میلیون تن کوره بلند شرکت میدکو 
افتتاح خواهد شــد و ظرفیت 3/6 میلیون تن کوره بلند شرکت ذوب آهن 
اصفهــان دارد و 1 میلیون تن در زنجان وجــود دارد که برای این میزان 

تولید نیاز به 5 میلیون تن کنسانتره زغالسنگ داریم.
مدیرعامل شــرکت مس ادامه داد: با توجه به تغییر نحوه محاسبه قیمت 
زغالســنگ که 26 درصد قیمت شمش فولاد است و منابع زیاد زغالسنگ 
در استان کرمان امکان و فرصت سرمایه گذاری بسیار خوبی در این زمینه 

وجود دارد.
وی سرمایه گذاری در حوزه مس را یکی دیگر از پتانسیل های سرمایه گذاری 
در اســتان کرمان دانســت و گفت: ســرمایه گذاری در حوزه معادن مس 
می تواند منجر به خلق ارزش افزوده زیاد برای کشــور و منطقه شــود و در 
حال حاضر 400 هزار تن ظرفیت ذوب در استان کرمان وجود دارد و برای 
بالفعل کردن این ظرفیت نیاز به 1 میلیون و 700 هزار تن کنسانتره داریم 

درحالی که تولید فعلی ما یک میلیون و صد هزار تن است.
ســعد محمدی افزود: بنابراین برای رسیدن به ظرفیت 400 هزار تن ذوب 
نیاز به 600 هزار تن کنسانتره اضافه داریم. علاوه بر این از ظرفیت کنونی 
کنسانتره شرکت مقدار 200 تا 300 هزار تن آن سالانه صادر می شود که 
برای حفــظ ارزش افزوده این محصول و همچنیــن حفظ جایگاه مان در 

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران: 

از ایده های خلاق و اقتصادی بخش معدن پشتیبانی می کنیم
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تجارت جهانی باید به تولید 900 هزار تن کنسانتره دست یابیم.
وی افزود: برای دستیابی به 900 هزار تن کنسانتره نیاز به دو برابر کردن 

عملیات معدنی و دستیابی به حدود 200 میلیون تن ماده داریم.
ســعدمحمدی با عنوان این که برداشــت دو برابری مــاده معدنی نیاز به 
افزایش ناوگان حمل و نقل و تجهیزات حفاری دارد اظهار داشت: ورود به 
ناوگان حمل و نقل معدنی یکی دیگر از فرصت های ســرمایه گذاری برای 

بومی سازی و ساخت تجهیزات حمل است.
وی افزود: بدون شک ســرمایه گذاری در حوزه تولید کنسانتره از حاشیه 
ســود بالایی برخوردار است و این فرصتی که ســرمایه گذاران می توانند با 
برنامه ریزی در این حوزه ورود کنند و به توســعه منطقه و اشتغال زایی در 

کشور و استان کمک کنند.
ســعد محمدی با عنوان این که مس ایران دارای برند »پنج -نه« اســت و 

در صنایع )های تک( از آن استفاده می شود گفت: مس ایران فرصت خوبی 
برای ورود به صنایع پایین دســتی و های تک است و من اعلام می کنم که 
از تمام ایده های خلاقانه که زمینه ورود سرمایه گذاران به صنایع های تک 

را فراهم می کند با تمام قدرت حمایت می کنم.
وی در پایــان با بیان این که از تمام ســرمایه گذاران بخش خصوصی برای 
ورود به ســرمایه گذاری در طرح های توســعه ای،  دعوت می کنم و از این 
بخش حمایــت کامل خواهم کرد گفت: با تلاش و همکاری مجموعه مس 
در آینده نزدیک استراتژی توسعه شرکت مس را در حوزه اکتشاف و تولید 

را اعلام می کنم.
گفتنی است، این رویداد بین المللی با حضور نمایندگانی از کشورهای ایتالیا، 
آمریکا، انگلیس، آلمان، کره جنوبی، ترکیه، چین، سوئد، روسیه، هلند، هند، 

جمهوری چک در فضای بالغ بر ده هزار متر مربع برگزار شد.

دکتر »اردشیر سعدمحمدي« مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران در پیامی به مناسبت روز »ملی صنعت و معدن« با تبریک این رویداد مهم، از تلاش و زحمات تمامی مدیران، 
کارکنان و سربازان جبهه تولید در حوزه صنعت و معدن به ویژه صنعت مس کشور تقدیر کرد؛ در این پیام آمده است:

نام گذاری دهم تیرماه در تقویم ایران زمین به نام روز »صنعت و معدن« نشانگر کلیدی بودن این بخش از دایره اقتصاد ایران است. این روز فرصتی ارزشمند است تا دست اندرکاران 
بخش صنعت و معدن در خصوص گذشته، حال و آینده این حوزه زمینه ساز خلق طرحی نو و تعالی بخش برای بخش صنعت و معدن کشور شوند. بدون شک، برای کشوری که 
طی یک صد سال گذشته طلای سیاه تمام بخش های اقتصاد را تحت الشعاع خود قرار داد ارتقای حوزه معدنی کشور می تواند راهگشای بسیاری از مشکلات اقتصادی  و افزایش 

تاب آوری اقتصادی کشور در مقابل تکانه ها و تهدیدهای خارجی باشد.
در بین حوزه های معدنی، صنعت مس به خاطر جایگاه استراتژیک و بدون رقیبش می تواند نقشی خطیر در رشد اقتصادی کشور عزیزمان ایران بازی کند. صنعتی که در طول 
چهار دهه گذشته با وجود تحریم ها به رشد خود ادامه داده است و اکنون در این برهه زمانی بیش از هر زمان دیگر نیازمند ارتقای جایگاهش در اقتصاد کشور از طریق پیشبرد 

طرح های توسعه ای در قالب »سیاست هاي اقتصاد مقاومتي« و منویات مقام معظم رهبري در خصوص »رونق تولید« است.
در این راســتا، شــرکت ملي صنایع مس ایران متعهد اســت تا با همدلي و همکاري تمامي سخت کوشــان صنعت مس از شمال غربي تا جنوب شرقي ایران و با حمایت از بخش 
خصوصي نقشه راه توسعه صنعت مس را بر مبناي افزایش تولید، ورود به صنایع پایین دستي، ارتقاي سطح فني و تکنیکي ترسیم و عملیاتي کند تا امکان اشتغال زایي بیشتر 

و برخورداري این برکت خدادادي را براي کشور و نظام مقدس جمهوري اسلامي فراهم کند.
اینجانب روز ملی صنعت و معدن را به همه صنعتگران و معدنکاران کشور و هم چنین پرسنل سخت کوش صنعت مس کشور که با تلاش شبانه روزی نقش مهم و اساسی در توسعه 
این صنعت حیاتی کشور دارند؛ تبریک عرض می کنم. امید است با توکل بر الطاف الهي و برخورداري از دانش متخصصان  و اساتید فرهیخته و توانمند کشور و استفاده از دانش روز 

دنیا گام هاي مؤثرتری در راستاي ارتقا و تعالي صنعت مس کشور برداشته و در چشم انداز 1404 رتبه خود را در ردیف ده کشور برتر تولیدکننده مس قرار دهیم.

پیام تبریک مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران به مناسبت روز صنعت و معدن

بیش از هر زمان دیگر نیازمند توسعه صنعت مس هستیم
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بررسی وضعیت حلقه های مختلف اکتشاف منابع 
معدنی در کشور نشان می دهد رشد و توسعه بخش 
معــدن و صنایع معدنی که ســهم قابل توجهی در 
تولیــد ناخالص داخلی و صــادرات غیرنفتی دارد، 
مســتلزم توجــه جدی بــه امر اکتشــاف به ویژه 
اکتشــافات تفصیلی و عمیق است. چشم انداز افق 
1404 کشور برای تولید فلزات اساسی مانند فولاد 
و محصولات فولادی، مس، آلومینیوم، سرب و روی 
و فلزات نــادر و گرانبها و نیاز این صنایع به تامین 
مواد اولیه معدنی، اهمیت توسعه اکتشافات معدنی 

را به خوبی روشن می سازد.
به گزارش »بازوی پژوهشــی مجلس« امر اکتشاف 
منابع معدنی در کشــور به دلیــل در اولویت قرار 
نگرفتن و عدم توجه سیاست گذاران دچار آشفتگی 
و عقب ماندگی نگران کننده ای اســت. از طرفی به 
دلیل فقدان نقشــه راه و برنامه راهبردی این حوزه 
شــاهد برخی مــوازی کاری و تداخل وظایف بوده 
و نهادهــای دخیل در امر اکتشــاف نتوانســته اند 
به صورت زنجیروار نســبت بــه انجام وظایف خود 
در هر مرحله اقدام کنند و همین مســاله جذابیت 
ســرمایه گذاری و ورود بخــش  خصوصی داخلی و 
خارجی را برای انجام اکتشاف تفصیلی کاهش داده 
است. بی شک این وضعیت، صنایع معدنی کشور را 
در آینده ای نه چندان دور با بحران تامین مواد اولیه 
مواجه خواهد ساخت؛ به طوری که با عملیاتی شدن 
هدف تولید 55 میلیون تن فولاد، منابع سنگ آهن 
کشــور حدود 10 ســال پس از سال 1404 امکان 
تامین ماده اولیه فولادســازان را خواهد داشــت و 

در صورت عدم توجه به اکتشاف معادن سنگ آهن 
بزرگ و متوسط، ایران به واردکننده سنگ آهن در 
منطقه تبدیل خواهد شــد. این نگرانی در رابطه با 
زغال سنگ، صنایع مس، سرب و روی و آلومینیوم 

کشور نیز وجود دارد.
اکتشــاف منابــع معدنی نقش بســیار مهمی در 
ســرمایه گذاری های کلان اقتصادی کشــورها در 
حوزه معدن و صنایع معدنی دارد و به عنوان اولین 
حلقه از زنجیره ارزش مواد معدنی و فلزی محسوب 
می شود. کشورهای دارای برنامه راهبردی اکتشاف 
کــه موفق به ایجــاد پایگاه جامعــی از داده های 
اکتشافی و زمین شناسی شده اند، امنیت و جذابیت 
ســرمایه گذاری در این بخش را تــا اندازه زیادی 
افزایــش داده انــد. روند صعودی ســرمایه گذاری 
در اکتشــاف منابع معدنی دنیا که از ســال 2007 
آغاز شــد، در ســال 2012 به بالاترین میزان خود 
رسید. روند هزینه کرد اکتشافی برای عناصر فلزی 
غیرآهنی در ربع قرن گذشته در سراسر دنیا همواره 
صعودی بوده است که نشان از اهمیت اولین حلقه 
فعالیت های معدنی در جهان اســت. براساس آمار 
سازمان زمین شناسی چین، در سال 2017 در این 
کشور بیش از پنج میلیون متر حفاری اکتشافی با 
سرمایه گذاری 3/ 1 میلیارد دلار انجام شده است.

اســترالیا نیز در سال 2016 با سرمایه گذاری 5/ 1 
میلیارد دلاری، حدود هشــت میلیون متر حفاری 
اکتشــافی انجام داده که به کشــف منابع و ذخایر 
معدنی جدید منجر شــده اســت. در سال 1396 
فعالیت های اکتشــافی در ایران توســط سازمان 

زمین شناســی و اکتشــافات معدنی و ســازمان 
توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران 
انجام شــده است که حدود 167 هزار متر حفاری 
با ســرمایه گذاری 1700 میلیارد ریال انجام شده 
اســت. کل ذخایر معدنی قطعی شناســایی شده 
کشــور بر اساس آخرین آمار وزارت صنعت، معدن 
و تجارت 50 میلیارد تن اســت که در سال 1396 
به میزان 382 میلیون تن اســتخراج واقعی توسط 
فعالان معدنی کشــور صورت گرفته است. بنابراین 
تمرکز و توجه در حفاری ها و مطالعات اکتشــافی 
در کشــورهای مورد مطالعه به کشف کانسارهای 
جدید منتج شــده و فاصله معنادار آنها با مطالعات 

و عملیات اکتشافی در کشورمان مشخص است.
حــوزه اکتشــاف منابــع معدنی کشــور نیازمند 
تحولات اساســی در تامین مالی، اصلاح ساختارها 
و تخصیص بودجه متناســب با نیازهای کشــور و 
برنامه هــای راهبردی در بخش معــدن و صنایع 
معدنی است. ارتقای جایگاه سازمان زمین شناسی 
و اکتشــافات معدنی کشــور و تبدیل شــدن این 
ســازمان به مرجع فعالیت های اکتشــافی، تامین 
مالی بخش اکتشــاف کشور با فراهم کردن امکان 
تشکیل کنسرســیوم های اکتشــافی با همراهی 
فعــالان حوزه معدن و صنایــع معدنی، اختصاص 
بخشی از درآمدهای حقوق دولتی معادن به حوزه 
اکتشــاف، واقعی کردن قیمت  حامل های انرژی و 
اســتفاده از منابع آزاد شــده از این محل، تقویت 
ژئوتوریســم، ایجاد جذابیت برای ســرمایه گذاری 
بخــش خصوصی، پوشــش ریســک فعالیت های 

مرکز پژوهش های مجلس گزارش داد

الزامات توسعه اکتشاف منابع معدنی

مرکز پژوهش  های مجلس شورای اسلامی
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اکتشافی با تقویت صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های 
معدنی، ارتقای جایگاه نظام مهندسی معدن کشور و تدوین 
قوانین و مقررات شــفاف بر اســاس معیارهای اســتاندارد 
جهانــی جهت تعامل بهینه بخش معــدن، منابع طبیعی و 
محیط زیست از جمله الزامات ایجاد تحول در اکتشاف منابع 

معدنی کشور است.
ورود ســازمان و نهادهای مختلف از جمله ایمیدرو، سازمان 
انرژی اتمی و وزارت نفت به مقوله اکتشاف در کشور موجب 
شده است تا مرجعیت ســازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی تا اندازه زیادی از بین رفته و داده های زمین شناسی 
و اطلاعات اکتشافی به صورت پراکنده در اختیار سازمان ها و 
نهادهای مختلف قرار گیرد. ایجاد پایگاه جامع اطلاعات علوم 
زمین و هوشمندسازی این بخش با یکپارچه سازی نهادهای 
دخیل در بخش اکتشــاف و تعییــن مرزهای دقیق فعالیت 
هر ســازمان یا نهاد در قالب تشکیل کارگروه ملی اکتشاف 
منابــع معدنی می تواند تا اندازه زیادی زمینه را برای حضور 
جدی بخش خصوصی در توســعه معــادن و صنایع معدنی 
کشور فراهم سازد. تجمیع فعالیت های اکتشافی در سازمان 
زمین شناســی و اکتشــافات معدنی می تواند گام مهمی در 
ارتقای جایگاه اکتشــاف در کشور باشد. در کنار اکتشافات 
معدنــی، معاونت زمین شناســی این ســازمان وظیفه مهم 
برداشــت و تهیه نقشــه های زمین شناسی، مطالعه و پایش 
مخاطرات زمین و مطالعات زمین شناسی دریایی را بر عهده 
دارد که تقویت این بخش تاثیر بسزایی در امکان پیش بینی 

مخاطرات طبیعی در کشور و منطقه دارد.
مقایسه وضعیت اکتشــاف منابع معدنی ایران با کشورهای 
معدن خیز و کشــورهای پیش رو در صنایــع معدنی مانند 
استرالیا و چین نشــان دهنده فاصله بسیار زیاد ایران با این 
کشورهاست، به طوری که اســترالیا و چین به طور متوسط 
ســالیانه 8-5 میلیون متر حفاری اکتشافی انجام می دهند. 
امــا در ایران در چند دهــه اخیر کمتر از این میزان حفاری 
اکتشــافی انجام شده اســت. به منظور رونق اکتشاف منابع 
معدنی در کشــور نیاز به انجام برخی اصلاحات ساختاری، 
تامین منابع مالی و رفع تداخلات و آشفتگی های موجود در 
سیاســت گذاری اکتشاف احساس می شود. به همین منظور 
اقداماتی از جنس سیاست گذاری، تقنینی و اجرایی بر اساس 
اولویت به شــرح زیر پیشنهاد می شــود: »تشکیل کارگروه 
مشــترک با حضور کلیه دســتگاه ها، نهادها و سازمان های 
دخیــل در اکتشــاف منابــع معدنی با محوریت ســازمان 
زمین شناســی و اکتشافات معدنی کشــور«، »ایجاد بانک 
اطلاعات زمین شناســی و اکتشافی و هوشمندسازی حوزه 
معدن و صنایع معدنی«، »رفع موانع و مشــکلات مربوط به 
محیط زیســت و منابــع طبیعــی«، »تقویــت ســازمان 
زمین شناسی و اکتشافات پایه و انتشار اطلاعات زمین شناسی 
و معدنی«، »مشوق ها و معافیت های دولتی به منظور جذب 
سرمایه گذاری در حوزه اکتشاف به ویژه اکتشافات تفصیلی، 
اکتشاف حین استخراج و اکتشاف پس از اتمام معدن کاری« 
و »تقویت سازمان نظام مهندسی معدن از بعُد فنی در حوزه 

زمین شناسی و اکتشاف منابع معدنی«.

عزیزاله عصاری عنوان کرد

موفقیت کنسرسیوم اکتشافی
در گرو نگاه ویژه مسئولان

مدیرعامل شرکت توسعه معادن و فلزات گفت: بخش معدن، به ویژه بخش اکتشاف آن از بخش های 
ریسک پذیر است و دولت ها مکلف هستند اکتشاف معادن را به عنوان وظیفه ای حاکمیتی انجام 
دهند، چون بخش خصوصی بیشتر تمایل به فعالیت در بخش بهره برداری و فرآوری معادن دارد 

و علاقه ای به فعالیت اکتشاف و مطالعاتی ندارد. 
عزیزاله عصاری مدیرعامل هلدینگ سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات در گفت وگویی عنوان کرد: بر اساس 
قانون معادن، ایجاد بستر مناسب برای اکتشاف ذخایر معدنی از وظایف دولت دانسته شده و در برنامه پنجم 
و ششم توسعه، حاکمیت مکلف شده نقشه های عمومی اکتشاف و زیرساخت های لازم را برای استفاده بخش 

خصوصی کامل کند.
عصاری توضیح داد: منبع تامین بودجه و اعتبار لازم برای انجام این کار، حقوق دولتی معادن است. تاکنون 
بیش از6 میلیون متر حفاری برای ذخایر معدنی کشور انجام شده که در مقایسه با کشوری پیشرو در عرصه 
معدنی همچون استرالیا که سالانه 5 تا 6 میلیون متر حفاری دارد، بسیار ناچیز است. اینکه تنها در 7 درصد 
مساحت کشور فعالیت اکتشافی صورت گرفته نشان می دهد که در این خصوص ما هنوز در ابتدای راه هستیم.  
مدیرعامل هلدینگ سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات در این گفت وگو درباره وضعیت اکتشاف در کشور 
گفت: بر اساس نقشه راه معدن و صنایع معدنی که شهریور سال گذشته به تصویب رسید برای تامین مواد اولیه 

و تکمیل زنجیره تولید و تحقق برنامه چشم انداز، نیاز جدی به اکتشاف معادن جدید وجود دارد. 
عزیزاله عصاری افزود: با توجه به اهمیت موضوع و درک شرایط موجود دولت از نظر مشکلات بودجه و با تکیه 
به هم افزایی بسیار خوبی که خوشبختانه در فعالان این صنعت وجود دارد براساس یک تصمیم درست و در 
زمان مناسب، بخش خصوصی به یاری دولت شتافته و طی یک حرکت استثنایی مجموعه ای از شرکت های 
بزرگ و توانمند معدنی و فولادی با محوریت هلدینگ سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات و حمایت قاطع 

ایمیدرو، کنسرسیوم بزرگ اکتشافی کشور را تشکیل دادند. 
وی ادامه داد: شاید کسی تصور نمی کرد کار پیچیده جمع کردن 11 مجموعه توانمند و تاثیرگذار این صنعت و 
به توافق رساندن آنان برای مشارکت در این امر مهم آن هم در مدتی کوتاه و با این کیفیت امکان پذیر باشد، اما 
با عزم و باور جدی که در مجموعه مدیران شرکت ها وجود داشت و حمایت ایمیدرو این حرکت شکل گرفت. 
وی پیش بینی کرد: در صورت هماهنگی و مســاعدت دســتگاه های ذی ربط به زودی شاهد تحولات بزرگ و 

مثبتی در زمینه اکتشاف به عنوان مادر زنجیره تامین و فولاد خواهیم بود. 
عصاری همچنین تاکید کرد: انتظار می رود سیاست گذاران و مجریان بخش های مختلف نه تنها در مجموعه 
وزارت صمت، بلکه در سطح سایر ارکان دولت و کشور به این اتفاق به عنوان فرصتی در راستای تشویق بخش 
خصوصی به مشارکت بیشتر در حل مشکلات و معضلات موجود و الگویی قابل اجرا در صنایع مختلف نگاه 
کند و در عمل، نسبت به حمایت از این حرکت ارزشمند مصمم باشد. وی افزود: توقع فعالان تولید این است 
که در مورد کنسرسیوم یادشده مقررات دست وپاگیر و زمان بر بخشنامه های عادی اعمال نشود و با تسهیل 
واگذاری پهنه ها و همکاری و هماهنگی تمامی بخش ها، این مجموعه بتواند سریع منابع خود را برای ورود به 

فعالیت اکتشافی به کار گیرد.
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تحریم بخشی از محصولات و صنایع معدنی ایران آخرین خبری بود که 
در اردیبهشت ماه رینگ محصولات صنعتی و معدنی بورس کالای ایران 
را با شوک روبرو کرد؛ در شــرایطی که بیشتر کارشناسان بر این امر 
تاکید داشتند که بهترین جایگزین نفت در دوران تحریم معدن و صنایع 
معدنی است، ناگهان تحریم این بخش نیز تبدیل به موضوعی جدید در محافل 
اقتصادی شد. با این حال رینگ محصولات صنعتی و معدنی در بورس کالای ایران 
در پایان اردیبهشــت ماه، علیرغم وجود تهدید تحریم های معدنی به جایگاه 
نخســت خود در حجم و ارزش معاملات بورس کالا بازگشت. بازگشت معاملات 
ســنگ آهن، حجم و ارزش معاملات را با تغییراتی مواجه کرد، بر همین اساس 

جدول منتشر شــده از ســوی بورس کالای ایران بیانگر آن است که تا پایان 
اردیبهشت ماه سال 98، در مجموع 3 میلیون و 623 هزار و 75 تن انواع کالا اعم 
از صنعتی و معدنی، پتروشیمی و فرآورده های نفتی با احتساب بازار فرعی و طلا، 
به ارزش 216 تریلیون و 60 میلیارد و 738 میلیون و 801 هزار ریال مورد معامله 
قرار گرفت.  گفتنی است در طول دو ماهه تا پایان اردیبهشت ماه، قراردادهای 
آتی به حجم 1 میلیون و 923 هزار و 96 تن و به ارزش 29 تریلیون و 347 میلیارد 
و 375 میلیون و 970 هزار ریال و نیز 65 کیلوگرم طلا به ارزش 360 میلیارد و 

147 میلیون و 701 هزار ریال مورد معامله قرار گرفته است. 

از ابتدای روزهای کاری فروردین تا پایان اردیبهشت ماه، معاملات بورس کالای ایران، در رینگ محصولات صنعتی و معدنی در مجموع 1 میلیون و 170 هزار 
و 494 تن کالای صنعتی و معدنی به ارزش 88 تریلیون و 628 میلیارد و 691 میلیون و 490 هزار ریال معامله شد. نگاهی به جدول عملکرد این رینگ در 
طول این مدت بیانگر آن اســت که رینگ محصولات صنعتی و معدنی در نبود معاملات رینگ کشــاورزی در مجموع 32.3 درصد از کل حجم و 41 درصد از 
ارزش کل معاملات بورس کالا را به خود اختصاص داده اســت. کالاهای معامله شــده در این رینگ شامل آلومینیوم، روی، فولاد، مس، کنسانتره و کنتسانتره 
مولیبدن و ســنگ آهن اســت. گفتنی اســت معاملات این رینگ در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 7.3 درصد افزایش در حجم و 144 درصد افزایش در 
ارزش معاملات را نشان می دهد. از مجموع بیش از یک میلیون و 170 هزار تن محصول معامله شده،  955 هزار و 170 تن معامله سلف، 7 هزار و 235 تن 

معامله نسیه و 208 هزار و 89 تن از معاملات به صورت نقدی انجام شده است.

بازگشت به صدر معاملات رینگ محصولات صنعتی و معدنی

در این گروه از ابتدای ســال تا پایان اردیبهشت ماه سال 98، در مجموع 1 
میلیون و 79 هــزار و 10 تن فولاد به ارزش 53 تریلیون و 893 میلیارد و 
714 میلیــون و 710 هزار ریال به صورت نقد و ســلف مورد معامله گرفته 
است؛ از این میزان 955 هزار و 170 تن فولاد به ارزش 48 تریلیون و 727 
میلیارد و 273 میلیون و 220 هزار ریال به صورت ســلف و همچنین 123 
هــزار و 840 تن فولاد به ارزش 5 تریلیون و 166 میلیارد و 441 میلیون و 
490 هزار ریال به صورت نقدی معامله شــده است؛ مقایسه معاملات گروه 
فولاد نسبت به مدت مشابه سال 97 نشان دهنده 10 درصد رشد در حجم 

و نیز 101 درصد رشد در ارزش معاملات این گروه است. 

در گروه مس در طول دو ماهه ابتدایی سال جاری، در مجموع 43 هزار و 630 
تن مس به ارزش 25 تریلیون و 881 میلیارد و 935 میلیون و 425 هزار ریال 
به صورت نقد و نسیه معامله شده اســت؛ از این میزان 7 هزار و 235 تن مس 
به ارزش 5 تریلیون و 110 میلیــارد و 545 میلیون و 45 هزار ریال به صورت 
نســیه و 36 هزار و 395 تن مس به ارزش 20 تریلیون و 771 میلیارد و 390 
میلیون و 380 هزار ریال به صورت نقدی مورد معامله قرار گرفته است. بررسی 
معاملات گروه مس تا پایان اردیبهشــت ماه سال 98 در مقایسه با عملکرد دو 
ماهه سال 97 بیانگر این اســت که حجم معاملات با افزایش 27.3 درصدی و 

ارزش معاملات با افزایش 283 درصدی روبرو بوده است.

مسفولاد

در این گروه از ابتدای ســال تا پایان اردیبهشت ماه 98، در مجموع 84 تن 
کنســانتره به ارزش 1 تریلیون و 168 میلیارد و 784 میلیون و 130 هزار 
ریال مورد معامله قرار گرفته است که در مقایسه با عملکرد همین گروه در 
مدت مشــابه سال 97 17 درصد افزایش در حجم و 193 درصد افزایش در 

ارزش معاملات را نشان می دهد.

در این گروه در طول دو ماهه ســال 98 تا پایان اردیبهشت ماه، در مجموع 
920 تن کنســانتره مولیبدن به ارزش 856 میلیارد و 621 میلیون و 240 
هــزار ریال مورد معامله قرار گرفته اســت؛ با وجود کاهش 6 درصدی حجم 
معاملات نسبت به مدت مشابه سال گذشته، ارزش معاملات حاکی از افزایش 

104 درصدی است.

کنسانتره مولیبدنکنسانتره

بررسی عملکرد بورس کالای ایران تا پایان اردیبهشت 98؛

سیر صعودی معاملات رینگ محصولات صنعتی و معدنی

اکرم شعباني
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در گروه ســنگ آهن که معاملات آن در اردیبهشــت ماه 98 آغاز شــده اســت، در طول یک ماهه در مجموع 20 هزار تن سنگ آهن به ارزش 146 میلیارد و 225 
میلیون ریال معامله شــده اســت که این ارقام در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 20 درصد کاهش در حجم معاملات را در مقابل 248 درصد افزایش در ارزش 

معاملات نشان می دهد.

سنگ آهن

معاملات انجام شــده از ابتدای فروردین تا پایان اردیبهشــت ماه سال 98 در گروه روی بیانگر معامله 3 هزار و 250 تن روی به ارزش 986 میلیارد و 9 میلیون و 
525 هزار ریال به صورت نقدی بوده است.

روی

تا پایان اردیبهشت ماه سال 98، در مجموع 23 هزار و 600 تن آلومینیوم در رینگ 
محصولات صنعتی و معدنی بورس کالای ایران مورد معامله نقدی قرار گرفته است، 
ارزش معامــلات ایــن گروه در طول این مدت به 5 تریلیون و 695 میلیارد و 401 
میلیون و 460 هزار ریال رســیده و نگاهی به عملکرد این گروه نشــان می دهد که 
حجم و ارزش معاملات گروه آلومینیوم در مدت دو ماهه سال جاری نسبت به سال 

گذشته 55.06 در حجم و 238 درصد افزایش در ارزش داشته است. 

آلومینیوم
در گروه طلا در اردیبهشــت ماه ســال جاری افزایش یکباره حجم را نسبت به 
یک ماه گذشته شاهد بوده ایم، در این گروه تا پایان اردیبهشت ماه 65 کیلوگرم 
طــلا بــه ارزش 360 میلیارد و 147 میلیون و 701 هزار ریال به صورت نقدی 
معامله شده است که بر اساس اطلاعات موجود در جدول عملکرد دو ماهه این 
گروه در سال 97 حجم و ارزش معاملات در طول این دو دوره به ترتیب 116 و 

483.15 درصد افزایش در حجم و ارزش معاملات نشان می دهد.

طلا

حجم و ارزش معاملات محصولات صنعتی و معدنی طی سال 1398 و مقایسه با دوره سال قبل

نوع قراردادنام كالا
از تاریخ 1397/01/01 لغایت 

1397/01/30
از تاریخ 1398/01/01 لغایت 

در صد از كلدر صد تغییرات1398/01/30

ارزشحجمارزشحجمارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (ارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (
000000سلف آلومینیوم

000000نسیه
%253%4,460472,302,6807,0001,668,434,14056,95نقدي 
%6,8%2,1%253%4,460472,302,6807,0001,668,434,14056,95جمع 

%0,8%0,2----00660205,660,795نقدي روي 
%181%173,0504,624,071,010268,00012,974,411,57054,87سلف فولاد

000000نسیه
%5092%1,21029,530,82038,3601,533,335,8903070نقدي 
%59,5%94,0%212%174,2604,653,601,830306,36014,507,747,46076جمع 

----002,4001,632,066,140نسیهمس
%187%12,8-10,4352,008,207,4009,1005,764,454,260نقدی 
%30,3%3,5%268%10,4352,008,207,40011,5007,396,520,40010,2جمع 

%1,5%0,01%175%24131,763,23124361,796,8350نقدی كنسانتره
%1,0%0,1%93%14-280129,437,590240249,352,290نقدی كنسانتره مولیبدن 

--000000نقدی كک
000000سلف سنگ آهن

000000نقدی 
--000000جمع

%100-%100-5,00061,923,00000سلف آهن اسفنجی 
%100-%100-5,00064,625,00000نقدی 
--%100-%100-10,000126,548,00000جمع

--%100-%100-2,0002,628,00000نقدی سیمان
--0--0000نقدی * خودرو 

--000000نقدی روی ) معدنی :خاک روی (
%177%178,0504,685,994,010268,00012,974,411,57050,5سلف كل بازار

----002,4001,632,066,140نسیه
%245%23,4092,838,494,72155,3849,783,034,210137نقدی 
%100,0%100,0%224%201,4597,524,488,731325,78424,389,511,92061,7جمع كل

%91,42-%97-3061,759,42115,300,000نقدی ** طلا 
  ** واحد طلا: كیلوگرم
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در گروه ســنگ آهن که معاملات آن در اردیبهشــت ماه 98 آغاز شــده اســت، در طول یک ماهه در مجموع 20 هزار تن سنگ آهن به ارزش 146 میلیارد و 225 
میلیون ریال معامله شــده اســت که این ارقام در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 20 درصد کاهش در حجم معاملات را در مقابل 248 درصد افزایش در ارزش 

معاملات نشان می دهد.

سنگ آهن

معاملات انجام شــده از ابتدای فروردین تا پایان اردیبهشــت ماه سال 98 در گروه روی بیانگر معامله 3 هزار و 250 تن روی به ارزش 986 میلیارد و 9 میلیون و 
525 هزار ریال به صورت نقدی بوده است.

روی
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محصولات صنعتی و معدنی بورس کالای ایران مورد معامله نقدی قرار گرفته است، 
ارزش معامــلات ایــن گروه در طول این مدت به 5 تریلیون و 695 میلیارد و 401 
میلیون و 460 هزار ریال رســیده و نگاهی به عملکرد این گروه نشــان می دهد که 
حجم و ارزش معاملات گروه آلومینیوم در مدت دو ماهه سال جاری نسبت به سال 

گذشته 55.06 در حجم و 238 درصد افزایش در ارزش داشته است. 

آلومینیوم
در گروه طلا در اردیبهشــت ماه ســال جاری افزایش یکباره حجم را نسبت به 
یک ماه گذشته شاهد بوده ایم، در این گروه تا پایان اردیبهشت ماه 65 کیلوگرم 
طــلا بــه ارزش 360 میلیارد و 147 میلیون و 701 هزار ریال به صورت نقدی 
معامله شده است که بر اساس اطلاعات موجود در جدول عملکرد دو ماهه این 
گروه در سال 97 حجم و ارزش معاملات در طول این دو دوره به ترتیب 116 و 

483.15 درصد افزایش در حجم و ارزش معاملات نشان می دهد.
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حجم صادرات در اقتصاد جهان، به عنوان موتور محرک تولید، 
یکی از معیارهای ســنجش قدرت اقتصادی یک کشور است 
و غفلت از آن می تواند آثار نامطلوب سیاســی و اقتصادی به 

همراه داشته باشد.
بازگشــت تحریم های آمریکا و تاکید ویژه آن بر محدودیت 
صــادرات مواد معدنی، هرچند به معنای به صفر رســاندن 
حجم صادرات این محصولات نیســت، اما به نوبه خود مسیر 
توســعه صادرات را پیچیده و پرریسک کرده است، در میان 
این چالش هــای صادراتی بین المللی، دولت برای تامین ارز 
مورد نیاز کشــور و پوشــش بحران های ارزی ناشی از وضع 
تحریم های آمریکا، اصلی ترین فشار را بر توان صادرکنندگان 
این حوزه نهاده غافل از آنکه سیاســت گذاری های شتاب زده 
دولت پا به پای اثرات ناشــی از تحریم بر مشــکلات فعالان 
بخش معــدن افزوده و در واقع یکی از مهم ترین کانال ورود 
ارز به کشــور را تنگ تر کرده اســت. به عبارتی در شرایطی 
کــه فعــالان این بخش به عوارض صادراتــی 5 درصد برای 

محصولات معدنی از جمله سنگ آهن دانه بندی، گندله، سنگ روی و کنسانتره 
روی اعتراض داشتند، بخشنامه صادرات مشروط مواد معدنی در حالی که هیچ 
رنگ و بویی از مشارکت بخش خصوصی در آن دیده نمی شود، صادر شده است 
که نشــان می دهد دولت تمرکز اصلی خود را به جای »رونق تولید«، بیشــتر 
بر بازگشــت ارز حاصل از صادرات معطوف کــرده و از تاثیرات جانبی این گونه 
سیاست گذاری ها غافل مانده است. در واقع در تصمیم اخیر، صادرات سنگ آهن 
تنها از طریق واحد تولیدکننده سنگ آهن، کنسانتره، گندله یا نماینده رسمی آن 
با سه هدف »ساماندهی صادرات بخش معدن«، »حصول اطمینان از برگشت ارز 
صادراتی« و »جلوگیری از تضییع حقوق دولت با استفاده از کارت های بازرگانی 

غیر« مجاز دانسته شده است.
درحال حاضر قیمت تمام شــده محصولات صنایع معدنی در مقاصد صادراتی 
از رقابت پذیری بالایی برخوردار نیســتند چراکه از یک طرف واردات مواداولیه، 
ماشــین آلات، تجهیزات و قطعات یدکی بــا ارز آزاد، هزینه های تولید داخلی را 
افزایش داده اســت و از طرف دیگر بــا توجه به آنکه صادرات محموله ها با مبدأ 
ایران، از طریق کشورهای ثالث و با تغییر اسناد صادراتی، به مقصد نهایی ارسال 
می شود، بنابراین هزینه های حمل و نقل با اضافه شدن هزینه تخلیه کانتینرها 
و بار به کشتی دیگر )کراس استافینگ(، با رشد قابل توجهی مواجه شده است. 
عــلاوه بر این موارد بــه دلیل آنکه بانک ها حاضر به انجــام تراکنش های مالی 
مربوط به معاملات ایران نیســتند، بنابراین صادرکنندگان به جای بهره بردن از 
اعتبار اسنادی، ناچار به فروش نقدی محصولات خود هستند که عرضه محصول 
به صورت نقدی، قیمت صادراتی پایین تر و در نهایت حاشــیه ســود کمتری را 
برای تولیدکننده یا صادرکننده به همراه خواهد داشــت. بنابراین در این شرایط 
پیچیده صادراتی، اتخاذ سیاســت های محدودکننده، تجارت را برای فعالان این 

حوزه سخت و گاهی غیرممکن خواهد کرد.
حضور صادرکنندگان خبره که در زمره تولیدکنندگان نیستند، در این وضعیت 
نه تنها باعث بی ســامانی صادرات بخش معدن نمی شود، بلکه می تواند ریسک 
و بــار صادرات را از دوش تولیدکننــدگان بردارد؛ چراکه 3/ 98 درصد از معادن 
کشــور شامل معادن کوچک و متوســط بوده که سهم 65 درصدی از تولیدات 

معدنی کشــور را داراســت؛ بنابراین این بنگاه ها و معادن به 
دلیل مقیاس کوچک و توان مالی محدود در تبلیغات، اغلب 
در بازارهای جهانی ناشناخته بوده و از قدرت چانه زنی کمی 
برخوردار هســتند که باعث می شــود صاحبان این بنگاه ها 
به منافع کامل فعالیت های خود دسترســی پیدا نکنند. در 
واقع حضور صادرکنندگان خبره که شــناخت کافی از بازار 
دارند، در توسعه صادرات و ارزآوری کشور نقش قابل توجهی 
خواهد داشــت. به عبارت دیگر دولــت باید این فضا را برای 
تولیدکنندگان کوچک و متوســط که توان حضور مستقیم 
در بازارهای بین المللی را ندارند، باز گذارد تا با برون ســپاری 
وظیفــه خطیر صادرات، تمرکز بیشــتر خود را بر کیفیت و 

کمیت تولیدات خود گذارد.
یک فعال اقتصادی با اعلام هر بخشنامه جدید، مسیر فعالیت 
اقتصادی خود را آنالیز می کند و بر اساس آن انتظارات خود را از 
شرایط آتی شکل می دهد و بر طبق آن انتظارات، فعالیت های 
اقتصــادی خود را تنظیم می کند. به عبارتی اتخاذ راهکارها 
توسط دولت در سال »رونق تولید« باید به گونه ای باشد که دردی از تولیدکننده 
دوا کند و از مســیر رونق تولید و صادرات منافع دولت و جامعه تامین شــود، نه 
صرفا به طور مستقیم، بازگشت ارز حاصل صادرات و جلوگیری از تضییع حقوق 
دولت نشانه گیری شود. در زمان های گذشته هم که دولت کنترلی بر بازگشت ارز 
نداشت، ارز حاصل از صادرات به اقتصاد کشور تزریق می شد، بنابراین باید به جای 
تمرکز بیش از حد نســبت به بازگشــت ارزهای صادراتی، برای کمک به توسعه 
کشور، شرایط سهل تری را برای تولیدکننده صادرکنندگان و واردکنندگان فراهم 
آورد. در حقیقــت نیاز امروز واحدهای تولیدی، بیش از هرچیز، مقررات زدایی و 
ســهولت کسب و کار و تجارت است. اگر بسترهای کسب و کار مهیا باشد و هزینه 
بنگاه هــا صرف موارد نامتعارف جهت اخذ مجوزهــا، پرداخت ارزش افزوده های 
چندباره، پرداخت عوارض های متعدد و... نشــود، منافع دولت و جامعه در سایه 

رونق تولید تامین خواهد شد.
درحال حاضر اکثر بنگاه های تولیدی با توجه به مسائل سیاسی و اقتصادی داخلی 
و بین المللــی در نقطه ســر به ســر خود قــرار گرفته اند و هــر تصمیم نا بجا و 
غیرکارشناســی موجبات خروج آنها از صنعت را فراهم می آورد. بنابراین در این 
شرایط دولت باید با مشاوره اتاق های بازرگانی، انجمن ها و تشکل های صنفی، به 
یاری بازماندگان و سکانداران تولیدی کشور که از حوادث اقتصادی در سال های 
پیشین جان سالم به در برده اند، بشتابد و حال که ذی نفعان اصلی تصمیمات در 
حوزه »رونق تولید«، فعالان اقتصادی کشور به ویژه بخش خصوصی و بنگاه های 
کوچک و متوســط هستند، بدیهی اســت که ذی صلاح بودن در ارائه نظرات در 
تصمیم گیری های اساسی، از ملزومات تسریع »رونق تولید« در کشور خواهد بود 
و از اجرایی شــدن تصمیمات مخرب تولید و تجارت جلوگیری خواهد کرد. در 
حقیقت اگر مقررات و سیاســت های مرتبط با حوزه تولید و تجارت با مشارکت 
اتاق هــای بازرگانــی، انجمن ها و تشــکل های صنفی صورت پذیــرد، به دلیل 
مشروعیت بالای این تصمیمات، رفتارهای قانونی اجرا و حتی ضمانت اجراها از 
طرف خود آن صنعت، الزامی خواهد شد. در نتیجه دولت به جای ظاهر شدن در 
جایــگاه یک نهاد تنبیه گــر، جایگاه حمایتی خود را در بین فعالان اقتصادی باز 

خواهد یافت.

بایدها و نبایدهای صادرات مواد معدنی

  

    دکتر بهرام شکوری
           رییس کمیسیون معادن 

           و صنایع معدنی اتاق ایران
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تلفن:  03135722828
فاکس:  03135724845
آدرس : اصفهان، شهرک صنعتی 
جی، خیابان سوم، گروه صنعتی نیکان 
www.nikanprofile.ir

پروفیل های  ساختمانی 
پروفیل ها درز باز  و 22 نوع از پروفیل ها و قوطی های صنعتی

تولیدکننده انواع:

ستونی 140×140 با ضخامت های 

ورق شیت
لوله داربستی
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